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Pripadniki šiitske milice Amai zapustili položaje v Šatili

Končana triletna vojna 
za taborišča v Libanonu

Na zasedenih arabskih ozemljih vlada vse večja napetost 
Generalni tajnik OZN De Cuellar predlaga mednarodno mirovno konferenco

Zaradi odločnega protesta ljudi in strokovnjakov

V SZ prekinili gradnjo 
jedrske elektrarne

BEJRUT — Po treh letih popolne 
blokade so pripadniki Amalove šiitske 
milice zapustili svoje položaje okrog 
palestinskega begunskega taborišča 
Satile, danes pa bodo odšli tudi iz ta
borišča Burž el Baražni. Poleg njih so 
se umaknili tudi pripadniki libanon
ske šeste brigade. S tem je bila prak
tično končana skoraj triletna vojna za 
palestinska begunska taborišča v Li
banonu in v bojih med Amalovimi šii
ti ter Palestinci je bilo najmanj 2500 
mrtvih in še več ranjenih, palestinska 
begunska naselja pa so bila skoraj iz
ravnana z zemljo.

Borci Amala so se umaknili v skladu 
s sobotno izjavo vodje te organizacije 
Berija, ki je napovedal ukinitev bloka
de v znak podpore palestinskemu 
uporu na zasedenih arabskih ozemljih 
na zahodnem bregu Jordana in v 
Gazi.

Z odhodom šiitov pa Palestinci v 
teh dveh taboriščih še ne bodo po
vsem svobodno zadihali, saj so v sko
raj povsem porušeno Šatilo takoj vko
rakali sirski vojaki in zasedli položaje, 
ki jih je zapustila Berijeva musliman
ska milica.

Na zasedenih arabskih ozemljih pa 
je nasilje postalo nekaj povsem vsak
danjega. Spopadi med Palestinci in Iz
raelci se vrstijo z izredno naglico in 
izraelska vojska je dokazala, da name
rava v celoti upoštevati izjave ob
rambnega ministra Rabina, ki je dejal, 
da je treba Palestince fizično onespo
sobiti. Tako naj bi v begunskem tabo
rišču Džebalija izraelska vojska pre
tepla okrog 50 Palestincev, v starosti 
od 5 do 60 let, ki so morali nato iskdti 
zdravniško pomoč.

Dnevnik Jerusalem post poroča tudi 
o stavki zdravnikov v dveh bolnišni
cah v Gazi, ker izraelske vojaške ob
lasti niso dovolile reševalnim avtomo
bilom vstopa v begunska taborišča, 
nekega zdravnika pa so vojaki celo 
pretepli, ko je zdravil otroke v begun
skem taborišču El Bourež.

Včerajšnji izraelski tisk poroča tudi 
o številnih neredih v taboriščih na 
področju Gaze, kljub temu da so tam 
v štirih od osmih taborišč omilili re
žim policijske ure. Še naprej tudi po
ročajo, da poleg sanitetnega materiala 
primanjkujejo tudi najosnovnejše ži
vljenjske potrebščine, čeprav vojaške 
gblasti trdijo, da skrbijo za redno in 
zadostno oskrbo taborišč.

Vsi ti dogodki vse bolj zmanjšujejo 
možnosti za hitro miroljubno rešitev. 
Med mnogimi predlogi za sklic mirov
ne konference velja omeniti tudi na
mero generalnega tajnika OZN Pereza 
de Cuellarja, da od petih stalnih čla
nic Varnostnega sveta zahteva sklic 
mednarodne mirovne konference za 
rešitev bližnjevzhodnega vprašanja. 
Kot je včeraj izjavil neki visok funkci
onar OZN, naj bi ta predlog De Cuel
lar že danes podrobno obrazložil v po
ročilu o stanju na zasedenih arabskih 
ozemljih.

Pripadniki specialnih sirskih enot pregledujejo svoje nove položaje, ki so jih 
zapustili pripadniki šiitske milice Amai (Telefoto AP)

MOSKVA — Sovjetske oblasti so 
prekinile gradnjo jedrske elektrarne 
pri Krasnodaru (južna Rusija) zaradi 
odločnega nasprotovanja javnega 
mnenja, ki noče tega objekta. Kot je 
včeraj zapisala moskovska Pravda, so 
že v preteklosti strokovnjaki odsve
tovali gradnjo takega objekta na 
krasnodarskem območju, ki je sever
no od kavkaškega potresnega ob
močja. Še bolj odločni so bili mešča
ni Krasnodara, ki niso hoteli, da bi v 
žitnici južne Rusije zgradili tak ob
jekt. Pristojna ministrstva pa se niso 
zmenila ne za mnenja seizmologov, 
še manj pa za proteste prebivalstva. 
Še več, iz bojazni, da bi kdo prepre
čil gradnjo, so dela še pospešili, da so 
do sedaj porabili že 14 milijonov rub
ljev (približno 30 milijard lir).

Šele po černobilski tragediji se je 
po pisanju Pravde tudi v SZ spreme
nil odnos do jedrske energije. V isti 
sapi pa je Pravda zapisala, da se Sov
jetska zveza ne more in ne sme odpo
vedati jedrski energiji, ker bo lahko 
le z njo zagotovila državi prepotreb
no energijo. »Krasnodarska grenka 
izkušnja uči, da je treba jedrske elek
trarne natančno, smotrno in odgovor
no načrtovati, ker nihče nima pravi
ce, da ponovi černobilsko napako,« je 
v sklepu zapisalo glasilo sovjetske 
partije.

Prebivalstvo krasnodarskega ob
močja je torej izbojevalo pomembno 
zmago, ki potrjuje nov kurz v Sovjet
ski zvezi. Pred Gorbačovom se ni ni
hče menil za javno mnenje. Kljub 
temu pa lahko ugotovimo, da ta de
mokratizacija le počasi prodira v jav
no zavest, še počasneje pa v državni 
aparat. Černobilska tragedija se je 
zgodila 26. aprila 1986. Od tedaj je že 
minilo več kot poldrugo leto, oblasti 
pa so se šele sedaj odločile, da preki
nejo gradnjo krasnodarske elektrar
ne. V ministrstvih so še vedno pre
cejšnji odpori do perestrojke in glas
nosti kljub temu, da je Gorbačov že 
zamenjal večino ministrov. Nomen
klatura se torej krčevito upira spre
membam, ker noče izgubiti doseda
njih privilegijev. Po vsem sodeč pa 
sta perestrojka in glasnost močnejši 
od teh odporov.

Včerajšnja Pravda ni navedla, ka
kšen tip elektrarne so gradili ob reki 
Kuban pri Krasnodaru. Sodeč po do
sedanjih izkušnjah, naj bi bila tudi ta 
elektrarna podobna černobilski. Gra
fitne jedrske elektrarne pa so po 
mnenju večine izvedencev skrajno 
občutljive^ celo za potrese naj nižje ja
kosti. Po Černobilu se Sovjetska zve
za ni odpovedala svojemu jedrskemu 
načrtu, zagotovila pa je večjo previd
nost in je revidirala svoje mnenje o 
»varnih grafitnih jedrskih elektrar
nah«. (voc)

Parlament hoče odpraviti organizirani zločin

Protimafijska komisija 
s širokimi pooblastili

Francija
opozarja

Iran
MANAMA — Francoska vojna 

mornarica je pripravljena od
preti ogenj na sleherno iransko 
ladjo, ki bi streljala na kakršno
koli trgovsko ladjo, ki pluje v 
zalivskih vodah. Tako je vsaj iz
javil komandant francoskih 
mornarskih enot v Zalivu, kon
traadmiral Guy Labouerie.

V hudo zapleteni zalivski kri
zi je to vsekakor najhujša grož
nja, ki jo je izrazila ena izmed 
držav, ki s svojim vojnim ladjev
jem spremljajo plovbo tankerjev 
onstran Ormuške ožine. Kontra
admiral je sicer pozval tudi dru
ge države, naj se prav tako kot 
Francija opredelijo za podobne 
vojaške ukrepe.

DUŠAN KALC

RIM — Vse kaže, da se je po za
dnjih krvavih dogodkih, ki so pretresli 
Palermo in vso italijansko javnost, 
predramil tudi Rim. Na očitke pogum
nega palermskega župana Orlanda, 
podžupana Rizza in predsednika sicil
ske deželne uprave Nicolosija, da se 
vladni krogi zganejo samo tedaj, ko je 
treba pospremiti k zadnjemu počitku 
kakšno žrtev mafijskega nasilja, so 
vladni in parlamentarni krogi v teh 
dneh vendarle nekoliko zavihali roka
ve. Država se je, kot kaže, končno za
vedela, da so proti mafiji potrebni 
drugačni ukrepi kot doslej. Kajti boj 
proti temu globoko zakoreninjenemu 
zlu Sicilije ni samo proti nasilju z ne
štetimi obrazi, temveč je navsezadnje 
boj za uveljavitev demokracije in bolj 
omikanegra sožitja, in zato ne gre samo 
za okrepitev protimafijskega policij
skega in sodnega sistema, temveč 
predvsem za okrepitev sicilskega de
mokratičnega tkiva, ali z drugimi be
sedami za ustvarjanje pogojev, da se 
bo Sicilija lahko dvignila iz zaostalosti

in predvsem gospodarske odvisnoti od 
mafije.

Ofenziva, ki so jo v teh dneh sproži
li proti mafiji na odločen pritisk pa
lermskih in sicilskih upraviteljev dr
žavni organi, se kaže na več ravneh. V 
senatu se je včeraj pričela razprava o 
zakonskem osnutku za obnovitev par
lamentarne protimafijske komisije, ki 
naj bi ne imela več samo nadzorne 
temveč tudi preiskovalno pristojnost. 
O tem se je že soglasno izrekla senat
na komisija za ustavna vprašanja, po 
odobritvi v senatu pa bo zakonski 
osnutek romal še v poslansko zborni
co, kjer je tudi vsa pripravljenost, da 
bi ne zamujali dragocenega časa, tako 
da lahko računamo, da bo prenovljeni 
protimafijski organ, ki je zasnovan na 
podobnih temeljih, kot sta bili zasno
vani parlamentarni preiskovalni komi
siji za zadevo Moro in prostozidarsko 
ložo P2, v nekaj tednih že usposobljen, 
da se loti zahtevnega dela.

Po drugi strani pa se je zganila tudi 
vlada, ki bo glavni del današnje seje
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Goria bo danes poročal 
o ukrepih proti mafiji

RIM — Vprašanja, ki so jih sicilski 
javni upravitelji, predvsem palermski 
župan Leoluca Orlando, zastavili vladi 
z zahtevo po ukrepih proti mafiji, 
»odo osrednja točka današnjega Gori- 
ovega poročila na vladni seji. V torek 
j® namreč ministrski predsednik pou
čni, da se boj proti mafiji ne more 
omejiti na skupek represivnih ukre
pov, to je na posege sodstva in polici- 
le' ampak mora neposredno poseči dr- 
zava, predvsem na področju javnih li- 
C1tacij. Prav tako mora država izdelati 
pačrt posegov za gospodarski razvoj 
P1 za zaposlovanje na Siciliji. Na tis- 
(Otn srečanju se je Goria obvezal, da 

0 poizvedel pri vseh zainteresiranih 
rninistrstvih, da preveri možnosti takih 
Posegov. Danes bo predsednik vlade 
Ppročal o rezultatu tega poizvedova
nja; ustreznih sklepov baje ne bodo 
Prejeli še danes, ampak jih bodo od

ložili na prihodnjo sejo, ki bo predvi
doma 28. januarja.

Mafijska dejavnost pa ne bo edina 
točka današnjega zasedanja ministr
skega sveta. Kot je že običaj, bo zuna
nji minister Andreotti poročal o števil
nih mednarodnih vprašanjih. V tem 
okviru ni mogoče izključiti možnosti, 
da bi se zunanji minister dotaknil tudi 
afere v zvezi z ameriškimi letali F-16, 
ki so jih Španci izgnali iz oporišča v 
Torrejonu.

Kar zadeva konkretne ukrepe, bo 
vlada obnovila ukrep o prisotnosti ita
lijanske vojne mornarice v Perzijskem 
zalivu, odobrila bo zakonski osnutek o 
zavarovanju vozil in plovil s tujo re
gistracijo (oziroma o »zeleni karti«) ter 
bo sprejela nekaj manjših davčnih uk
repov in predlog o sankcijah, s kateri
mi bodo nadomestili krajše zaporne 
kazni.

Dvajset milijard za jezikovne manjšine
RIM — Poslanska zbornica je 

predsinočnjim med razpravo o po
pravkih k finančnemu zakonu odo
brila prispevek dvajsetih milijard 
lir za finansiranje zakona o podpori 
jezikovnim manjšinam. Ukrep 
predstavlja nedvomno korak naprej 
na poti priznavanja in upoštevanja 
manjšinskih jezikovnih in kultur
nih skupnosti v Italiji in je zato do
brodošel tudi za slovensko narod
nostno skupnost, čeprav moramo 
ob tem še enkrat z grenkobo ugo
tavljati, da se v nesprotju z zako
nom o podpori takoimenovanim 
manj znanim jezikom in kulturam 
še vedno ni premaknil iz mrtve 
točke parlamentarni postopek za 
globalno zakonsko zaščito sloven
ske narodnostne skupnosti.

Predsinočnji ukrep je v znatni 
meri zasluga nekaterih poslancev 
Furlanije - Julijske krajine, ki so se 
enotno zavzeli za to, da bi finančni 
zakon predvidel sredstva za jezi
kovne manjšine. Po izidu glasova
nja o tem vprašanju so pripravili 
skupno izjavo (podpisali so jo Ber- 
toli, Agrusti in Rebulla za KD, Ren- 
zulli, Breda in De Carli za PSI ter 
Pascolat, Schiavi in G asparotto za 
KPI), v kateri izražajo zadovoljstvo 
nad doseženim političnim rezulta
tom.

Dogodek je pomemben tudi zato, 
ker v prejšnjem finančnem zakonu 
ni bilo te postavke. Sicer pa je tudi 
v osnutku novega zakona ni bilo. 
Zato pa sta bila vložena dva po
pravka. Enega so predložili komu
nisti Pascolat, Strumendo, Garavi-

ni, Castagnola in Macciotta, ki so 
predlagali petnajst milijard za tri
letje 88-90, drugega pa poslanci 
Proletarske demokracije Tamino, 
Cipriani, Ronchi, Russo, Arnaboldi 
in Capanna, ki so zahtevali, naj za
kon predvidi 35 milijard lir za jezi
kovne manjšine. Pred glasovanjem 
o teh popravkih pa je vladna veči
na zahtevala začasno odložitev raz
prave o teh dveh popravkih in 
medtem pripravila svoj kompro
misni predlog, ki ga je iznesel soci
alist Labriola, in sicer postavko o 
dvajsetih milijardah lir, od katerih 
po pet za leti 1988 in 1989, ter deset 
milijard lir za leto 1990. Tako de- 
moproletarci kot komunisti so zato 
umaknili svoja popravka in na gla
sovanje je šel z ugodnim izidom 
vladni predlog.

D.K.
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Včeraj glasovanje v Evropskem parlamentu

Odobren dokument o gospodarskih 
odnosih med Jugoslavijo in EGS

STRASBOURG — Dosedanji sporazum o sodelovanju 
med EGS in Jugoslavijo je bil dosežen aprila 1980, istočas
no pa gre za dokaj svojevrsten dogovor. Časovna oddalje
nost, med drugim je veljavnost nekaterih določil že zapad
la, ter nove okoliščine so terjale nujne spremembe. Iz teh 
ugotovitev je izhajala komisija za zunanje gospodarske od
nose pri Evropskem parlamentu, ki je izdelala resolucijo o 
gospodarskih in trgovinskih odnosih med EGS in SFRJ. O 
dokumentu se je sinoči moral izreči še Evropski parlament, 
ki ga je z nekaterimi popravki sprejel z absolutno večino.

Predvsem o pomenu dokumenta, oziroma dejstva, da se 
med evropsko dvanajsterico in Jugoslavijo na novih vse
binskih temeljih obnavlja sporazum, je ob predstavitvi re
solucije v Evropskem parlamentu govoril poročevalec Gior
gio Rossetti. Poleg vsebinskih izhodišč pa so seveda zelo 
pomembne tudi konkretne pobude. V zelo strnjeni obliki 
vsebuje komaj sprejeta resolucija šest glavnih postavk. Prva 
prinaša zahtevo, da bi reprogramirali vračanje tujih valut; 
kot že poudarjeno, je Jugoslavija zadolžena pri raznih insti
tucijah EGS in njenih članic za dve tretjini celotnega znes
ka dolga tujini. Druga podpira željo Jugoslavije, da bi se 
vključila v razne evropske raziskovalne programe; medtem 
ko tretja prinaša olajšave jugoslovanskemu izvozu.

Nevzdržnost plačevanja letnih obresti na dolgove Ev
ropski investicijski banki: s tem vprašanjem se spopada če
trto poglavje, v katerem je predlog, da bi iz bilance oddvo

jili potrebna sredstva za kritje. V naslednjem je nekakšen 
dodatek na protokol o prevozih in povezavah, na kar se 
prvenstveno nanaša komaj sklenjen finančni protokol med 
EGS in SFRJ (to je eden izmed treh, ki sta ga partnerja 
sprejela dfecembra lani). In končno še zadnja izmed glavnih 
smernic resolucije, ki postavlja splošno zahtevo po tesnej
šem sodelovanju na raznih področjih. Med prednostnimi 
sektorji pa izpostavlja industrijsko sodelovanje, skrb za za
ščito okolja, pridobivanje raznih oblik energije, poljedel
stvo ter socialna vprašanja.

Evropski parlamentarci so predlagani tekst po vključitvi 
nekaterih popravkov, ki niso spremenili bistvenih postavk, 
sprejeli z absolutno večino. Od prisotnih 147 parlamentar
cev se jih je za resolucijo izreklo 146, proti je bil samo eden 
in sicer Marco Pannella. Svoje nasprotovanje dokumentu je 
predstavnik italijanskih radikalcev utemeljeval, češ da je v 
tem trenutku vprašljivo zagovarjati neuvrščenost Jugoslavi
je. Pannella je namreč predlagal, da bi EGS morala priteg
niti Jugoslavijo v svoj okvir. V razpravo sta poleg poroče
valca Rossettija posegla še komunistični poslanec Sergio 
Segre, ki je povsem podprl vsebino in namene resolucije 
ter predstavnik nemških krščanskih demokratov Otto von 
Habsburg, ki se je tudi izrekel za resolucijo, ob tem pa 
opozoril na težavnost odnosov med posameznimi jugoslo
vanskimi narodi in narodnostmi.

BREDA PAHOR

Naj živijo govorilnice!

Slavne britanske telefonske govorilnice živordeče barve bodo zamenjali z 
novimi, steklenimi govorilnicami. Britanska družba Telecom je vsekakor ob
ljubila, da bo ohranila tisoč spominskih govorilnic, kot je ta na sliki (AP)

rp v »i vTožilčeva 
izvajanja 

na niškem 
procesu

NIŠ — Vojaški tožilec niškega ar
madnega območja polkovnik Životije 
Bojič je včeraj dopolnil obtožnico pro
ti osmerici vojakov, obtoženih sodelo
vanja v zločinu v paračinski vojašnici.

Tožilec je na temelju dejstev, ki so 
prišla na dan v osemdnevni glavni ob
ravnavi v obtožnici, vztrajal pri vseh 
temeljnih kvalifikacijah izvršenih ka
znivih dejanj. Spremenil je le posa
mezne podrobnosti v dejanjih obtože
nih udeležencev. Obtoženi Rizah 
Džakli, Abdildžemil Alimani, Afrim 
Mehmeti, Pajazit Aljiju, Šefčet Pačari- 
zi in Enver Beljulji so v dopolnjeni 
obtožnici obtoženi kaznivega dejanja 
sodelovanja pri umoru iz sovražnih 
pobud do SFRJ, Alimani pa tudi za 
kaznivo dejanje kršenja stražarske 
službe.

Vojaški tožilec še naprej meni, da je 
dosedaj Ariza Alibašič, poveljnik stra
že, v kritični noči storil kaznivo deja
nje sodelovanja pri umoru skupaj s 
kaznivim dejanjem kršitve stražarske 
službe. Islam Mahmuti je obtožen za 
kaznivo dejanje načrtovanja kaznive
ga dejanja.

Tožilec je opisal tudi dogodke po 
zločinu, Keljmendijevo vrnitev na do
menjeno stražarsko mesto, kjer je Ali- 
maniju vrnil okvire z naboji in se po
novno zanimal, ali je njegov oče pri
spel, nato pa je pobegnil iz kasarne in 
se ubil.

Islam Mahmuti je tudi po dopolnje
ni obtožnici tako na košarkarskem ig
rišču kot na hodniku slišal, da Kelj- 
mendi grozi, da bo ubil Dudakoviča in 
Vukoviča in vso vojno pošto 5313, uk
renil pa ni nič, da bi zločin preprečil. 
Po razgovoru z branilci in odvetniki 
se je glavna obravnava nadaljevala z 
izročitvijo obtožnice udeležencem so
jenja. Sedmerica obtoženih je dobila 
obtožnico v albanskem in srbohrvaš
kem jeziku, Riža Alibašič pa le v srbo
hrvaščini.

Predsednik petčlanskega senata 
polkovnik Veljko Milič je nadaljeva
nje glavne obravnave napovedal za 
ponedeljek, ko bodo slišali zaključne 
besede vojaškega tožilca, (dd)

Washingtonska administracija preklicala svoj veto

Svetovna banka, Gatt 
in IMF dostopni za SZ
NEW YORK — Ameriški pred

sednik Reagan bo v kratkem spre
jel še en pomemben sklep, ki uteg
ne izboljšati klimo sporazumevanja 
med obema velikima silama - od
povedal se bo namreč nekaj deset
letij staremu nasprotovanju ZDA, 
da lahko SZ zaprosi za članstvo v 
Mednarodnem denarnem skladu 
(IMF), Svetovni banki in Gattu 
(splošnemu sporazumu o trgovini 
in carinah). Sklep o tem vsebuje 
predsednikovo poročilo o stanju 
nacionalne varnosti, o katerem bo 
v kratkem razpravljal ameriški 
Kongres.

SZ je v zadnjem času že nekaj
krat pokazala zanimanje za včla
njevanje v omenjene organizacije, 
vendar pa so ZDA doslej s trditvijo, 
da bi vključitev SZ v Svetovno 
banko in IMF škodovalo zahodnim 
interesom, »blokirale priključitev 
SZ k omenjenim posebnim organi
zacijam OZN«. Zaradi velikega 
dela vplačanega kapitala lahko 
ZDA po statutu obeh organizacij 
odločajo o članstvu posameznih dr
žav. Dejstvo, da v dveh posebnih 
organizacijah Združenih narodov, 
ki temelji na suvereni enakosti dr
žav članic, odločajo glede na vpla
čan kapital, je bilo v zadnjih letih 
že nekajkrat predmet polemike na 
skupščinah obeh organizacij.

Do nastopa Gorbačova SZ se ni 
zanimala za članstvo v obeh orga
nizacijah, ki jih je sovjetska politi
ka uradno štela za podaljšano roko 
ameriškega kapitalizma. Z gospo
darskimi reformami, ki jih je spro
žil Gorbačov, pa se je v SZ bistve
no spremenil tudi pogled na obe 
mednarodni finančni ustanovi, ki 
sta bili ob koncu druge svetovne 
vojne ustanovljeni zato, da bi spod
bujali in pospeševali globalno gos
podarsko sodelovanje.

Ameriški predsednik Reagan je 
še v lanskem poročilu Kongresu 
nasprotoval sovjetskemu članstvu v 
vseh treh organizacijah, češ da bi 
bilo to v nasprotju z najpomemb
nejšimi zahodnimi varnostnimi in
teresi. ZDA so doslej kot pogoj za 
sovjetsko članstvo v teh organizaci
jah postavljale spoštovanje člove
kovih pravic, sprostitev emigracije 
iz SZ in večji poudarek na tržišču.

V letošnjem poročilu Kongresu je 
ameriški predsednik zapisal, »da 
sovjetske gospodarske reforme da
jejo večji poudarek na tržna načela, 
zato se ZDA zavzemajo za pozitiv
no akcijo glede sovjetskega član
stva v teh organizacijah«.

Spremembe v ameriških ocenah 
niso samo posledica sovjetske »pe
restrojke«, ampak tudi bolj pozitiv
ne klime, ki je nastala v odnosih 
med obema državama po lanskolet
nem obisku Gorbačova v Washing- 
tonu. Omenjeno Reaganovo potezo 
so njegovi dosedanji konzervativni 
zavezniki sprejeli z najtežjimi rafa
li. Eden izmed vodilnih republikan
skih gospodarskih ideologov, kon
gresnik Jack Kamp, ki se poteguje 
tudi za republikansko predsedniško 
kandidaturo, je na primer izjavil, 
»da SZ s svojo bankrotirano ekono
mijo in obsežnim kršenjem člove
kovih pravic nima mesta v takšnih 
mednarodnih organizacijah«. Podo
ben vik in krik so zagnali tudi dru
gi vplivni konzervativci, še posebej 
ker je sekretar za finance James 
Baker še lansko jesen zatrjeval, da 
administracija ne bo SZ pod nobe
nim pogojem spustila v omenjene 
organizacije.

SZ je posebej zainteresirana za 
članstvo v Gattu, saj bi morale

ZDA v tem primeru bistveno zniža
ti carine na uvoz iz SZ. 1974. leta je 
ameriški Kongres prejel zakon, po 
katerem državam, ki ne dovoljujejo 
svobodne emigracije, ZDA ne pri
znavajo statusa države z največjimi 
ugodnostmi, kar pomeni, da so nji
hovi izdelki na ameriškem tržišču 
dodatno ocarinjeni.

Eden izmed vodilnih sovjetskih 
ekonomistov Abel Aganbegjan se 
je med lanskoletnim obiskom Gor
bačova v Washingtonu zavzel za to, 
»da bi skladno s političnimi odnosi 
obe državi popravili tudi gospodar
ske odnose«. Nekateri tukajšnji ko
mentatorji ne izključujejo, da bo 
Reagan še pred napovedanim letoš
njim obiskom v Moskvi, do katere
ga bi prišlo konec maja ali pa v 
začetku junija, predlagal Kongresu, 
naj SZ začasno prizna status države 
z največjimi ugodnostmi. Predpo
goj za to je, da bo SZ nadaljevala z 
liberalizacijo politike izseljevanja.

Za povečanje trgovine med obe
ma državama se je zavzel tudi novi 
ameriški sekretar za trgovino Willi
am Verity, ki nasprotuje tezi skraj
nih konzervativcev v republikanski 
stranki, da bi povečanje trgovine 
med SZ in ZDA ogrozilo ameriške 
strateške interese, oziroma, da je 
Reagan s politiko pomirjevanja s 
SZ izdal bistvena načela svoje kon
zervativne revolucije. Predsednik 
Reagan, ki bo poskušal še v času 
svojega mandata s SZ skleniti spo
razum o 50-odstotnem zmanjšanju 
strateškega jedrskega orožja, kljub 
tem kritikam zagovarja »potrebo po 
pragmatičnem zbliževanju s SZ«. 
Da bi konzervativcem dokazal, da 
ni pozabil na svoja prepričanja, se 
je Reagan, po mnenju nekaterih 
komentatorjev, prav zato v odnosu 
do Nikaragve pokazal kot »popoln 
silak«.

V primeru če bi SZ postala člani
ca Gatta, bi si bistveno popravila 
svoj položaj tudi na tržiščih drugih 
zahodnih držav, saj bi odpadle šte
vilne medsebojne ovire v trgova
nju.

Posebej pomembno bi bilo za SZ 
članstvo v Mednarodnem denar
nem skladu (le-to pogojuje tudi 
članstvo v Svetovni banki), saj bi 
SZ na ta način dobila dostop do 
privatnega tržišča kapitala. V za
četku januarja je SZ s prodajo 78 
milijonov dolarjev državnih obvez
nic v švicarskih bankah končala 70- 
letno odsotnost s tega tržišča. Tir 
koraki hkrati z zanimanjem za 
članstvo v obeh najpomembnejših 
mednarodnih finančnih institucijah 
dokazujejo, da se v SZ tudi na tem 
področju »orjejo nove ledine«. Pri
seganje na striktno plansko gospo
darstvo in članstvo v obeh medna
rodnih finančnih organizacijah pač 
ne gresta skupaj. Kot sodijo tukaj
šnji bankirji, verjetno SZ (pod po
gojem, da bi še včlanila v IMF) za
radi svojega mednarodnega statusa 
od te institucije ne bi zahtevala 
premostitvenih posojil, saj bi se 
morala v tem primeru povreči 
ostrim stabilizacijskim ukrepom, ki 
bi jih terjal IMF. V zadnjih letih sta 
se v članstvo IMF od vzhodnoev
ropskih držav vključili poleg Ro
munije tudi Poljska in Madžarska. 
Članica obeh teles je tudi LR Kitaj
ska. Z morebitnim sovjetskim vsto
pom v obe mednarodni finančni us
tanovi bo padla še ena velika ideo
loška pregrada, ki je doslej oba sis
tema delila tudi na gospodarskem 
področju.

UROŠ LIPUŠČEK

Davčni odpust 
za utajevalce 

avtomobilske takse
RIM — Lastniki avtomobilov, 

ki v letih 1985 in 1986 niso plačali 
takse na posest avtomobila, bodo 
lahko s posebnim odpustom, ki ga 
je odobrila vlada, poravnali svoje 
dolgove davkariji. Plačati bo tre
ba seveda celotno utajeno takso, 
vendar brez dodatne globe. Plači
la bodo oproščeni samo lastniki 
avtomobilov, ki so utajili manj 
kot 20 tisoč lir takse letno. Prav 
tako davkarija ne bo več izterje
vala davka »una tantum«, ki so ga 
morali lastniki avtomobilov pla
čati leta 1974. Obstaja pa tudi 
predlog, da bi ta »odpust« razteg
nili tudi na leto 1987, kajti vse 
kaže, da je bilo tudi lansko leto 
utaj še kar precej, finančna upra
va pa ni sposobna sama poiskati 
utajevalcev.

Vrsta pomembnih imenovanj na Filipinih
MANILA — Na samem vrhu filipin

ske vojaške hierarhije je prišlo do bis
tvenih sprememb, ki bodo nedvomno 
močno vplivale na bodočnost predsed- 
ništva Aquinove.

Predsednica Cory Aquino je namreč 
sprejela ostavko obrambnega ministra 
Rafaela Lieta, ki je kritiziral doseda
njo »preblago« politiko do komunistič
ne gverile. Njegovo mesto bo zdaj 
prevzel dosedanji šef filipinskega ge
neralštaba general Fidel Ramos. Ime
novanje generala na ministrsko mesto 
je sprožilo vrsto verižnih imenovanj, 
med katerimi izstopa imenovanje Re
nata S. De Ville, ki bo zdaj nadomeš
čal Fidela Ramosa.

Nova imenovanja bodo najbrž po
magala predsednici Cory Aquino, da 
se vsaj delno in začasno izogne pere
čim vprašanjem uporniških klic, ki jih 
je že dalj časa mogoče zaznavati v 
sami sredi državnih vojaških odredov.

Na slikah {telefoto AP): general Fi
del Ramos (levo) in Renato S. De Vil
la (desno).

• Protimafijska
NADALJEVANJE S 1. STRANI

posvetila upravnim in gospodarskim 
vprašanjem Palerma in Sicilije ter s tem 
v zvezi najnujnejšim ukrepom za zajezi
tev nadaljnjih pronicanj mafijske oblasti 
v palermske in sicilske življenjske cen
tre.

Komentarji, ki jih ob tej novi bojni na
povedi trdoživi »hobotnici« beležimo, so 
ugodni. Dejansko gre za kakovostni 
skok. Tudi med včerajšnjo razpravo v se
natu je zamisel o ustanovitvi novega 
parlamentarnega preiskovalnega organa 
z večjimi pristojnostmi in znatno večjimi 
možnostmi vpogleda v najskrivnejše ko
tičke sicilske družbe, naletela na ugoden 
odziv, čeprav je bilo tudi nekaj pomisle
kov in polemičnih izjav. Antimafijska 
komisija, ki bo delovala tri leta in jo bo 
sestavljalo 20 senatorjev in 20 poslancev, 
bo imela nalogo, da preverja izvajanje 
zakona Rognoni-La Torre iz leta 1983, ki 
predvideva zaplembo imetja mafijcem. 
Lahko bo, kot rečeno, neposredno preis
kovala, lahko bo predlagala razne zakon
ske in upravne ukrepe in pred njo ne bo 
veljala bančna ali drugačna tajnost.
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V deželnem svetu F-JK

Vprašanje 
komunistov 

o zapostavljanju 
slovenščine

TRST — Svetovalska skupina KPI 
v deželnem svetu F-JK je včeraj vlo
žila pismeno vprašanje predsedniku 
odbora Biasuttiju glede v teh dneh 
ponovno aktualnega vprašanja za
postavljanja slovenskega -jezika; 
vprašanje so podpisali svetovalci 
Boris Iskra, Ivan Bratina in načelnik 
skupine Silvano Tarondo.

V njem uvodoma ugotavljajo, 
kako je računski dvor že decembra 
lani sporočil, da so prošnje za pri
spevke, ki so jih vložile tri sloven
ske kulturne ustanove, nepredložlji- 
ve, ker so bile napisane v sloven
skem jeziku. Komunistični predstav
niki s tem v zvezi poudarjajo, da 
ima slovenščina kot avtohton jezik 
vse pravice v naši deželi in da so v 
preteklosti slovenske organizacije 
že predložile podobne prošnje v slo
venščini, tako deželni upravi, kot 
tudi drugim upravnim ustanovam. 
Ta ustaljena praksa, dodajajo, se 
opira na točne mednarodne obveze, 
najprej Londonski memorandum in 
nato na Osimske sp’orazume. Pri tem 
ne gre pozabiti, pristavljajo, na 3. 
člen deželnega statuta, ki izključuje 
vsakršno diskriminacijo do prebi
valstva glede na uporabo materine
ga jezika.

Po mnenju KPI je šel računski 
dvor preko svojih pristojnosti; k 
temu je treba še dodati, je rečeno v 
vprašanju, da je ravnateljstvo za 
kulturna vprašanja uradno sporočilo 
Glasbeni matici, naj prošnje za pri
spevke odslej naprej piše v italijan
skem jeziku. Zato KPI postavlja 
predsedniku deželnega odbora tri 
vprašanja: Ali deželna uprava name
rava sprejeti potrebne ukrepe, da bi 
računski dvor spremenil svoja stališ
ča; ali namerava dodeliti svojim 
funkcionarjem potrebna navodila, 
da bi v odnosih z vsemi tistimi, ki se 
obračajo na Deželo, brez diskrimi
nacij sprejemali prošnje tudi v slo
venskem jeziku; in končno: ali se za 
te namene namerava poslužiti pre
vajalcev, ki jih ima na razpolago.

Zaradi izlitja strupene kemikalije ob izlivu Rizane

Neodgovorno ravnanje s sodom smodnika
Odgovorne iz IPLASA bodo prijavili javnemu tožilstvu

KOPER — Dogodek v zvezi z izlito strupeno kemika
lijo butilakrilatom v koprskem IPLASU je bolj ali manj 
mimo. Koprski inšpektorji so dali v analizo blato, vodo 
in ribe nalovljene v ankaranskem zalivu, rezultati pa 
bodo znani čez nekaj dni. Prepoved lovljenja rib v anka
ranskem zalivu je bila, po besedah vodje inšpekcijskih 
služb Brede Pečan samo preventivne narave, saj vse 
kaže, da z ribami iz tukajšnjega morja zaradi razlite ke
mikalije ni nič narobe. Tudi na koprskem Zavodu za 
socialno medicino in hiegieno, kjer so včeraj pregledali 
tri, danes pa bodo še tri delavce, ki so bili najbolj izpo
stavljeni strupeni snovi, niso odkrili nič nenavadnega v 
zvezi z zdravstvenim stanjem teh delavcev. Skratka, vse 
se je srečno končalo. Seveda kakor za koga, kajti inšpek
torji so nam včeraj povedali, da bodo odgovorne iz IP
LASA ovadili javnemu tožilstvu zaradi neupoštevanja 
predpisov in povzročitve neposredne nevarnosti za ži
vljenje ljudi. Ne le inšpektorji, tudi drugi so prepričani, 
da so po nesreči v IPLASU ravnali narobe, ko so spirali 
strupeno kemikalijo v jašek za meteorne vode. Postopek 
bi moral biti povsem drugačen. Kemikalijo bi morali 
zajeziti in »popivnati« oziroma pobrati. Prav tako so se 
šele po šestih urah spomnili, da bi lahko jašek, v katere
ga je odtekala snov, zaprli in tako preprečili izliv v

potok oziroma morje. Direktor Tozda Polikol Boris Mil- 
činovič nam je tudi zaupal, da delavci, ki so skušali 
odpraviti posledice nesreče, več ur niso obvestili odgo
vornih, na primer njega kot direktorja. Dejstvo je, da 
razlita strupena snov zelo smrdi in je pri višji temperatu
ri nad 30 stopinj C. na primer, mešana z zrakom, lahko 
celo eksplozivna, Skratka, prav nič nedolžna nesreča. 
Razlito snov je morala zavohati večina delavcev tega 
obrata, saj so jo zavohali tudi sosedje zunaj tovarniškega 
dvorišča in to sporočili miličnikom, (sicer stvar verjetno 
nikoli ne bi prišla v javnost), ki so se kmalu pojavili v 
obratu. Če torej vemo, da je vsaj šest delavcev odstranje
valo posledice nesreče in lahko sklepamo, da jih je še 
več vedelo za nesrečo in če so vsi ravnali v nasprotju s 
predpisi, potem ta nesreča res ni tako nedolžna. Dodobra 
je namreč razgalilo dejstvo, koliko so v IPLASU prav
zaprav zares usposobljeni za ravnanje v primerih podob
nih nesreč. »Jaz jim po tem kar se je zgodilo, ne bi več 
zaupal in se zato v imenu tistih, ki bi bili lahko odško
dovani, če bi šlo za hujšo nesrečo, sprašujem, kako bodo 
kaznovali odgovorne. Družba namreč ne more dopustiti, 
da bi s takih sodom smodnika, ki je že nekajkrat vsaj od 
daleč pokazal zobe, kdo ravnal tako neodgovorno«.

BORIS ŠULIGOJ

Predstavili 3. Film videomonitor
LJUBLJANA — Na včerajšnji tis

kovni konferenci v prostorih SZDL je 
prof. Darko Bratina predstavil letoš
nji tretji Film videomonitor, ki bo v 
goriškem Kulturnem domu od 26. do 
31. tega meseca.

Letošnji Film videomonitor bo pri
kazal celotno slovensko filmsko in 
video-televizijsko produkcijo in tako 
prvič v celoti izpolnil začetno oblju
bo izpred treh let. Prikazano bo re
kordno število novih slovenskih ce
lovečernih filmov - kar sedem. Tako 
zanesenjaki goriškega kinoateljeja, 
ki je nastal pred desetimi leti, nada
ljujejo svoje poslanstvo: na eni stra
ni predstavljajo posebnosti sloven
ske monitoraže filmvidea lanskega 
leta, po drugi strani pa tako posre
dujejo monitoražo sodobne sloven
ske družbe. S tem dosledno izvajajo 
pojem skupnega slovenskega kultur
nega prostora, soustvarjajo pojem 
slovenskega filma in slednjega pla
sirajo v italijanski kulturni prostor.

Pri tem pa velja poudariti tudi po
membno kulturnopolitično vrednost 
Film videomonitor j a: ne le da se na 
njem srečujejo izbranci dveh sosed
njih kultur in da je lanski Film vide
omonitor bil v pregledu slovenskega 
filma v Rimu in Bocnu, kar je že 
samo po sebi izjemno, poteka letoš
nje dogajanje v Gorici pod skupnim 
pokroviteljstvom slovenske banke in 
italijanske hranilnice - goriške 
Kmečke banke in Casse di risparmio 
di Gorizia.

Tako goriški Kinoatelje nadaljuje 
s, svojo uspešno dejavnostjo. Film vi
deomonitor v tretje že prehaja v tra
dicionalno prireditev, ki bo v prihod
nje priredila tudi retrospektivo slo
venskega kratkega filma, kot je vče
raj povedal prof. Bratina, tako je mo
goče pričakovati nadaljnjo rast Film 
videomoni tor j a, ki naj bi v svoji peti 
predstavitvi čez dve leti že dosegel 
popolnost v pokrivanju slovenskega

filmvidea. Medtem pa je Kinoatelje 
že prešel v svojo drugo fazo, ki ob 
predstavljanju slovenske filmvideo 
kulture na Goriškem že prehaja v. 
avtorsko produkcijo Goričanov. Gre 
za ponovno vzpostavitev identitete 
posebnosti goriškega prostora, ki 
noče priklicati zlatih časov, ampak 
raziskuje zgodovino kot vir za na
prej. Dva filmska scenarija, ki sta 
nastala v okviru Kinoateljeja, sta že 
bila predložena ljubljanski Vibi. 
Eden je že sprejet in po njem bodo 
snemali, drugemu pa ob manjših 
spremembah predstoji isto.

Včerajšnjo tiskovno konferenco je 
izkoristil tudi Milan Ljubič z ljub
ljanske Vibe, da je prisotne obvestil 
o izreddem uspehu slovenskega fil
ma: kar štiri filme iz lanske sloven
ske produkcije so selektorji letošnje
ga berlinskega festivala, ki bo od 12. 
do 25. februarja, uvrstili v različne 
kategorije uradnega programa.

DEJAN VERČIČ

Program prireditev v zimskih počitnicah na Sežanskem
SEŽANA Organiziranega preživljanja zim

skih počitnic si ne želijo samo otroci (zlasti mes
tni), ampak je velika želja staršev, da bi prosti čas 
njihovi otroci kar se da koristno in prijetno preži
veli. V sodobnem času, ko sta oba starša zaposle
na, prihajajo vse bolj do izraza organizirane počit
nice. Zato pa morajo poskrbeti razna društva in 
družbene organizacije, športni klubi in kulturne 
ustanove. Na Sežanskem se bodo šolska vrata za
prla v petek, 22. januarja, za dva tedna. V tem času 
pa je sežanska Zveza prijateljev mladine pripravi
la bogat program prireditev, ki se bodo zvrstile od 
25. januarja do 5. februarja.

Sežanska občinska konferenca ZSMS je k sode
lovanju povabila plesno šolo Kazina iz Ljubljane. 
Pod vodstvom plesalnega učitelja bodo v Sežani v 
prostorih delavske univerze potekale plesne vaje 
od 25. 1. do 5. 2. Plesni tečaj, ki obsega osem vaj 
po dve uri, znaša 25 tisoč din. Če bo dovolj snega, 
bodo na svoj račun prišli tudi ljubitelji smučanja 
in gora. Sežanski smučarski klub Snežinka organi
zira smučarski tečaj na Sviščakih in v Kranjski 
gori. Na Sviščakih bosta tečaja potekala od 24. do 
29. 1. ter od 31. do 5. 2. Cena tečaja pa znaša za

predšolske otroke 80 tisoč, za člane SK 90 in za 
nečlane 95 tisoč dinarjev. V Kranjski gori, kjer bo 
tečaj potekal od 31. 1. do 5. 2., bodo morali tečajni
ki odšteti 190 tisoč din (plačajo lahko v 4 obrokih). 
V bazenu hotela Maestoso v Lipici bo potekalo od 
1. 2. do 5. 2. rekreativno plavanje. Pod vodstvom 
plavalnih učiteljev bodo učenci nižjih razredov 
obvladovali plavalne veščine od 8.45 do 12.50 ure. 
Poskrbljeno bo za avtobusni prevoz, katerega cena 
znaša 6.000 din, od Sežane do Divače v Lipico in 
obratno. Dnevna vstopnina bazena znaša 600 din.

Tudi sežansko planinsko društvo bo priredilo 
vrsto aktivnosti. V ponedeljek, 25. januarja, bo 
predavanje alpinista Antona Škorja iz Ljubljane 
»Zvezde nad Tibetom«. Predavanje ob diapozitivih 
bo ob 17. uri v prostorih delavske univerze v Seža
ni. Predaval bo vodja alpinistične odprave na Ti
bet in načelnik komisije za alpinizem pri Planin
ski zvezi Slovenije Škorja. V sredo, 27. januarja, pa 
prirejajo planinski izlet v Sabotin. Šolarji se bodo 
ob 8. uri zbrali na železniški postaji v Sežani, od 
kod jih bo vlak popeljal v Novo Gorico. Za po
vratno karto morajo odšteti 500 din, za otroke do 
10. leta starosti je izlet brezplačen. Povratek vlaka 
v Sežano je ob 16.35 uri.

Od 25. do 19. januarja se bodo v Kosovelovi 
knjižnici v Sežani odvijale ure pravljic ob glasbi 
in diapozitivih, otroci bodo lahko gledali video 
risanke, risali, modelirali, reševali uganke in kri
žanke. Ustvarjalne dejavnosti bodo vsak dan od 
10. do 12. ure. V sredo, 27. L, pa prirejajo zanimivo 
kviz tekmovanje, v katerem bodo nastopajoče eki
pe iskale, spoznavale in odkrivale znamenitosti 
knjižnice in samega mesta.

Na sežanski Zvezi prijateljev mladine se trudi
jo, da bi tudi druga društva in organizacije priteg
nili k sodelovanju. S tem bi bili programi zanimi
vejši, pritegnili bi več mladih šolajočih ljudi. Toda 
kaj, ko se poleg denarnih težav srečujejo tudi s 
prostorskimi problemi. Tako je na primer sežanska 
kinodvorana neogrevana v dopoldanskem času in 
risanke se bodo predvajale v Kosovelovi knjižnici. 
Sežanska knjižnica pa je majhna, med otroci pa 
vlada veliko zanimanje za risanke. Seveda pa jih 
bodo prijazne knjižničarke vljudno sprejele. Tako 
se zopet potrjuje neštetokrat izrečena želja po kul
turnem domu v Sežani.

OLGA KNEZ STOJKOVIČ

V Tržaškem zalivu

Piavo
spodriva

bela
riba

IZOLA — Po dveh mesecih, kolikor 
traja ukrep družbenega vodstva v 
Droginem Tozdu Riba v Izoli, seveda 
ni moč pričakovati, da se bo v finan
čnih razultatih bistveno obrnilo na bo
lje, da torej v Tozdu ne bodo imeli 
izgub. Do konca meseca bodo znane 
bolj točne ocene o velikosti izgube, že 
zdaj pa so v Tozdu sprožili akcijo, da 
bi pri poslovnih partnerjih in drugih 
zainteresiranih zbrali sredstva za po
krivanje izgube. Seveda bo tem treba 
pred odločitvijo o pokrivanju izgube 
ponuditi program dela, ki bo dohod
kovno zanimivejši od sedanjega, za
nesljivejši. O tem in tudi pobudi za 
ocenitev ustavnosti oziroma sprožitvi 
ustavnega spora zaradi ukrepa ZIS o 
vračanju cen, so danes razpravljali 
člani izvršnega sveta izolske občinske 
skupščine in načrte, ki se oblikujejo v 
Droginih Tozdih (Riba in Delamaris) 
podprli.

O programih Tozda Riba je člane IS 
seznanil Vladimir Lukežič, ki je pou
daril, da je nujna dopolnitev oziroma 
sprememba sanacijskega oziroma sa
nacijskih programov, sprejetih v mi
nulem letu. Gre v prvi vrsti za to, da 
se znatno spremeni struktura ulova 
rib, pri čemer bo prednost po novem 
dana beli ribi, v tem sklopu pa bo tre
ba spremeniti tudi usmeritev iz prede
lave v prodajo sveže oziroma konfek- 
cionirane ribe. Druga pomembna na
loga in odločitev, ki bo nujna v krat
kem času pa zadeva status obeh Toz
dov (Ribe in Delamarisa), saj bi se 
morala združiti v en Tozd ali pa se 
oblikovati v enovito DO. Trenutno se 
v Tozdih in Drogi oziroma Sozdu Ti- 
mav o tem še niso dokončno opredeli
li.

Kar zadeva prvo področje spre
memb v poslovanju Ribe in Delamari
sa, se v obeh Tozdih že ukrepa in tako 
dve ladji za lov z lebdečo kočo (za 
piavo ribo) že predelujejo v ladji za 
lov na belo ribo. Sprejeli so ukrepe za 
povečanje prodaje sveže in polkonfek- 
cionirane (bistveno je, da je riba očiš
čena) ribe, ki naj bi šla bolje v proda
jo, s tem pa se bo zmanjšala tudi pro
izvodnja konzerv. Prednost namreč 
treba dati prodaji sveže in konfekcio- 
nirane (tudi zmrznjene) ribe, saj je ta 
donosnejša od predelane ribe. Temu 
primerno kanijo v Delamarisu vpeljati 
tudi novo linijo. Vendar bo treba za 
naložbo zbrati 1,25 milijarde dinarjev. 
Tako pri ulovu plave ribe kot pri 
predelavi nastajajo izgube (pri ulovu 
kilograma plave ribe je razlika med 
stroški in prodajno ceno 100 din), zato 
je - kot smo že poročali - ulov plave 
ribe trenutno zelo omejen. Zanimivo 
pa je, da z izvozom bele ribe pokrijejo 
vse stroške, pa še nekaj zaslužijo. Zato 
je izvoz (tem zahtevam pa tudi pri
merno tehnološko opremljanje) ena od 
prednostnih nalog, pri čemer v Izoli 
seveda glasno računajo na pomoč tudi 
od drugod. Hrana iz morja je (čeprav 
očitno ne več rako kot včasih, ko je 
bilo energetskih in drugih stroškov 
zelo malo) še vedno dokaj poceni in 
koristna, zdrava.

V Tozdu so še odločili, da bodo 
gojili tudi brancine. Pripravili so 
program, po katerem, naj bi letno 
vzgojili do 30 ton brancinov in že 
letos naj bi v slovenskem Primorju 
namestili kletke s 150 tisoč komadi 
mladic, za katere vzgojo je potreb
nih od 18 do 24 mesecev. Med sovla
gatelji v ta projekt naj bi bil tudi 
portoroški Top.

DUŠAN GRČA

p S tem bi izgubila natanko leto dni od časa, ko je odšla.
otrokovem rojstvu bi lahko končala osmi razred, nasled

ke leto pa bi se lahko pvisala v srednjo šolo. Anne ju je 
SJledala in po njunih besedah je bilo vse videti strašansko 
khko. Potem je Faye v zdravnikovi prisotnosti načela še 
k10 zadevo, o kateri se je bila poprej posvetovala z njim. 
“fio je seveda prepozno za splav, ki bi bil najpreprostejša 
rešitev, če bi privolila vanj — in Faye bi gotovo poskrbela 
. to. Prav tako je bilo nemogoče ugotoviti, koliko mamil 
ie zaužila po zanositvi in kakšen učinek so imela. Toda tudi 
,e bi bil otrok zaradi njih nekoliko prizadet, je bilo povsod 
ovolj zakonskih parov brez otrok, ki bi ga presrečni po
dojili. Haigt-Ashbury je postal prava bonanca zanje. Nena- 
°nia je bila na voljo na ducate otrok za posvojitev, otrok 

bJ let' bi še pred nekaj leti ne bi nikakor zanosile. To so 
rUd.Predvsem dekleta iz srednjega razreda, ki so spala s 
, m iz iste druščine ali komune, ki so rasle kot gobe po 

yezju. Kakor hitro so rodile, jih otroci niso več zanimali, 
saj večine ne. Flotele so biti proste ter uživati sončne 
tlGVe in mir in ljubezen brez bremena odgovornosti.

Zdravnik se je ponudil, da bo z veseljem pomagal. Povedal 
je, da ve za par iz Los Angelesa, ki hrepeni po otroku. 
Otrok bo dobil dom in Anne bo rešena. Lahko bo spet 
zaživela življenje štirinajstletnice in pozabila, da se je vse 
skupaj sploh kdaj zgodilo. Faye in zdravnik sta se smehlja
la, Anne pa ju je zgroženo gledala in se trudila, da ne bi 
zavreščala.

»Mojega otroka hočeš dati stran?« Začela je jokati; 
Faye jo je hotela objeti, toda Anne jo je odrinila. »Tega ne 
bom storia. Nikoli! Me slišiš?«

Toda v Fayinih mislih ni bilo nobenega pomisleka več. 
Anne bo treba prisiliti, da se bo odrekla otroku. Ne bo ji 
treba vse življenje vlačiti za sabo malega mongoloida, da jo 
bo spominjal na moro, ki so jo vsi želeli pozabiti. Ne, sploh 
ne. Z zdravnikom sta izmenjala zgovoren pogled. Ostali so 
jima še štirje meseci in pol, da jo prepričata, kaj je najbolj
še zanjo.

»Pozneje boš čutila drugače, Anne. Vesela boš, da si ga 
oddala. Morda ne bo normalen.« Faye se je trudila, da bi 
ohranila vsakdanji glas, toda v duši jo je grabila panika. 
Kaj, če bo Anne spet pobegnila? Če bo vztrjala, da hoče 
obdržati otroka? Mora ni hotela ponehati. Vso pot domov 
se je Anne stiskala v svoj kot avtomobila in gledala skozi 
okno, medtem ko so ji solze tekle po licih. Ko je Faye 
ustavila avto pred hišo in jo poskusila prijeti za roko, jo je 
Anne odtegnila in je ni hotela pogledati. »Ljubica, ne mo
reš obdržati tega otroka. Uničil bi ti življenje.« Faye je bila 
prepričana v to, Ward pa se je strinjal z njo.

»Tvoje ali očkovo?« je dekle ogorčeno pogledala mater. 
»Vama je samo nerodno, ker me je nekdo napihnil, to je

vse, zato hočeta uničiti dokaz. In kaj bosta z menoj prihod
nje štiri mesece? Me bosta skrivala v garaži? Storita karko
li, toda mojega otroka ne bosta vzela.« Stekla je stran od 
avta, Faye pa je izgubila živce in je zakričala za njo. Zadnji 
dnevi, pravzaprav zadnji meseci, so bili prehudi zanjo.

»Da, lahko. Lahko storiva, kar hočeva! Ti nisi stara niti 
petnajst let!« Zaradi teh besed je zasovražila samo sebe; 
popoldne je Anne znova izginila, čeprav je odšla k Lionelu, 
kjer je ihte zaupala svoje težave bratu in Johnu.

»Ne bom jim dovolila, da mi ga vzamejo... ne bom... ne 
bom!« Bila je videti tako otročja, da si si jo težko predstav
ljal kot mater. Čeprav je na Haigtu odrasla, je bila še ved
no tako mlada. Lionel ni vedel, kako naj ji obzirno pove, da 
se strinja z materjo. John tudi. O tem sta razpravljala prej
šnjo noč, ko sta ležala v postelji in se šepetaje pogovarjala, 
da ju ne bi slišali sosedje. V hotelu je bilo vse drugače, 
toda zdaj sta se morala sprijazniti z drugačnim življenjem, 
podobno kot Anne.

»Punčka,« jo je sočutno pogledal Lionel in jo nežno 
prijel za roko; pri tem je bil strašansko podoben materi, 
čeprav Anne ni hotela nikoli priznati podobnosti med nji
ma. Če bi jo, bi ga verjetno manj ljubila. Njegova podob
nost s Faye je bila edino, kar ga je nekoč nekoliko zbliže
valo z Wardom, čeprav nič več. »Morda pa imata prav. To 
bi bila strahotna odgovornost zate, veš, in mislim, da ni 
pošteno, da bi jo prenesla na mamo in očka.«

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 
in je na razpolago v Tržaški knjigarni
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Danes na Tržaškem velesejmu o državnih udeležbah

Konferenca, ki naj označi 
prehod od obljub k dejanjem

Izdelan osnutek nove koncertne sezone

Odbor GM obsodil stališče 
Dežele o rabi slovenščine

Javni proizvodni sektor Furlanije- 
Julijske krajine je pripravljeno doča
kal današnji začetek 3. deželne konfe
rence o podjetjih z državno udeležbo. 
Od začetka meseca so temu toliko pri
čakovanemu in tolikokrat odloženemu 
srečanju posvetili vrsto razprav, tis
kovnih konferenc in sporočil ne samo 
sindikati in tovarniški sveti podjetij z 
državno udeležbo, temveč tudi dežel
na in krajevne uprave ter politične 
sile. Zadnjo besedo pa so včeraj imeli 
prav tisti, ki so neposredno in najbolj 
prizadeti: delavci in uslužbenci držav
nih podjetij s Tržaškega in Goriškega, 
ki so se združili ob štiriurni protestni 
stavki.

Bolj kot stavka bi lahko temu, kar 
so včeraj dopoldne priredili po tržaš
kih ulicah in v kinodvorani Capitol, 
rekli opozorilo. Opozorilo, da kovinar
ji škedenjske železarne in Arzenala sv. 
Marka ter pomorščaki Tržaškega 
Lloyda in seveda vsi ostali delavci 
javnega sektorja ne bodo dovolili, da 
bi še enkrat vse ostalo le pri obljubah. 
Opozorilo, da bo po konferenci treba 
od besed k dejanjem, k rešitvi iz zača
ranega kroga, ki je v zadnjih letih ne
pretrgano vodil proti dokončnemu 
propadu javne industrije v Julijski 
krajini. Od 8.020 zaposlenih, kolikor so 
jih podjetja z državno udeležbo štela 
leta 1982, jih je danes le še 5.464; naj
bolj kričeč pa je nedvomno primer Ar
zenala sv. Marka, kjer je od okrog 
2.000 delavcev izpred nekaj let danes 
ostalo le še 808 zaposlenih.

Z redkimi transparenti, z glasbo in z 
gesli so se kovinarji iz Trsta in Tržiča 
v povorki in pod vztrajnim dežjem na
potili od Sv. Jakoba v središče mesta, 
vse do zbirališča v kinodvorani Capi
tol. Z njimi so bili župani štirih občin, 
v katerih imajo sedeže podjetja z dr
žavno udeležbo: miljski župan Mutton, 
dolinski Švab, tržaški Staffieri in tržiš- 
ki župan Porciani. Zborovanje je vodil 
pokrajinski tajnik sindikata kovinar
jev UIL Fabricci, za njim pa sta govo
rila še tržiški tajnik sindikata kovinar
jev CISL Valenta in tajnik deželnega 
sindikata kovinarjev CGIL Zarli. »Ne 
zahtevamo nič več od tistega, kar nam 
je že obljubil zavod IRI: okrepitev, 
razširitev in kakovostno izpopolnitev 
javnega sektorja v naših krajih,« je

uvodoma dejal Fabricci, medtem ko je 
Valenta podčrtal predvsem zaskrblju
joč položaj v podjetju Ansaldo, ki brez 
proizvodnega načrta životari iz dneva 
v dan. Zarli pa je ugotovil, da je bilo 
vse, kar se je med leti 1982 in 1986 
zgodilo v sektorju državnih udeležb, 
povsem negativno.

Voščila za dobro delo konference so 
v pisni obliki prišla od senatorja Sto
jana Spetiča, ki se tačas delovno mudi 
v ZRN. »Želeti je, da bi razprava na 
konferenci pripeljala do koristnih sog
lasij o bodoči strategiji državnega sek
torja, upoštevajoč tako splošne vsedr
žavne interese kot strukturne proble
me obmejnega območja,« piše Spetič 
in dodaja, da ne gre za obrambo ob
stoječega in preživelega, temveč za 
nujnost relansiranja državnih udeležb 
v Julijski krajini. To pa je mogoče do
seči s politiko preusmerjanja in preno
ve ter povezovanja z novimi iniciati
vami, med katerimi je še posebno po
membna perspektiva mednarodne ko
operacije na različnih področjih, in še 
zlasti v tehnološkem in znanstvenem 
raziskovanju. Tržaška federacija KPI 
pa je izdala sporočilo, v katerem nava
ja dve temeljni zahtevi, ki ju bodo ko
munisti predstavili na današnji konfe
renci: strateško korekcijo vladne poli
tike na področju državnih udeležb in

izdelavo okvirnega razvojnega načrta, 
ki mora upoštevati predvsem potrebo 
po zaposlovanju mladih in potencial 
tehnično-znanstvenih ustanov na na
šem območju. Deželni tajnik KD Lon- 
go je sodeloval na pripravljalnem se
stanku za današnjo konferenco, ki so 
ga sklicali člani stranke iz glavnih 
podjetij z državno udeležbo in na ka
terem so ugotovili, da mora vlada za
gotoviti finančno, tehnološko in proiz
vodno okrepitev teh podjetij. V svoji 
izjavi pa je Longo poudaril, da konfe
renca ne sme biti kak slavnostni ob
red, pač pa da mora ponuditi natančne 
usmeritve in jamstva za vlogo javnega 
sektorja v razvoju deželnega gospo
darstva.

Konferenca se bo začela danes ob 9. 
uri v kongresni dvorani na Tržaškem 
velesejmu. Po pozdravu predsednika 
deželne uprave Biasuttija bo poročal 
odbornik za industrijo Carbone, sledil 
pa bo nastop ministra Granellija in 
predsednikov treh glavnih državnih 
ustanov: Prodija za IRI, Reviglia za 
ENI in Vagliana za EFIM. Popoldan
ski del konference, ki se bo začel ob 
15. uri, pa bo posvečen razpravi, z na
stopi industrijcev in sindikalnih pred
stavnikov.

Na sliki: včerajšnja povorka stav
kajočih delavcev po tržaških ulicah.

Upravni odbor Glasbene matice se 
je na svoji prvi letošnji seji, v sredo, 
20. t. m., pod predsedstvom Adrijana 
Semna, seznanil z vsebino pisma, s ka
terim je deželno ravnateljstvo za po
klicno vzgojo in kulturne dejavnosti 
obvestilo vodstvo Glasbene matice, da 
morajo biti vse vloge na Deželo za 
pridobitev podpor iz deželnih virov, 
naslovljene samo v italijanskem jezi
ku. S tem je to ravnateljstvo v celoti 
osvojilo stališče Računskega dvora. 
Upravni odbor GM je izrazil presene
čenje nad takim stališčem Dežele, ki 
je v nasprotju z osnovnimi demokra
tičnimi načeli, v nasprotju z razsodbo 
Ustavnega sodišča št. 28, z vsebino in 
duhom osimskih sporazumov in tudi v 
nasprotju z dosedanjo prakso. Upravni 
odbor GM je zato proti taki prepovedi 
uporabe slovenskega jezika v odnosih 
z deželnimi oblastmi izrazil odločen 
protest in pozval vse manjšinske orga
nizacije in demokratične sile, da na
stopijo proti takemu omejevalnemu 
odnosu do rabe slovenskega jezika v 
javnosti.

Predsednik Adrijan Semen je uprav
ni odbor seznanil tudi s potekom in 
vsebino razgovorov, ki so jih predstav
niki GM imeli v torek, 19. t. m., z de
želnimi predstavniki na sedežu 3. de
želne komisije za kulturo, ki ji predse
duje dr. Drago Štoka. Srečanja so se 
udeležili vidni predstavniki deželne 
vlade in deželnega sveta in nekateri 
deželni funkcionarji. Predstavniki GM 
so v razgovoru, ki je trajal uro in pol, 
deželnim predstavnikom izročili izčr
pno »promemorio« o zgodovini, vlogi 
in delovanju naše osrednje glasbene 
ustanove v deželnem in mednarodnem 
merilu, posebej pa so jih podrobno se
znanili z vsemi dosedanjimi prizade
vanji za javnopravno priznanje njene 
glasbene šole in s finančnimi težava
mi, s katerimi se mora boriti prav za
radi pomanjkanja tega priznanja in 
skrajno nezadostnih sredstev iz javnih 
virov. Deželni odbornik za kulturo 
Barnaba in drugi prisotni predstavniki 
dežele so - je dejal predsednik Semen 
- pozorno sledili izvajanjem predstan- 
vikov GM in pokazali veliko priprav
ljenost za rešitev odprtih vprašanj

GM. Zagotovili so, da se bo dežela v 
okviru svojih pristojnosti zavzela za 
ugodno rešitev nakazanih problemov.

Predstavniki Glasbene matice so 
ocenili, da je bil razgovor vsekakor 
pozitiven in pri tem še posebej pouda
rili dejstvo, da so bili problemi GM in 
njene šole tokrat prvič predstavljeni 
tako širokemu in avtoritativnemu kro
gu deželnih predstavnikov. Predsed
nik Semen se je tudi zahvalil predsed
niku deželne komisije za kulturo, dr. 
Štoki, za njegovo zavzemanje. O sa
mem srečanju in razgovorih bo sledilo 
izčrpnejše poročilo.

V nadaljevanju seje se je upravni 
odbor Glasbene matice seznanil z 
osnutkom predloga za abonmajsko 
koncertno sezono 1988/1989, o čemer 
je poročal dr. Gojmir Demšar. Tudi 
naslednja sezona naj bi obsegala de
vet koncertov. Predvidena sta nastopa 
obeh vodilnih slovenskih simfoničnih 
orkestrov, Slovenske filharmonije in 
RTV, z domačimi solisti in morebiti 
tudi Mladinskega zbora GM, nastop 
Madžarskega komornega orkestra iz 
Budimpešte, orgelski koncert v kated
rali sv. Justa, klavirski koncert z gos
tom ali domačim izvajalcem, nastop 
Pihalnega kvinteta Abbado, poljskega 
ali enega vodilnih jugoslvoanskih 
pevskih zborov, morebitni nastop 
Haydnovega orkestra iz Bočna itd.

Težnja je vsekakor zagotoviti kvali
tetne gostujoče inštrumentalne in vo
kalne formacije, obenem pa dati pri
ložnost nastopanja našim mladim in že 
uveljavljenim koncertantom. V razpra
vi je bilo še rečeno, da bi kazalo pri 
snovanju koncertnih programov upoš
tevati tudi take koncerte, ki bi priteg
nili novo in mlado občinstvo.

Na začetku seje je bil prebran za
pisnik zadnje lanske seje upravnega 
odbora GM v Gorici (11. dec. 1987), 
kjer so bila v ospredju razna vprašanja 
glasbene šole in koncertne sezone 
GM v Gorici ter glasbene vzgoje na 
Goriškem nasploh. Upravni odbor je 
soglašal, da je treba vložiti vse potreb
ne napore za poživitev glasbenega šo
lanja in glasbenega življenja na Goriš
kem in je v ta namen opredelil neka
tere pobude, (jk)

Izpopolnjevalni tečaj 
o ljudskem izročilu

Danes prične na italijanskem liceju Oberdan, Ul. Paolo Veronese št.l, izpo
polnjevalni tečaj na temo »Primerjava ljudskih tradicij v mestu z več obrazi«. 
Tečaj prireja krožek »Istria« v sodelovanju z deželnim raziskovalnim inštitutom 
IRRSAE. Tečaj bo trajal vsak petek do aprila, posamezne lekcije se bodo pričele 
ob 16. uri in trajale približno do 18. ure. Lekcije so namenjene v prvi vrsti 
šolnikom, odprte pa so seveda vsem, ki jih bodo zanimale obravnavane tematike. 
Naj še zapišemo, da bodo po prvem predavanju vse ostale lekcije v veliki 
dvorani pedagoške fakultete v Ul. Tigor,22.

Današnje uvodno predavanje bo imel Ulderico Bernardi, profesor na univer
zi v Benetkah, govoril bo o krajevni kulturi iz sociološkega in antropološkega 
vidika. V petek, 29. t. m„ bo prof. Pavle Merkù predaval na temo »Ljudska 
tradicija in jezik na etnično mešanem področju«. Profesor na ljubljanski univerzi 
Milko Matičetov bo v petek, 5. februarja, predaval o zgradbah in tematikah v 
književnosti iz ustnega izročila v prostoru Alpe-Jadran. V petek, 4. marca, bo 
duhovnik Giuseppe Rodolo govoril o ljudskem verovanju. Prof. Marta Verginella 
bo v petek, 18. marca, predavala na temo »Obrednost in rituali v življenskem 
ciklusu:rojstvo, poroka in smrt«. Prof. Giampaolo Gri s tržaške univerze pa bo 
govoril o obrednosti in ritualih v teku leta: poročna praznovanja, obredi iniciaci- 
je, navade namenjene otrokom (Miklavž, Befana), pust.

Ob predavanjih se bodo udeleženci tečaja porazdelili po skupinah in se 
seznanili z nekaterimi specifičnimi tematikami. Skupine bodo tako porazdeljene, 
da bodo upoštevale potrebe učiteljev osnovnih in srednjih šol. Dela bodo vodili 
Piero Del Bello, Pavle Merkù, Dušan Jakomin, Roberto Starec, Marta Verginella, 
Giuseppe Radolo in Giampaolo Gri.

Seminar je vsekakor zanimiv, saj predavanja načenjajo probleme, ki so le 
delno poznani, skoraj nikoli pa jih ne jemljemo komparativno. Pogostokrat so 
raziskovalci (amaterski in poklicni) skušali začrtati jasne meje ločnice, ali pa so 
prikrili izvor in prepletanje različnih ljudskih tradicij, ki so nastale na etnično 
mešanem področju. V tem smislu bo tečaj »prestop« iz umetnih mitov k stvarnosti.

Jutri in v nedeljo v tržaškem Kulturnem domu

Baletni predstavi ljubljanske Opere SNG
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Na literarnem natečaju Pokrajine za starejše občane 
sta se Olga Ban in Milko Cibic že večkrat uveljavila
»Božič ostarelih« je bil naslov literarnemu nate

čaju, ki ga je tržaška pokrajinska uprava namenila 
ob koncu lanskega leta starejšim občanom in o re
zultatu katerega, kot tudi o nagradah, smo v našem 
dnevniku že poročali. Gre za pobudo, ki želi vzpod
buditi in seveda tudi ovrednotiti prozne izdelke in 
poezijo starejših občanov na tematiko takšnih praz
nikov, kot sta božič in novo leto.

Natečaja se že od začetka udeležujejo tudi naši 
ljudje, morda v premajhnem številu, kot sta nam 
povedala tokratna nagrajenca natečaja in naša sogo
vornika Olga Ban iz Trsta in Milko Cibic s Proseka.

»Doma imam kmetijo, vinograde, živino; razen 
tega vodim tudi domači cerkveni zbor. Veliko pro
stega časa mi torej ne preostaja. Udeležil pa sem se 
že treh natečajev, ker želim, da se naša slovenska 
beseda uveljavi, da pridemo do izraza tudi na tak
šnem natečaju, ki nam to možnost afirmacije nudi. 
Že trikrat sem prejel nagrado za svojo prozo. Leta 
1985 sem sodeloval s svojimi spomini na božič v 
konfinaciji v času fašizma. Leto kasneje sem opisal 
občutke pričakovanja tega praznika in pomen, ki ga 
ima tudi za nas, medtem ko sem zadnjemu svojemu

delu dal naslov "Prihod božiča". Seveda sem bil 
vseh treh nagrad, ki sem jih prejel, zelo vesel. Naj
bolj vesel pa sem bil tega, da so bili naši prispevki 
enakovredno vključeni v brošuro, ki je obsegala slo
venska in italijanska dela. To, da sem videl ponatis
njen svoj prispevek v slovenščini, mi je bilo v naj
večje zadoščenje, morda še bolj kot nagrada. Mislim 
pa,« nam je še dejal Cibic, »da bi se moralo prihod
njih natečajev udeležiti več naših ljudi. Tako bi bila 
izbira prispevkov večja ter bi imel nagrajenec boljši 
občutek, da si je nagrado zaslužil resnično zaradi 
vsebine in morda tudi literarne vrednosti svojega 
dela. Če bom mogel, se bom teh natečajev še udele
ževal in vabim še druge, da to storijo, saj imamo 
veliko spominov in sploh veliko povedati, pa naj bo 
v prozi ali v poeziji.«

»Dvakrat sem sodelovala na tem natečaju in bila 
deležna nagrade,« nam je povedala Olga Ban, znana 
šentjakobska Slovenka. »Leta 1986 sem sodelovala s 
poezijo "Sama na sveti večer", na tokratnem nateča
ju pa prav tako s poezijo "Klic planin". To pesem 
sem napisala preteklo poletje, ko sem bila v hribih.

Lepota okolja me je tako prevzela, da mi je pesem 
privrela iz duše in sem jo imela napisano v desetih 
minutah. Nagrade sem bila zadovoljna, čeprav bi 
bila sama vesela, da bi se natečaja udeležilo več 
naših ljudi. Poezijo je mogoče malo teže pisati, ker 
je to nekak notranji dar človeka. Toda v prozi se da 
marsikaj povedati. In kdo ima tako bogato zakladni
co lepih in tudi težkih spominov, kot mi Slovenci?«

Olga Ban je že od mladega ljubila poezijo. Rada 
je recitirala, rada je prepisovala razne pesmi, jim 
sama našla primerno melodijo in jih potem tudi 
sama prepevala. O sebi pravi, da je bila nekakšna 
predhodnica kantavtorjev.

»Po vojni sem spisala veliko pesmi; skoraj vedno 
po naročilu - za razne godove, obletnice, rojstne 
dneve, za našo šolo, za najmlajše pri društvu Ivan 
Cankar itd. Danes ustvarjam morda več in ne toliko 
po naročilu, ali za razne priložnosti, temveč bolj po 
svojem občutju. To je že moja notranja nuja. Tako 
bom svoje prispevke prav gotovo poslala tudi na 
prihodnji natečaj z upanjem, da bom v večji družbi 
naših pesnikov in pisateljev.«

N. L.

Slovensko stalno gledališče je pri
pravilo za jutri in v nedeljo izjemni 
baletni predstavi. Jasno, da ne v svoji 
»režiji«, v goste je namreč povabilo 
Opero balet SNG iz Ljubljane, ki se 
bo predstavila najprej jutri ob 20.30 z 
baletom v štirih slikah »Romeo in Ju
lija« Sergeja Prokofjeva in z baletom 
v šestih prizorih »Gospodična Julija« 
Ture j a Rangstróma, ki ju bo ponovila 
še v nedeljo ob 16. uri. Obe predstavi 
bosta v Kulturnem domu.

Da gre za izjemni baletni postavitvi 
jamči ime svetovno znane koreografi
nje Brigite Cullberg (ta čas postavlja 
med drugim »Don Kihota« v beneš
kem gledališču La Fenice, najbrž pa 
bo jutri prisotna v tudi Trstu). Za 
Cullbergovo sta značilna privlačna 
izrazna oblika in čustveni naboj. To 
dvoje udejanja z izborom tem, ki so 
večne. Njena koreografija je sprejem
ljiva za vsako baletno skupino, zakaj 
ustvarjena je na temo, ne pa za dolo
čenega plesalca, kar je sicer pri kore
ografijah v navadi. Njena koreografi
ja v prvi vrsti izraža medčloveške od
nose. Čeprav njene rešitve izhajajo iz 
njenega osebnega doživljanja, privat
nosti ni čutiti, saj je sposobna odmak
niti se od posebnega v splošno. Preta
kanje njenega življenja skozi gibalni 
izraz je skrivnost privlačnosti njene 
baletne govorice.

Skladatelj Sergej Sergejevič Prokof
jev je avtor glasbe za balet Romeo in 
Julija. Prokofjeva so pogosto napada
li, češ da je glasbeni anarhist in eks
tremni novator, vendar to ni bil. Nje
gov glasbeni jezik je globoko pove
zan z bistvom vsega, kar je v glasbe
ni preteklosti dobrega in pomembne
ga, hkrati pa je nastal kot logično 
dopolnilo in nadaljevanje vsega na
prednega v tej umetnostni govorici. 
Njegova glasba prekipeva v bogastvu 
razpoloženj: je pesnik, lirik, dramatik 
in satirik. Ustvaril je kar 138 del.

Avtor glasbe drugega baleta, Gos
podične Julije, je Ture Rangstròm, ki 
je eden najizvirnejših ustvarjalcev v 
zgodovini švedske glasbe in sklada
telj, čigar lirično ustvarjanje se uvr
šča med največje dragocenosti, kar 
jih premore glasbena zakladnica te 
severnoevropske dežele. Vse, kar je 
napisal, je imelo svoj izvor v njego
vem globokem občutku za liriko.

Prispevajte za
»Dijaško matico«
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Pred novo tajno sejo občinskega sveta

Tri fronte med strankami 
glede odstavitve župana

Pravobranilec SRH o Brigitti Montanari

Ze marca na površju 
ladja in njen tovor

Afera okrog zahteve po odstavitvi 
listarskega župana Stafiierija ostaja 
slej ko prej osrednje vprašanje, ki 
razburja krajevne politične kroge. S 
tem v zvezi so se v mestu ustvarile 
nekako tri fronte, in sicer na eni 
strani voditelji Liste za Trst in soci
alistov, ki so od vsega začetka opo
rekali pobudi opozicije v občinskem 
svetu (in Slovenske skupnosti), češ 
da je zahteva po odstavitvi neuteme
ljena in politično nesprejemljiva, za
radi česar so tudi v občinskem odbo
ru storili vse, da bi razpravo in gla
sovanje preprečili; na nasprotni 
strani je seveda 20 predlagateljev 
sklepa o odstavitvi, ki dolžijo LpT in 
PSI nezakonitega ravnanja (kar so 
potrdile tudi razsodbe Pokrajinske
ga nadzornega odbora) in nedopus
tnega zavlačevanja; k tretji fronti pa 
bi lahko prištevali demokristjane, 
socialdemokrate in v zadnjih dneh 
tudi republikance, ki sicer ugovarja
jo primernosti instrumenta (zahteve 
po odstavitvi), so pa zelo kritični do 
Stafiierija in bi radi videli, da bi od
stopil.

Te tri fronte si bodo ponovno gle
dale iz oči v oči tudi na prihodnji, 
drugi tajni seji tržaškega občinske
ga sveta, posvečeni razpravi in gla
sovanju o Staffierijevi odstavitvi, ki 
je sklicana za prihodnji petek, 29. t. 
m. Zelo verjetno bo tudi pri tem 
drugem glasovanju izid enak prve
mu, ko so 21. decembra lani za od
stavitev glasovali le predlagatelji, 
proti 22 svetovalcev LpT in PSI, 
medtem ko so se demokristjani vzdr
žali, zaradi česar tudi tokrat po 
vsem sodeč zahteva po odstavitvi ne 
bo prejela po zakonu predvidenih 40 
glasov. Pri tretjem glasovanju (toda 
zanj občinski odbor še ni sklical 
seje) bi bilo dovolj 31 glasov, in v 
tem primeru bi bili ravno glasovi 12 
demokristjanskih svetovalcev, pa 
tudi 2 republikancev in socialde
mokrata, odločilni.

V zvezi s to afero se je včeraj 
oglasilo vodstvo Tržaškega gibanja, 
ki ga v občinskem svetu zastopa sve
tovalec Parovel, s tiskovnim sporoči
lom, v katerem očita občinskemu

odboru nove nezakonitosti (sejam, 
na katerih odločajo o odstavitvi, 
predseduje Staffieri, ki je neposred
no prizadet) in zamudo, s katero je 
sklical skupščino šele za 29. t. m. 
Tudi te nove nepravilnosti bo Tržaš
ko gibanje prijavilo sodnim oblas
tem, je rečeno v sporočilu, ki obe
nem dolži občinski odbor, da že dva 
meseca (od 21. novembra lani) ne 
sklicuje rednih sej občinskega sveta 
za opravljanje rednega upravnega 
dela. Socialistični podžupan Seghe- 
ne pa je v včerajšnji izjavi zvračal 
krivdo za upravno paralizo na opo
zicijo, v prvi vrsti na KPI, posredno 
pa tudi na KD, češ da je ravno zahte
va po odstavitvi povzročila omrtvi- 
tev upravnega dela na Občini.

Matjaž Kmecl 
drevi na Opčinah

Drevi ob 20.30 bo v Prosvetnem 
domu na Opčinah predaval prof. 
Matjaž Kmecl, in sicer na temo 
»Današnja slovenska kultura«. 
Predavanje, ki bo nedvomno zelo 
zanimivo, prireja knjižnica Pinko 
Tomažič in tovariši.

Tombesi obiskal 
Kmetijsko zadrugo

Predsednik Tržaške trgovinske 
zbornice Giorgio Tombesi je ob 
koncu oljčne sezone v teh dneh 
obiskal torklo pri Kmetijski za
drugi v tržaški industrijski coni. 
Sprejel ga je predsednik zadruge 
Boris Mihalič, ki je tudi odbornik 
za kmetijstvo dolinske občinske 
uprave. Srečanje je nudilo prilož
nost za oceno zadnje olivne leti
ne, beseda pa je tekla tudi o mož
nostih, da bi to kulturo na Tržaš
kem razširili.

Pristojni hrvaški organi se dobro za
vedajo nevarnosti, ki jo predstavlja 
potopljena ladja Brigitta Montanari s 
tovorom strupenega vinilklorida. Zato 
si prizadevajo, da bi to nevarnost od
stranili. Že v marcu bodo trup ladje 
premaknili na bolj zaščiteno in plitvo 
področje, nato pa bodo izpraznili re
zervoarje s prečrpavanjem plina v 
drugo ladjo ali s kontroliranim sproš
čanjem plina v atmosfero. Med tema 
metodama bodo izbrali tisto, ki bo po 
oceni znanstvenikov najbolj varna in 
najmanj škodljiva človeku ter okolju.

Tako je pojasnil včeraj novinarjem 
namestnik javnega pravobranilca SRH 
Marijan Sušanj med srečanjem, ki ga 
je priredil generalni konzulat SFRJ v 
Trstu. Povod za razgovor pa so bile 
predvsem novice, ki jih je v prejšnjih 
dneh objavil krajevni italijanski list, o 
možnosti trčenja ladje s sovjetsko pod
mornico. Seveda pa je k razgovoru z 
novinarji dr. Sušnja spodbudila tudi za 
danes napovedana manifestacija nara
vovarstvenikov, ki bodo uprizorili sit- 
in pred generalnim konzulatom in 
pred vladno palačo na Trgu Unità.

Ugotovitve dr. Krešimira Jakiča, do
centa gradnje ladij na zagrebški uni
verzi, je dejal Marijan Sušanj, potrju
jejo, da se je Brigitta Montanari poto
pila, ker zaradi prekomernega tovora 
ni bila več stabilna. Pri hitrem zavija
nju, ko so kapitanu naročili, naj tovor 
odda v Splitu in ne v Šibeniku, kamor 
je bila ladja prvotno namenjena, se je 
zato prevrnila na bok in nato potopila. 
To obnovitev dogodkov potrjujejo, po 
besedah hrvaškega pravobranilca, tudi 
podvodni posnetki trupa in poškodb 
na pločevini.

Takoj po brodolomu so pristojni hr
vaški organi začeli nadzorovati pod
ročje, kjer leži ladijski trup. Analize 
vode v prejšnjih letih niso pokazale 
nič nenormalnega, avgusta letos pa so 
zaznali prve znake uhajanja plina. Iz
vedenci so zasledili nekaj strupa v ne
posredni bližini trupa, medtem ko 
morje nekaj milj od ladje ni onesnaže
no. Vsekakor pa sta morska voda in 
zrak nad krajem brodoloma stalno pod 
nadzorstvom, sedaj pa so začeli tudi z 
analizo dna, flore in favne.

Iginio Bogateč je izgubil nadzorstvo nad vozilom pred odcepom za Miramar

V nesreči umrl 36-letni Križan

Pred odcepom za Miramar je vče
raj popoldne okrog 17. ure izgubil 
življenje 36-letni Iginio Bogateč, 
doma iz Križa 485. S težkim avtomo
bilom znamke BMW se je zaletel v 
drevo na nasprotni strani ceste. 
Kaže, da ni bil nihče priča siloviti 
Prometni nesreči, tako da mestnim

redarjem, ki so opravili izvide, zaen
krat še ni uspelo ugotoviti vzrokov 
nesreče in njene natančne dinamike. 
Na kraj nesreče so prihiteli tudi ga
silci, prometna policija, karabinjerji 
in rešilec Rdečega križa, vendar po
nesrečencu niso več mogli pomagati.

Pokojnik je bil zaposlen pri druž

bi Tripcovich in je delal v pristaniš
ču kot mehanik. Nekaj pred 17. uro 
je odšel iz službe. Domov se je vra
čal po Obalni cesti, ki jo je že nešte
tokrat prevozil. Pred odcepom za 
Miramar pa je verjetno zaradi spolz
kega cestišča (redarji ne izključujejo 
tudi možnosti, da ga je iz nasprotne 
strani zaslepil avto) izgubil nadzor
stvo nad vozilom, tako da se je naj
prej s prednjim delom avtomobila 
zaletel v zid na desni strani ceste, od 
tod pa je vozilo silovito odbilo na 
nasprotno stran cestišča, kjer je ob
tičalo med bori na zelenem trikotni
ku, ki razmejuje Obalno cesto od 
ceste za Miramar.

Posledice trčenja so bile strašne. 
Voznik je za posledicami izredno 
močnega udarca v trenutku izdihnil. 
Reševalci so našli njegovo truplo 
skrčeno pod volanom avtomobila; s 
težavo so gadzvlekli iz skrotovičene 
pločevine.

Iginio Bogateč - po domače so mu 
pravili Štokov - je bil v Križu dobro 
poznan, saj je več let aktivno sode
loval pri športnem društvu Mladina. 
Včeraj pa se je njegova življenjska 
nit nasilno pretrgala. Pokojnik za
pušča ženo in malega otroka, (hj)

Na sliki: po trčenju v obcestni zid 
se je avtomobil Iginia Bogatea za
gozdil med bori

Za odstranitev nevarnosti so doslej 
dobili načrte od nekaterih specializi
ranih družb, vendar ti niso jamčili za
dostne varnosti, je povedal Marijan 
Sušanj. Bistvo problema ni, kako dvig
niti ladijski trup na površino, pač pa, 
kako preprečiti uhajanje vinilklorida. 
Snov bi pri globini, manjši od 30 met
rov, lahko prešla iz tekočega v plinsko 
stanje z nevarnostjo eksplozij. Zato so 
v SRH sklenili, da bodo trup dvignili 
za nekaj metrov, ga prepeljali na bolj 
plitvo in zaščiteno območje (sedaj leži 
v globini 87 metrov na zelo izpostav
ljenem predelu), kjer bodo potapljači 
lahko nemoteno delali okoli ladje. Vi- 
nilklorid pa bodo ali prečrpali v drugo 
ladjo ali pa spustili v nadzorovanih 
količinah v atmosfero, ker se v son
čnem vremenu plin razkroji v zelo 
kratkem času in ni več nevaren oko
lju. Dokončno besedo o metodi pa 
bodo imeli znanstveniki.

Tržaška poslanca Bordon in Camber 
ter zelena Boato in Donati so včeraj 
vložili pismeno vprašanje, v katerem 
zahtevajo poseg pri hrvaški vladi za 
odstranitev ladje. K temu velja pri
pomniti, da je pravobranilec Sušanj na 
izrecno vprašanje novinarjev pojasnil, 
da doslej, kolikor mu je znano, Italija 
sploh še ni stopila v stik z jugoslovan
skimi oblastmi, da bi prispevala k po
jasnjevanju okoliščin brodoloma.

V. T.

Primorski dnevnik 
in Radio Opčine

Med oddajo Radia Opčine Drugi 
Trst je odv. Berdon ostro kritiziral Pri
morski dnevnik, češ da ni hotel obja
viti obvestila o oddaji, kljub temu, da 
je napovedal, da bo v razpravi zelo 
važno vprašanje. Odv. Berdon je med 
drugim poudaril, da gre za politično 
in ne tehnično odločitev Primorskega 
dnevnika, ki naj bi jo sprejeli v vod
stvu časopisa.

Resnica je nekoliko drugačna. 
Uredništvo Primorskega dnevnika je 
sklenilo, da bo morebitna opozorila o 
tej in drugih zanimivih oddajah Radia 
Opčine objavljalo na strani, kjer so 
televizijski in radijski sporedi, kjer 
med drugim objavlja vse, kar zadeva 
radio in televizijo. S tem so bili se
znanjeni tudi na Radiu Opčine, odgo
vornim pa je urednik tudi pojasnil, da 
morajo obvestila pošiljati do 13. ure, 
ko se tista stran zapira. Namesto tega 
je odvetnik Berdon telefoniral okoli 
16. ure in kljub pojasnilom zahteval 
objavo obvestila na tržaški kroniki.

Nobene diskriminacije Primorskega 
dnevnika do Radia Opčine torej, pač 
pa le zahteva po spoštovanju urnikov 
in odločitev uredništva o razporeditvi 
materiala. Dokaz, da ni v tem želje po 
diskriminaciji, pa dokazuje tudi po
zornost, ki jo je Primorski dnevnik po
svetil tej radijski postaji od njenega 
nastanka.

Uredništvo

Roberto Viezzi v Dolini

Priprave na pokrajinsko 
konferenco KPI

Dolinska sekcija KPI ima danes po
poldne svoj kongres. Začel se bo ob 
19. uri v novi dvorani občinskega sve
ta v Dolini s poročilom tajnika Borisa 
Kocjančiča. Kongres bo sklenil dežel
ni tajnik Roberto Viezzi. V okviru pri
prav na pokrajinsko programsko kon
ferenco bodo danes skupščine tudi v 
naslednjih sekcijah KPI: na Opčinah 
bo ob 20. uri spregovoril Stelio Spada- 
ro, v Zgoniku ob 20.30 Giorgio De 
Rosa, v Domu pristaniških delavcev 
ob 16.30 Fausto Monfalcon, v Rocolu 
ob 17. uri Paolo Geri, za sekcijo Lo- 
njer-Podlonjer-Sv. Ivan pa bo na sede
žu v Ul. S. Cilino spregovoril ob 18. 
uri Maurizio Pessato.

Včeraj ponoči na prehodu pri Šempolaju

Trčila vlak in avtomobil
Kradel je na dostavnih vozilih

Aretirali premetenega tatu
Na železniškem prehodu pri Šempo- 

laiu je včeraj okrog 1. ure ponoči pri- 
f\° do trčenja med vlakom in avtomo
bilom. Na srečo ni bilo hujših posle- 
< lc, saj se voznik avta ni poškodoval, 
v drugih okoliščinah* pa bi nepazlji- 
v°st uslužbenca lahko povzročila pra- 
v° tragedijo.

Za volanom ford fieste je 23-letni 
a°lo Sardoč iz Prečnika privozil do 

?a-lezniškega prehoda. Videl je, da so 
^Porniče dvignjene in je nič hudega 
s*uteč pritisnil na plin. V zadnjem tre
sku pa je opazil, da prihaja z desne 

fani vlak. Tudi voznik vlaka Franco 
dermaz in njegov pomočnik Mauro 
‘■Una sta opazila avtomobil. Sardoč ir, 
nermaz sta močno zavrla, vendar tr- 

nista mogla preprečiti. Vlak se 
6 Zaletel v prednji del avtomobila in 
e Ustavil šele po 50 metrih.

Vodstvo Železnic včeraj ni bilo volj
no dajati podatkov o nesreči, iz drugih 
virov pa smo izvedeli, da je vlak vozil 
iz Trsta proti Opčinam in to po de
snem tiru, čeprav bi v normalnih po
gojih moral voziti po levem. Zaradi 
nujnih popravil pa je bil levi tir zaprt. 
Zaradi tega se zapornice niso več av
tomatično dvigovale in jih je moral 
ročno upravljati uslužbenec na postaji 
v Nabrežini. Njegovega imena nismo 
mogli izvedeti, kaže pa, da gre za mla
dega fanta, ki opravlja to delo približ- 
no leto dni.

Že približno 70 let je v načrtu nad
voz nad omenjenim železniškim pre
hodom, vse do danes pa je ostal na 
papirju. Takšna rešitev bi bila nujna, 
saj je prehod izredno prometen, čaka
nje pa zamudno. Predvsem pa bi mo
rali poskrbeti za varnost, kajti že več
krat se je zgodilo, da je kak avtomobil 
»obtičal« med zapornicami.

Zaradi obtožbe, da je sodeloval pri 
tatvini, se bo na sodišču moral braniti 
34-letni Čilenec Varaš Espinosa Migu
el Ivara, katerega so aretirali agenti 
letečega oddelka predvčerajšnjim po
poldne v Ulici Roma. Tja jih je pokli
cal 36-letni Umberto Iurisevich iz Istr
ske ulice 1. Kaj se je bilo zgodilo?

Iurisevich je zaposlen pri podjetju z 
avtomobilskimi deli Ascoli; v sredo 
popoldne je moral izročiti neki trgovi
ni v Ulici Roma naročene dele. Dos
tavno vozilo je parkiral na pločniku, 
nato pa je stopil v trgovino. Ko se je 
po nekaj minutah vrnil, je opazil, da 
stoji na nakladalni ploščadi neznanec, 
ki pa je v trenutku skočil z vozila in 
urno vzel pot pod noge. Medtem je 
Iurisevich zagledal njegovega pajdaša, 
ki je še držal v rokah ukraden zaboj 
avtomobilskih delov. Tat ga je spustil 
na tla in skušal zbežati, toda okrade- 
nec je bil urnejši, tako da ga je s po
močjo mimoidočega blokiral.

Na kvesturi so policisti Čilenca 
identificirali. Zatrjeval je, da živi v 
Genovi in da je kradel, ker si je hotel 
priskrbeti denar za prevoz do Genove. 
Policija ga je osumila tudi drugih 
podobnih kraj, do katerih je prišlo za
dnje dni v našem mestu.

■ Na Obalni cesti, v bližini restavra
cije Tenda Rossa, se je včeraj zvečer 
zaradi močnega deževja usul plaz, ki 
je poškodoval pet parkiranih avtomo
bilov. Po dveh urah dela so gasilci 
očistili cesto, promet pa se je medtem 
odvijal v izmenični enosmerni vožnji.

Ob izgubi drage none Alojzije iz
reka iskreno sožalje Franku 
kolektiv konzorcija Grmada.

Nenadoma nas je zapustil naš ljub
ljeni mož, oče, brat in nono

Ivan Andolšek
Pogreb bo jutri, 23. t. m.,'ob 11.45 iz 

mrtvašnice glavne bolnišnice v cerkev 
sv. Jerneja na Opčinah.

Žalujoči žena Ivanka, sinova Al
bert z ženo Anico, Rado z ženo Nata
šo, brat Stanko z ženo Andò, vnuki 
Andrej, Pavel, Martin in Janko ter 
drugo sorodstvo

Pri Ferlugih, 22. januarja 1988

Žalovanju se pridružujejo družine: 
Maver Danila, Tonelli,
Ferluga Gabrijel, Edi in Alex, 
Ferluga Milan in Veos

Z družino sočustvujejo uslužbenci 
podjetja Andolšek.

Tržaški tehnični konzorcij izreka 
globoko sožalje Radu Andolšku ob 
izgubi očeta Ivana.

Ob prerani izgubi očeta Ivana iz
rekajo gospodu Konradu Andolšku 
in svojcem iskreno sožalje kolegi 
upravnega sveta, nadzornega odbo
ra, ravnateljstvo in uslužbenci Hra
nilnice in posojilnice na Opčinah.

Ob težki izgubi dragega očeta Iva
na izrekajo Radu Andolšku in hudo 
prizadeti družini iskreno sožalje 
predsedstvo in odbor obrtne sekcije 
Slovenskega deželnega gospodar
skega združenja v Trstu ter usluž
benci SDGZ.

Ob nenadni smrti
IVANA ANDOLŠKA 

izreka Društvena prodajalna na Op
činah svojima odbornicama Ivanki 
in Nataši ter vsem prizadetim svoj
cem iskreno sožalje.

Ob bridki izgubi dragega 
IVANA

smo ti ob strani z mislijo in srcem 
sestre Marija, Jakomina in Roža.

Ferlugi, Widnau, Melbourne, 22. 
januarja 1988

Ob boleči izgubi dragega strica 
IVANA

sočustvujejo s teto Ivanko, Radom in 
Albertom z družinama 
A(ja, Claudio, Iris in Jasmin.

Žalovanju se pridružuje družina 
Risegari.

22. 1. 1986 22. 1. 1988
Ob 2. obletnici smrti našega

Hadrijana Cotiča

se ga z ljubeznijo spominjajo žena 
Slava in hčere z družinami ter drugo 
sorodstvo.

Križ, 22. januarja 1988

Sporočamo, da bo pogreb

Lojzije Vodopivec 
vd. Lovriha

jutri, 23. t. m., ob 11. uri iz mrtvašnice 
glavne bolnišnice v dolinsko cerkev.

Dolina, 22. januarja 1988 
(Pogrebno podjetje Zimolo)

Ob izgubi drage sestre izreka Mi
leni Lovrihi iskreno sožalje ZŽI-UDI 
Dolina.

Moški pevski zbor in KD V. Vod
nik izrekata Pepiju Lovrihi in druži
ni iskreno sožalje ob izgubi drage 
mame.

Delavci klavnic C.A.M.A. in 
SO.PRO.ZOO. izrekajo iskreno soža
lje Danilu ob nepričakovani izgubi 
drage mame Alojzije Vodopivec vd. 
Lovriha.
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Čedalje večje zanimanje šolarjev 
za novo tehnologijo našega dnevnika

Obiski šolske mladine v našem uredništvu in tiskarni so sicer zelo stara 
tradicija, odkar smo uvedli novo tehnologijo pa so postali še bolj pogosti in 
za otroke verjetno še bolj zanimivi, saj očitno občutijo čar kompjuterjev. O 
tem priča tudi veliko število vprašanj, ki jih šolarji postavljajo predstavni
kom redakcije in tiskarne glede delovanja in značilnosti našega elektronske
ga sistema.

Med zadnjimi so bili naši gostje v Ul. Montecchi otroci 4. in 5. razreda 
osnovne šole Dragotin Kette (na sliki zgoraj) in dijaki 1. razreda srednje šole 
Igo Gruden v Nabrežini (spodaj).

Ugotavljanje 
agrarnega dohodka 
kmečkih zavarovancev

V preteklih dneh je tržaški urad za 
poenotene kmečke prispevke SCAU 
odposlal nekaterim kmečkim zavaro
vancem vabilo, naj se čimprej zglasijo 
v zvezi z ugotavljanjem agrarnega do
hodka. Kot znano, je agrarni dohodek 
osnova za izračun odstotnega dodat
nega prispevka za pokojninski sklad 
in v določenih primerih tudi za »da
vek na zdravje«. Ker so nekatera 
kmečka podjetja javila na osnovi ka
tastrskega izvlečka navidezno zelo ni
zek agrarni dohodek sedaj SCAU pre
verja, ali ni morda prišlo do kake 
spremembe pri izkoriščanju kultur na 
posameznih zemljiščih. Kdor je na pri
mer iz travnika ali njive za posevke 
uredil vrt ali vinograd mora to javiti 
in mu bodo izračunali sorazmerno viš
ji agrarni dohodek. Za prijavo obdela
nih površin ni nobenega roka in zain
teresirani lahko to uredijo tudi preko 
Patronata. Razpolagati pa morajo s ka
tastrskim izvlečkom in predhodno, 
preveriti, če na vsaki parceli odgovar
ja navedena kultura. (B. S.)

razstave
Jutri, 23. t. m., ob 18.30 bodo v STU

DIU TOMMASEO - Ul. del Monte 2/1, 
odprli razstavo slikarjev: Marinelle Bis- 
caro, Maurizia Donzellija in Silvestra Lo- 
dija. Razstava bo odprta po običajnem 
urniku do 14. februarja.

vazna obvestila
SKD Barkovlje prireja nadaljevanje 

plesnega tečaja. Začetek danes, 22. janu
arja, ob 20. uri. Za informacije tel. 415797.

ZSKD razpisuje LITERARNI NATE
ČAJ ob dnevu slovenske kulture z naslo
vom ' Prešeren je mislil in delal v na
sprotju z ustaljenimi normami. Je v letu 
1988 to mogoče? Kaj meniš o kulturi dru
gačnosti?" Na natečaj se lahko prijavijo 
dijaki slovenskih višjih srednjih šol iz 
Trsta in Gorice. Delo je treba oddati naj
kasneje do sobote, 30. t. m., na sedežih 
Zveze v Trstu, Ul. sv. Frančiška 20, in v 
Gorici, Ul. della Croce 3.

KD F. Venturini ponovno priredi, za
radi velikega povpraševanja, tečaj stan
dardnih in latinskoameriških plesov. Za 
informacije tel. na 812993 od 12.30 do 
13.30.

ZSKD - Gregorčičeva dvorana, urnik 
in program drugega srečanja v okviru 
Seminarja za zborovsko vokalnost danes, 
22. t. m., ob 20.30 uvodna lekcija o fizio
logiji petja, jutri, 23., in v nedeljo, 24. t. 
m., od 9. do 13. ure individualne dihalne 
vaje, od 15. do 19. ure foniatrični pregle
di, vokalna tehnika in od 20.30 do 22. ure 
laboratorij renesančne polifonije.

______________gledališča______________

ROSSETTI
Nocoj ob 20.30 bo na sporedu Shakespe
arov MACBETH. Nastopala bosta G. La- 
via in M. Guerritore. Režija G. Lavia. V 
abonmaju: odrezek št. 6. Predprodaja 
vstopnic pri osrednji blagajni v Pasaži 
Protti.

Jutri ob 18. uri bosta igralca G. Lavia 
in M. Guerritore brala tekste Lalle Ke- 
zich. Povezoval bo pisatelj Elio Pecora. 
Vstop prost.

VERDI
Operna sezona 1987/88.
V ponedeljek, 25. t. m., bo v mali dvo

rani gledališča Verdi muzikolog Claudio 
Casini predstavil opero Charlesa Gouno
da FAUST. Premiera bo v torek, 26. t. m. 
(red A/C), ponovitve pa 29. in 31. januar
ja ter 5., 7., 10., 13., 16. in 19. februarja.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 
gostuje s Cankarjevo dramo "Kralj na 
Betajnovi" danes, 22. t. m., ob 20. uri v 
Ajdovščini.

kino
ARISTON - 15.30, 22.15 II cielo sopra 

Berlino, dram., ZRN 1987, r. Wim 
Wenders; i. Bruno Ganz, Otto Sader.

NAZIONALE IV - 16.00, 22.00 Arrive
derci ragazzi, Fr., 1986, dram., r. Louis 
Malie, i. G. Manesse, J. Biras.

EXCELSIOR II - 17.00, 22.15 Io e mia 
sorella, It. 1987, kom., r. Carlo Verdo
ne: i- Ornella Muti, Carlo Verdone.

EXCELSIOR I - 16.00, 22.00 Hamburger 
Hill, vojni, ZDA 1987, r. John Irvin; i. 
Steven Weber in Tim Quill.

NAZIONALE II - 16.00, 22.00 Angel He- 
art, l'ascensore per Tinierno, ZDA, 
1987, srh., r. A. Parker, i. M. Rourke, R. 
De Niro.

NAZIONALE I - 16.00, 22.00 Balli proi
biti, kom., ZDA 1987, r. E. Ardelino; i. 
C. Connelly, Lisa Lee Lyon.

FENICE - 17.00, 22.00 Balle spaziali 
(Space Balls), kom., ZDA 1987, r. Mei 
Brooks; i. Mei Brooks, John Candy.

GRATTACIELO - 16.30, 22.15 Opera, 
srh., It. 1987, r. Dario Argento; i. Clau- 
dia Marsillach, Urbano Barberini, □

MIGNON - 16.00, 22.00 Biancaneve e i 
sette nani, ris., 1937, 83'; prod. W. Dis
ney.

EDEN - 15,30, 22.00 Nera, calda e dolce, 
porn.,

NAZIONALE III - 16.15, 22.15 La donna 
contesa da uomini e bestie, □ □

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 Gli 
intoccabili, dram., ZDA 1987; r. Bryan 
De Palma; i. Robert De Niro, Sean 
Connery.

CAPITOL - 16.30, 22.00 Un piedipiatti a 
Beverly Hills IL, kom., ZDA 1987, r. 
Tony Scott; i. Eddie Murphy, Ronny 
Cox.

LUMIERE FICE - 16.00, 22.00 Shining, 
srh., ZDA 1980; r. Stanley Kubrick; i. 
Jack Lemmon, Shell Duvall.

RADIO - 15.30, 21.30 II grande petalo 
del sesso, porn., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

SLOVENSKO 
STALNO. 
GLEDALIŠČE

Gostuje Opera balet SNG 
Ljubljana

Sergej Prokofjev

Romeo in Julija
Balet v štirih slikah

Ture Rangstròm

Gospodična Julija
Balet v šestih prizorih

Koreografija: Birgit Cullberg

Jutri, 23. januarja, ob 20.30 in v 
nedeljo, 24. januarja, ob 16. uri.

Prodaja vstopnic od 11. do 13. 
in od 17. do 20. ure.

PD Slovenec—Boršt-Zabrežec
priredi jutri, 23. t. m., ob 20.30 v 
Srenjski hiši v Borštu

Koncert
Tržaškega okteta

Vabljeni!

včeraj - danes
Danes, PETEK, 22. januarja

VINKO
Sonce vzide ob 7.37 in zatone ob 16.56 

- Dolžina dneva 9.19 - Luna vzide ob 9.36 
in zatone ob 21.19.

Jutri, SOBOTA, 23. januarja 
ILIJ

PLIMOVANJE DANES: ob 5.30 naj
nižje -20 cm, ob 10.59 najvišje 35 cm, ob 
17.29 najnižje -57 cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
10 stopinj, zračni tlak 1011 mb, pada, 
brezvetrje, vlaga 90-odstotna, dežja je 
padlo 6,8 mm, nebo pooblačeno, morje 
skoraj mirno, temperatura morja 11,2 sto
pinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI STA SE: Desiree Shamira 

Gregori in Elisa Detela.
UMRLI SO: 53-letna Iolanda Graziola, 

36-letni Walter Vascotto, 79-letna Cateri
na Semenič vd. Becci, 81-letni Eugenio 
Zicari, 85-letna Luigia Vodopivec vd. 
Lovriha, 85-letna Maria Kobal vd. Leg- 
hissa, 70-letna Maria Valich por. Čer
melj, 87-letna Maria Giorgia Vittori, 69- 
letni Silvano Puntar, 80-letni Floriano Pi- 
culin, 86-letni Luigi Buriini, 65-letna Fe
licita Giuliani por. Bertoli, 63-letni Dino 
Marchesich, 85-letna Maria Bertocchi.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 18., do sobote,
23. januarja 1988 

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30 
Trg Oberdan 2, Ul. T. Vecellio 24, Ul. 

Zorutti 19, Largo Osoppo 1 (Greta), 
MILJE - Lungomare Venezia 3. 
NABREŽINA (tel. 200466) samo po te

lefonu za najnujnejše primere.
Dnevna služba - od 19.30 do 20.30 

Trg Oberdan 2, Ul. T. Vecellio 24, Ul. 
Zorutti 19, Largo Osoppo 1 (Greta), Trg 
Cavana 1, Trg Giotti 1, MILJE - Lungo
mare Venezia 3.

NABREŽINA (200466) samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30 
Trg Giotti 1, Trg Cavana 1, MILJE - 

Lungomare Venezia 3.
NABREŽINA (tel. 200466) samo po te

lefonu za najnujnejše primere. 
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

koncerti
Società dei concerti - Tržaško kon

certno društvo. V ponedeljek, 25. janu
arja, ob 20.30 bo v gledališču Rossetti 
koncert skupine CHICAGO STRING 
TRIO.

čestitke
Danes praznuje svoj 30. rojstni dan 

MIRKO (KOČO) FERLAT. Iz vsega srca 
mu želijo prijatelji "hruško" sreče, da 
bi bil še vedno priden in dober ter da 
bi vedno ubogal ženo.

Draga DANIELA! Za tvoj rojstni dan 
ti želijo vse najboljše in vso srečo vsi 
domači, posebno pa Fabjo.

ol
GLASBENA
MATICA

TRST
Sezona 1987-88

6. abonmajski koncert
v sredo, 27. t. m., ob 20.30 v Kul
turnem domu v Trstu

STEFAN MILENKOVIČ
violina

LIDIJA KAJNACO
klavir

(Tartini, Dvoržak, Corelli, Paga- 
nini in Ravel)

Prodaja vstopnic od danes, 22. 
t. m., dalje v Pasaži Protti.

razne prireditve
KD F. Prešeren javlja prihod slavne 

SAPRAMIŠKE Makarovičeve. V Bolju- 
nec bo dospela v spremstvu Ljubljanske
ga lutkovnega gledališča in osebnega 
zobozdravnika dr. Detelja. Sapramiška 
bo s svojimi dogodivščinami prav gotovo 
navdušila in zabavala vse, zlasti pa naše 
otroke. Vidimo se danes, 22. t. m., ob 
14.30 v gledališču F. Prešeren v Boljun- 
cu. Hrustali bomo sladke lešnike.

SKD Tabor - knjižnica P. Tomažič in 
tovariši. Danes, 22. t. m., ob 20.30 v Pros
vetnem domu na Opčinah bo pisatelj 
Matjaž Kmecl predaval na temo "DA
NAŠNJA SLOVENSKA KULTURA".

SKD Tabor - Opčine - Prosvetni dom. 
V nedeljo, 24. t. m., ob 17. uri RECITAL 
ob 20-letnici ustanovitve društva in ob 
dnevu slovenske kulture. Nastopata 
MPZ in ŽPZ Tabor in MePZ Primorec- 
Tabor. Dirigenta Sveto Grgič in Matjaž 
Šček, na harmoniko igra Aleksander Ipa
vec. Pesmi I. Cankarja berejo Giuliana in 
Alda Sosič ter Drago Gorup. Oblikova
nje prostora Miloš Jugovič, luči Pavel 
Sosič in realizacija Marko Sosič.

KD V. Vodnik priredi danes, 22. t. m., 
ob 20.30 v društvenih prostorih v Dolini 
predavanje z diapozitivi O ŽIVALIH IN 
KRASU. Predavala bo biologinja Damja
na Ota. Vabljeni!

Slovenski kulturni klub (višješolska 
mladina), Ul. Donizetti 3, vabi jutri, 23. t. 
m., na predavanje prof. Zore Tavčar-Re- 
bule O MATJAŽU KMECLU. Priporoče
no predvsem za maturante. Začetek ob 
18.30. Vabljeni!

V nedeljo, 22. t. m., bo nastopil v bar- 
kovljanskem društvu, Ul. Cerreto 12, An
ton Petje, član Slovenskega stalnega gle
dališča v Trstu, z igro KONTRABAS. Za
četek ob 17. uri. Vabljeni!

šolske vesti

Z vso planinsko zavzetostjo in od
bojkarsko vnemo se danes naš pred
sednik

VIKTOR STOPAR
rokuje z Abrahamom.
S petkratnim zdravo mu nazdravljajo 

VSI SLOGAŠI

mali oglasi
PRI PIŠČANCIH je odprl osmico Anton 

Bole.
DANILA in MIRKO točita belo in črno 

vino v Zabrežcu na št. 4.
OSMICO je odprl Ernest Smotlak v 

Mačkoljah št. 58. Toči belo in črno 
vino.

PRI KUKUKEVIH v Doberdobu so odprli 
osmico. Nudijo domače vino in svež 
prigrizek lastne proizvodnje.

PROFESSIONAL SPORT - Ul. Udine 
45/9, obvešča, da se je začela enome
sečna razprodaja zimske opreme s po
pusti do 40%. Poleg tega vam zelo hit
ro pripravimo drsno ploskev smuči po 
ugodnih cenah.

KD VESNA in ŠD MLADINA - upravite
lja Doma A. Sirk v Križu, nujno iščeta 
zanesljivo osebo za upravljanje druš
tvenih prostorov-bara. Zainteresirani 
naj pismeno prošnjo pustijo pri hišni
ku Doma.

HIŠO na Krasu išče slovenski par. Tel. 
815701 ob uri obedov.

PRODAM renault R20TS plave barve, 
letnik '77, v dobrem stanju, radio-kase- 
tofon, vlečni kavelj. Cena 2.000.000 lir. 
Telefonirati v večernih urah na št. 
0481/82353.

V NEDELJO, 17. t. m., je bila na smučar
skem izletu SPDT zamenjana torba s 
smučarskimi čevlji. Tel. 911433.

PRODAM renault 6, kub. 850, letnik 
1979, v dobrem stanju. Tel. 228145.

prispevki

Osnovna šola D. Kette - Ul. Gatteri 3
- obvešča, da zapade rok predvpisa za 1. 
razred 25. januarja. Šola je v strogem sre
dišču mesta, redni pouk poteka od 8. do 
12. ure z možnostjo popoldanskega pou
ka od 12. do 16. ure in z raznimi drugimi 
dejavnostmi. Informacije: tel. 729273 od 
8. do 12. ure.

Osnovna šola I. Grbec v Skednju, Sa
lita Ezio de Marchi 8, obvešča, da poteka 
predvpis za prvi razred osnovne šole v 
šolskih prostorih do 25. t. m. Šola deluje 
s podaljšanim poukom in raznimi dejav
nostmi od 8.15 do 16.15. V isti šoli deluje 
tudi slovenski otroški vrtec z urnikom od 
7.30 do 16.30. Za informacije tel. na 
814379 od 8.30 do 16. ure.

Ob 21. obletnici smrti Edvina Starca 
daruje sestra Slava z družino 30.000 lir za 
Dijaško matico.

Raja in Danilo Glavina darujeta 50.000 
lir za Sklad M. Čuk.

Ob 1. obletnici smrti drage mame Zofi
je Batič darujeta Iva in Majda 100.000 lir 
za Slovenski dijaški dom v Trstu.

V spomin na drago sestrično Elizabeto 
Krečič vd. Albi in na njenega ljubljene
ga vnuka Igorja daruje Marija Krečič- 
Gembrini 20.000 lir za pevski zbor V. 
Mirk s Proseka in 20.000 lir za pevski 
zbor M. Pertot iz Barkovelj.

Ob 3. obletnici smrti drage mame Me
lite Pregare darujeta Silva in Ljonka
20.000 lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina dragega očeta in 
nepozabne mame darujeta Silvana, 
Zvonko in Marčelo Malalan z družinama
30.000 lir za sekcijo VZPI-ANPI na Opči
nah, 30.000 lir za SKD Tabor-Opčine in
30.000 lir za ŠD Polet.

Namesto cvetja na grob Jožefa Bene- 
detiča daruje Silvana Malalan 20.000 lir 
za Zadružni center za socialno dejavnost.

V spomin na Emila Berdona darujeta 
žena Mariza in sin Igor z družino 500.000 
lir za godbo na pihala iz Ricmanj.

Ob plačilu članarine so darovali za 
Društvo slovenskih upokojencev: Pierina 
Besednjak 2.000 lir, Miloš Batič 2.000 lir, 
Zora Mozetič 10.000 lir, Roža Cesar 7.000 
lir, Marija in Maks Spetič 4.000 lir, Nina 
in Giovanni Giacini 14.000 lir, Albina Gi
uliani 6.000 lir, Rafael Grgič 7.000 lir, Al
bin Orel 7.000 lir, Ivanka in Marija Sosič
9.000 lir, Anton Pertot 7.000 lir, Angel 
Turk 7.000 lir, Zora Počkar 7.000 lir in L. 
F. 5.000 lir.

Darujte v sklad

Mitje Čuka

menjalnica 21. 1. 1988

Ameriški dolar......................... 1210,—
Nemška marka ........................ 730.—
Francoski frank....................... 215.—
Holandski florint.................... 651.—
Belgijski frank......................... 34.—
Funt šterling............................. 2170.—
Irski šterling............................. 1930. -
Danska krona........................... 188,50
Grška drahma ......................... 8.—
Kanadski dolar ....................... 920.—

Japonski jen............................. 8.—
Švicarski frank ........................ 900.—
Avstrijski šiling....................... 104.—
Norveška krona ...................... 188.—
Švedska krona......................... 201.—
Portugalski eskudo................ 8.—
Španska peseta....................... 10.—
Avstralski dolar ...................... 840.—
Debeli dinar............................. 0,83
Drobni dinar............................. 0,83

Drli/D BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE Tele! Sedež 040 67001 
DLIIxD TRŽAŠKA KREDITNA BANKA Agencija Domjo 831-131

USNJENA GALANTERIJA

OPČINE - Proseška ul. 18 - Tel. 212720 
Včlanjena v »Skupaj na Opčinah«

SEZONSKA PRODAJA: čevljev, rokavic, pasov, torbic iz umetnega, 
pravega in dragocenega usnja

obv. občini 12.1. 1988

PREDNAROČNINA ZA PRIMORSKI DNEVNIK ZA LETO 1988
Celoletna................................................................ 100.000 lir
Mesečna ................................................................ 13.000 lir

Celoletna prednaročnina za PRIMORSKI DNEVNIK 100.000 lir + 500 lir kolka velja za tiste, ki jo poravnajo do 31. 
januarja 1988. Po tem datumu bo celoletna naročnina znašala 156.000 lir + 500 lir kolka.

Vsem naročnikom bomo še naprej nudili brezplačno MALE OGLASE in ČESTITKE. Naročnino lahko poravnate na 
upravi Primorskega dnevnika v Trstu in Gorici, pri raznašalcih časopisa, preko pošte na t/rn ZTT št. 13512348 in pri vseh 
slovenskih kreditnih zavodih.
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filmi na tv zaslonu kinoatcljc

L’ONORE DEI PRIZZI — Prizzi's Honor — Prizzije- 
va čast, ZDA 1985.

Režija: John Huston. Igrajo: Jack Nicholson, 
Anjelica Huston, Kathleen Turner. Drevi, 22. janu
arja, ob 20.30 na RAI 1.

Sicer je precej naravno, da je med televizijskimi mreža
mi RAI in Berlusconijevimi networki konkurenca. Manj na
ravno je, da tekmujejo med seboj posamezne mreže RAI. 
Drevi sta namreč na sporedu ob isti uri (ob 20.30) kar dva 
odlična filma: Hustonov Prizzijeva čast (na RAI 1) in Landi- 
sova komično-glasbena uspešnica The Blues Brothers (na 
RAI 3). Nori in razboriti kult-film Johna Landisa s pokojni
ma komikoma Belushijem in Aykroydom je bil sicer že 
večkrat na italijanski televiziji, Hustonova kriminalka pa 
bo prvič predstavljena.

Irsko-ameriški režiser je pred svojo »filmsko« in »dejan
sko« smrtjo posnel to briljaptno in krepko »sago« o italijan- 
sko-ameriški mafijski družini, v slogu klasičnega gangster
skega filma. »Boter« Corrado Prizzi bi rad sprejel v družino 
tudi killerja Charlesa Partanno (Jack Nicholson), zato mu 
ponudi kot nevesto svojo nečakinjo, ki jo pooseblja Husto
nova hčerka Anjelica. Nervozni »ubijalec« pa se raje zaljubi 
v očarljivo Poljakinjo (Kathleen Turner)...

LILI MARLEEN, ZRN 1980.
Režija: Rainer Werner Fassbinder. Igrajo: Han- 

na Schygulla, Giancarlo Giannini, Mei Ferrer, 
Karl H. Von Hassel. Jutri, 23. januarja, ob 22.50 na 
RAI 1. -,

Rajni Rainer Werner Fassbinder (RWF za »fanse«) je v 
svojem zadnjem obdobju poustvaril več svojskih in nadvse 
zanimivih ženskih likov s posebnim profilom. Te uspele 
figure so poosebile najboljše nemške igralke, kot Barbara 
Sukowa Lolo, Rosei Zech Veroniko Voss, a od vseh fassbin- 
derskih ženskih interpretk je daleč najbolj prepričljiva in 
uspešna bivša režiserjeva žena Hanna Schygulla (Poroka 
Marije Braun, Lili Marleen, Berlin Alexanderplatz). Prav ob 
takih vlogah je dala Hanna Schygulla sijajen in nepozaben 
obraz - simbol Fassbinderjevim predstavam o polpretekli 
zgodovini Nemčije. Legendo o Lili Marleen (znani »antimi- 
litaristični« pesmi, ki jo je oddajala med 2. svetovno vojno 
nemška radijska postaja v Beogradu) in njeni pevki Lale 
Anderson je RWF spremenil v ljudsko melodramo, v baržu- 
nast fotoroman in v kičasto prispodobo nacistične Nemčije.

POPEYE, BRACCIO DI FERRO — Popeye — Popaj, 
ZDA 1980.

Režija: Robert Altman. Igrajo: Robin Williams, 
Shelley Duvall, Ray Walston. V nedeljo, 24. janu
arja, ob 16.50 na RAI 3

Robert Altman, ki od vedno vstavlja v svoje filme naj
različnejše prvine in primesi z raznih področij umetnosti 
(od televizije in gledališča, do znanstvene fantastike ali 
glasbe), je končno lahko realiziral svoje stare sanje: realizi
rati film po motivih svojega najbolj priljubljenga stripa,’ 
Popaja.

Vlogo ekcentričnega in robatega mornarja, ki samo kadi 
pipo in je špinačo, je Altman poveril Robinu Williamsu; 
Popajevo zaročenko, dolginko Olivio, pa pooseblja stalna 
Altmanova igralka Sheley Duvall (Tri ženske, Gang).

CHORUS LINE — A Chorus Line, ZDA 1986.
Režija: Richard Attenborough. Igrajo: Michael 

Douglas, Allyson Reed, Terence Mann, Vicki Frede
rick. V ponedeljek, 25. januarja, ob 20.30 na Italia 1.

17 mladih plesalcev in plesalk nastopa na avdiciji za 
broadwaysko prireditev. Vsak prikaže »nevidnemu« režiser
ju Michaelu Douglasu (sinu slovitega Kirka) svoje veščine, 
med res kakovostnimi plesnimi nastopi in »flashbacki« pa 
tudi pripovedujejo svoje zgodbe, razkrijejo marsikatero ilu
zijo in pričakovanje. Sir Richard Attembrough, znani avtor 
Gandhija je posnel ta »spektakel v spektaklu« po zelo us
pešnem muzikalu , ki ga od leta 1975 pa do danes še upri
zarjajo v Broadwayu.

LA RABBIA GIOVANE — Badlands, ZDA 1973.
Režija: Terence Malick. Igrajo Martin Sheen, 

Sissy Spaček, Warren Oates, Ramon Bieri. V sredo, 
27. januarja, ob 23.30 na Italia 1.

Junaka Malickovega pr
venca sta mlada proletarca, 
brezposelni pometač in na
ivna mažoretka, ki nekaj 
tednov skupaj živita. Izkuš
njo doživljata kot skupno 
usodo, a divje, kot Bonnie 
in Clyde, v obliki nerazum
ljivega in brezupnega anar
hičnega upora. Badlands je 
navidez konvencionalna in 

predvidljiva zgodba, vendar že od vsega začetka zadihamo 
v tem nostalgičnem poklonu Zahodu nenavadno iskrenost, 
nežnost čustev in prostranost ameriške pokrajine.

STRADE DI FUOCO — Streets oi Fire — Ognjene 
ulice, ZDA 1984.

Režija: Walter Hill. Igrajo: Michael Paré, Diane 
Lane, Rick Moranis, Amy Madigan. V četrtek, 28. 
januarja, ob 20.30 na Italia 1.

Avtor Dolgih jezdecev in "nočnih bojevnikov" Warriors 
je, za zabavo, posnel tale glasbeno-akcijski film, ki bo všeč 
predvsem mlademu občinstvu. V tej zgodbi mora »naš he
roj«, golobradi vitez v dežnem plašču, rešiti »lepotico«, šar
mantno rock zvezdo in bivšo ljubico, ki jo je ugrabila tolpa 
motoriziranih huliganov. Hill je učinkovito pomešal v tej 
sodobni pravljici prvine vesterna z elektronskim hrupom 
rock'n rolla, bojevitost mladinskih prestopnikov v velemes
tu in seveda obvezni ščepec ljubezenskih zapletov.

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

BIG BAND RTV LJUBLJANA & J0AN FAULKNER
Ob koncu decembra se je tržaš

kemu občinstvu predstavil znani 
orkester Big Band RTV Ljubljana.
Koncerta v gledališču Cristallo se 
je udeležilo kar lepo število ljubi
teljev dobre glasbe, čeprav so orga
nizatorji pričakovali za tako prilož
nost še kaj več ljudi. Dirigent Jože 
Privšek je s svojim izrednim an
samblom navdušil domala vse pri
sotne in še enkrat dokazal visoko 
izvajalsko kvaliteto. Z orkestrom je 
nastopila tudi pevka Ditka Haberl, 
ki je s svojim glasom in prijetnim 
nastopom še popestrila že itak bo
gat spored.

Ena zadnjih plošč, ki jih je po
snel orkester Big Band je priprav
ljena v sodelovanju z ameriško jazz 
pevko Joan Faulkner, ki je z orkes
trom nastopila v Veliki dvorani 
Cankarjevega doma v Ljubljani.
Posnetki so seveda na vrhunskem 
nivoju, vsi aranžmaji ' so izredno 
skrbni, avtor vseh pa je Jože Priv
šek.

Pevka Joan Faulkner pogosto 
preseneti z zmogljivostjo svojih 
glasilk, glavno besedo pa ima seve
da orkester s svojo homogenostjo 
in uigranostjo, s katerima se je po-

X--------------------------------------------------------------------------------------------

Glasovnica za Vročih 10
Ime in priimek:................................................................................................................

Naslov:........................................... ..................................................................................

Glasujem za:...................................................................................................................

Moj predlog:.............................................. .-...............................................:......................

Bralci Primorskega dnevnika ali Primorskih novic na Tržaškem in Goriškem naj 
pošljejo glasovnice na naslov: Primorski dnevnik, Ul. Montecchi 6. 34137 Trst; 
bralci obeh časopisov v Sloveniji pa na naslov: Primorske novice, OF 12, 66000 
Koper. Vsi naj pripišejo oznako »Vročih 10«.

vzpel med orkestre, ki so cenjeni 
po vsej Evropi, priznani pa tudi že 
drugod po svetu. Big Band RTV 
Ljubljana je v štiridesetih letih de
lovanja posnel kar okrog 20 plošč, 
od teh pet v Jugoslaviji, druge pa v 
Zvezni republiki Nemčiji.

Na omenjenem albumu so slede
či motivi: God Bless The Child, 
Makin Whopee, Indiana, Misty, Ai- 
n't Misbehavin, Georgia On My 
Mind.

današnji televizijski in radijski sporedi
RAI 1 __

7.15 Inf. oddaja: Uno Mattina
9.35 Nanizanka: La duchessa di Duke 

Street
10.30 Dnevnik
10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nan.: La tata e il professore
12.00 Dnevnik
12.05 Variete: Pronto... è la Rai?
13.30 Dnevnik
14.00 Pronto... è la Rai? (2. del)
14.15 Nanizanka: Diciottanni - Versi

lia 1966
14.45 Risanka: Grisù il draghetto
15.00 Izobraževalna oddaja: Obletnice
16.00 Otroška oddaja: Big!, vmes igre 

in risanke
18.05 Variete: Ieri, Goggi, domani
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: L'onore dei Prizzi (dram., 

ZDA 1985, r. John Huston, i. 
Jack Nicholson, Kathleen Tur
ner)

22.35 Dnevnik
22.45 Variete: Maschere d'argento - 

podelitev gledaliških nagrad
24.00 Dnevnik - zadnje vesti

1.15 Dokumentarec: Življenje živali

RAI 2___________ j
8.00 Prva izdaja in telovadba
9.00 Matineja: Italija se prebuja

10.00 Rubrika: V prijetnem počutju
11.05 Tečaj nemščine
11.30 Kviz: Paroliamo
11.55 Variete: Mezzogiorno è...
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.40 Nadaljevanka: Quando si ama
14.35 Športna rubrika: Oggi sport
15.00 Glasbena oddaja: D.O.C.
16.00 Nan.: Lassie, nato kviz Farfadè
17.05 Oddaja o zdravju in estetiki
18.05 Nan.: Il brivido dell'imprevisto
18.30 Dnevnik - kratke vesti
18.45 Nan.: Un giustiziere a New York
19.35 Vreme, dnevnik in šport
20.30 Film: Lettera dal Salvador (dok., 

r., Florestano Vancini, i. Bruno 
Cremer, Clementina Rocha, 
Juan Ferrara)

22.20 Dnevnik - kratke vesti
22.30 Variete: Indietro tutta!
23.30 Dnevnik - zadnje vesti
24.00 Film: L'agente confidenziale 

(krim., ZDA 1945, r. Herman 
Shumlin, i. Charles Boyer, Lau- 
ren Bacali)

! A RAI 3 ______ ]
12.00 Dokumentarna oddaja: Meridia

na - Srečanje z zgodovino med 
preteklostjo in sedanjostjo

14.30 Mladinska oddaja: Jeans 2 (vodi
ta Simonetta Zauli in Fabio Fa- 
zio)

15.30 Izobraževalna oddaja: S.O.S. 
011/8819 - Pomoč pri domačih 
nalogah dijakov nižje srednje 
šole

16.00 Športna rubrika: Fuoricampo
17.30 Športni dnevnik: Derby
17.45 Dokumentarna oddaja: Geo
18.30 Nanizanka: Vita da strega
19.00 Vreme in dnevnik
19.20 Deželne vesti
19.35 Inf. oddaja: Prima e dopo
20.00 Informativna oddaja: Scenografi

ja v filmski prireditvi
20.30 Film: The Blues Brothers (glas., 

ZDA 1980, r. John Landis, i. John 
Belushi, Dan Aykroyd, 1. del)

21.40 Dnevnik - večerne vesti
21.45 Film: The Blues Brothers (2. del)
22.45 Variete: Domani si gioca (vodi 

Gianni Mina)
0.45 Dnevnik - zadnje vesti

^ RTV Ljubljana
9.00 Zimski počitniški spored: Spo

minski koledar, 9.10 Biskvitki,
9.35 Kam, kje, kako med počitni
cami

9.45 Dokumentarec: Dotik metuljev
10.15 Mladinski oddaji: Ex Libris - 

Rezbarstvo, 11.20 Studio je vaš
12.30 Film: Lessie - nov začetek
17.35 Lutkovna serija: Kljukčeve do

godivščine (21. del)
17.50 Otroška nadaljevanka: Super 

stara mama (12. del)
18.15 Dokumentarec: Dubrovčan in 

Svetovljan (2. del)
18.45 Risanka
19.00 Vreme in Obzornik
19.25 Zrno, dnevnik in vreme
19.55 Zrcalo tedna
20.15 Nadaljevanka: Sever in Jug (17. 

del)
21.10 Kulturno-dokumentarna oddaja: 

Zmagoslavje zahodne civilizaci
je

22.05 Dnevnik
22.20 Film: Nečista kri (krim., Fr. 1986, 

r. Leos Carax, i. Denis Lavant, 
Juliette Binoche, Michel Piccoli)

^P) TV Koper ______ _
14.00 TVD Novice
14.05 Film: II gigante del Texas
15.35 Otroški spored: risanke in doku

mentarec o naravi
16.35 Nanizanka: One Day in Eden
17.35 Nadaljevanka: Mamma Vittoria
19.00 Odprta meja

V današnji Odprti meji bodo med 
drugim naslednji prispevki:
TRST — Brodolom ladje Brigitte 

Montanari v ospredju pozornosti 
TRST — Stavka kovinarjev pred de

želno konferenco o državnih sou
deležbah

GORICA — Pogovor z Brankom Ma
rušičem, avtorjem knjige Z zlatimi 
črkami

19.30 TVD Stičišče
19.45 Rubrika: Mesto danes
20.00 Nanizanka: Doctors
20.30 Film: Macalo
22.10 Glasbena oddaja: Entertainment
23.30 Nanizanka: Washington a porte 

chiuse

CANALE 5____
7.00 Rubrika: Dobro jutro, 

Italija
7.20 Risanke
9.00 Nanizanki: Arcibaldo,

9.30 General Hospital
10.30 Kvizi: Cantando can

tando, 11.15 Tuttinfa- 
miglia, 12.00 Bis, 12.40 
Il pranzo è servito

13.30 Nad.: Sentieri
14.30 Kviz: Fantasia
15.00 Film: La bestia umana 

(dram., ZDA 1954, r. 
Fritz Lang, i. Glenn 
Ford, Gloria Grahame)

17.15 Nanizanka: Alice
17.45 Kviz: Doppio slalom
18.15 Nan.: Webster, 18.45 I 

cinque del quinto pia
no, 19.151 Robinson

19.45 Kviz: Tra moglie e ma
rito

20.30 Film: Il bisbetico do
mato (kom., It. 1980, r. 
Castellano e Pipolo, i. 
Adriano Celentano, 
Ornella Muti)

22.30 Variete: Maurizio Cos
tanzo Show

0.30 Rubrika: Première
9-40 Nanizanki: Gli intoc

cabili, 1.40 Bonanza

■®L RETEQUATTRO
8.30 Nanizanka: La grande 

vallata

9.15 Film: Sempre più diffi
cile (kom., It. 1943, r. 
Piero Ballerini, i. Ger
mana Paolieri)

11.00 Nanizanke: Strega per 
amore, 11.30 Giorno 
per giorno, 12.00 La 
piccola grande Nell,
12.30 Vicini troppo vi
cini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke

14.30 Nadaljevanke: La val
le dei pini, 15.30 Così 
gira il mondo, 16.15 
Aspettando il domani, 
17.15 Febbre d'amore

18.15 Kviza: Cest la vie, 
18.45 Gioco delle cop
pie

19.30 Nanizanka: Quincy
20.30 Film: La mia geisha 

(kom., ZDA 1962, r. 
Jack Cardiff, i. Shirley 
MacLaine, Yves Mon- 
tand)

22.50 Nanizanka: Spenser
23.40 Aktualno: Predsedniš

ke volitve v ZDA 
0.40 Nanizanki: Switch,

1.30 II Santo

j~ ^|> ITALIA 1
8.30 Nanizanke: L'uomo da 

sei milioni di dollari, 
9.25 Wonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,
12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold

13.50 Variete: Smile
14.20 Glasbena oddaja: Dee

jay Television
15.00 Nanizanka: Chips
16.00 Bim bum barn, vmes ri

sanke Belle e Sebasti- 
en, Gostbusters, Kiss 
me Licia

18.00 Nanizanki: Hazzard,
19.00 Starsky e Hutch

20.00 Risanki: Hilary
20.30 Film: 1997: fuga da

New York (dram., ZDA 
1981, r. John Carpen- 
ter, i. Kurt Russell, Er
nest Borgnine)

22.25 Film: Venerdì 13 - Ca
pitolo finale (srh., ZDA 
1984, r. Joseph Zito, i. 
Kimberley Beck)

0.15 Nanizanke: M.A.S.H., 
0.45 La strana coppia,
1.15 Alfred Hitchcock 
presenta, 1.45 Ai confi
ni della realtà

Vtelepadova

11.30 Nadaljevanki: Dan
cing Days, 12.30 Una 
vita da vivere

13.30 Risanke
14.15 Nadaljevanki: Ai con

fini della notte, 15.00 
Dancing Days

16.30 Nanizanka: Orazio
17.00 Risanke
17.30 Nanizanka: I forti di 

Forte Coraggio

18.00 Risanke
19.30 Nanizanka: New York 

New York
20.30 Film: Basta guardarla 

(kom., It. It. 1971, r. Lu
ciano Salce, i. Marian
gela Melato, Pippo 
Franco)

22.45 Kviz: Colpo grosso
23.45 Šport: košarka

0.45 Film: L'autista pazzo 
(kom., ZDA 1950, i. Red 
Skelton, G. De Haven)

% TELEFRIULI
13.30 Nad.: Amor gitano
14.30 Dražba
15.30 Risanke
16.00 Glas. odd.: Music Box
17.15 Film: Jazz Band (kom., 

It. 1978, r. Pupi Avati)
18.15 Nadaljevanka: Mada

me Bovary
19.00 Dnevnik
19.30 Dan za dnem
20.00 Rubriki: Zelena deže

la, 20.30 Večerjajmo 
skupaj

21.30 Športna rubrika
22.00 Aktualno
22.30 Dnevnik
23.00 Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Informativna oddaja: 

News dal mondo

! TELEQUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše: koledarček, (7.40) pravljica; 8.00 
Deželna kronika; 8.10 Na goriškem 
valu (pon.); 9.00 Za vakogar nekaj;
10.00 Pregled deželnega tiska; 10.10 S 
koncertnega in opernega repertoarja;
11.30 Zbornik: umetnost in kultura - 
izkustvo filma; 13.20 Naša pesem 86: 
Moški zbor Liko Verd z Vrhnike; 13.40 
Povejmo glasbo: LP tedna; 14.00 De
želna kronika; 14.10 Otroški kotiček: 
Rišite z nami; 14.30 Povejmo glasbo: 
okoli po svetu; 15.00 Radijska drama: 
Nemeza (15. del); 15.20 Zbornik (2. del);
15.30 Krivi preroki (pripravlja Igor 
Škamperle); 16.00 Glasbene diagona- 
le;17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni 
dogodki; 18.30 Revival za danes.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 6.00 Jutranji program;
8.05 Radijska šola; 8.35 Mladina poje;
9.05 Glasbena matineja; 10.05 Rezervi
rano za...; 11.05 Bizet in Ščeonin: Car
men ter Romeo in Julia; 12.10 Pod do
mačo marelo; 13.30 Melodije; 14.05 
Govorimo angleško; 14.50 Človek in 
zdravje; 15.30 Dogodki in odmevi;
15.55 Glasba; 17.00 Studio ob 17.; 18.00 
Ansambel Milana Križana; 19.35 Lah
ko noč, otroci; 19.45 Pojemo in gode
mo 20.00 Mladi mostovi; 20.30 Sloven
cem po svetu; 23.05 Literarni noktur
no; 23.15 Morje in pomorščaki.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vremenska 
slika in prometni servis; 6.30 Jutranja 
kronika; 6.45 Cestne informacije; 7.30 
Poročila in pregled tiska; 8.00 Prenos 
Radia Ljubljana; 13.00 Mladi val Radia 
Koper; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Glasba po željah; 16.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Aktualna glasba: Dance 
parade; 18.35 Popevke po telefonu;
19.30 Zaključek in prenos Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba in 
vreme; 7.00 Simfonija zvezd; 7.35 Prisr
čno vaši; 8.40 Po vašem izboru; 9.15 
Edig Galletti; 9.32 Dragi Luciano;
10.00 Pregled dnevnega tiska; 10.05 
Glasba; 11.00 Jezikovni pogovori; 11.15 
Turistični itinerarij; 11.40 Popevka 
tedna; 12.00 Glasba po željah; 14.35 
Glasba; 15.00 O kulturi in umetnosti;
15.45 Sintonizirani; 17.00 Bubbling; 
17.33 Blitz music; 18.00 Filmska glasba;
19.00 Operetne melodije; 20.00 Nočni 
spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 12.00 Glas

beni koktajl; 19.00 V svetu fantazije;
20.15 Mix Time; 21.00 Nočni val z Ma
rijo in Igorjem; nato Nočna glasba.
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Na Goriškem je IRI nekoč igral pomembno vlogo

Od konference v Trstu pričakovanje 
za razmah državnih podjetij pri nas

Razpoložljiv prostor za ladjedelnice 
je bil v Trstu že docela izkoriščen, ko 
se je lošinjski ladjar Cosulich v začet
ku stoletja odločil, da poveča svoje 
ladjedelnice. Iskal je in našel za to 
delo najbolj primeren prostor na obali 
nedaleč od Tržiča. Tržič je takrat bil 
majhen trg (odtod tudi slovenski naziv 
Tržič), oddaljen od morja. Ladjedelni
co je Cosulich zgradil v kraju, ki so 
mu pravili Panzano. Prvo ladjo so 
splavili leta 1911. Nazivala se je Split. 
Ladjedelnica se je kmalu razvila. Mo
rala pa je kmalu prenehati z delom, 
saj so že v začetku vojne italijanske 
čete Tržič zasedle. Ker se je fronta us
talila na bližnjih obronkih Krasa so 
bile stanovanjske hiše ter tovarne v 
Tržiču precej poškodovane. Med temi 
je bila tudi ladjedelnica. Takoj po voj
ni so jo pričeli obnavljati. Ker pa Itali
ja ni potrebovala toliko ladij kot Av
stro—Ogrska so že v začetku dvajsetih 
let pričeli odpuščati delavce. V tovar
no pa so prišli delavci iz drugih po
krajin, ki so bili v glavnem pristaši 
fašistične stranke. V tovarni je prišlo 
do pretepov.

V kasnejših letih je tudi ladjedelni
co, kot druge tovarne v Italiji, prevze
la država. V ladjedelnici so pričeli iz
delovati ne le tovorne ali potniške 
ladje, marveč tudi vojne. V sklopu 
tega podjetja so zgradili tudi tovarno

za vojna letala. Med vojno, ko je bila 
vojna produkcija v polnem teku, je tu 
bilo več kot 13.000 zaposlenih. V njej 
je bila že pred vojno močno zakoreni
njena protifašistična dejavnost. Veliko 
delavcev, slovenskih ter italijanskih, 
je šlo v partizane. Padlo jih je več kot 
petsto. Nanje spominja obeležje pred 
vhodom v ladjedelnico.

Po vojni so opustili izdelavo letal. V 
prvih letih so gradili precej ladij, saj 
je bilo italijansko ladjevje med vojno 
uničeno. V tržiški ladjedelnici je ime
lo zaposlitev več tisočev delavcev s 
področja med tržaškim in goriškim 
Krasom pa do Gorice in Spodnje Fur
lanije.

Kasneje se je iz ladjedelnice oddvo
jil oddelek za elektromotorje. Po ne
katerih menjavah pristojnosti je ta pri
šel v sklop tovarne Ansaldo, ki ima 
sedež v Genovi. Tudi ta je državna. V 
ladjedelnici, ki je nekoč bila samostoj
na, je prišlo do več menjav lastništva. 
Sedaj sodi v enotno italijansko držav
no ladjedelniško podjetje. Po tej vojni 
so tam odprli še eno državno tovarno 
z označbo SBE.

V Gorici je bila prav tako še iz 
predvojnih časov državna last tovarna 
SAFOG. V njej je po vojni bilo zapos
lenih 800 delavcev. Kasneje so tovarno 
razdelili v dvoje. Krčili so število de

lavcev. Potem so ju prodali zasebni
kom. Kronika teh dni so odpusti, ker 
novi lastniki ne spoštujejo obvez, ki so 
jih dali takrat, ko so od državnega 
podjetja kupili tovarno.

V Tržiču imamo torej ladjedelnico, 
kjer že več let ne jemljejo v službo 
novih ljudi, in ki ima sedaj le še nekaj 
tisoč zaposlenih, od katerih pa jih je 
kar precej v dopolnilni blagajni, ter 
tovarno Ansaldo, ki je v zadnjih dveh 
letih prav tako skrčila število zaposle
nih. Sindikati so zaskrbljeni, ker naro
čila v ladjedelnico prihajajo prepočasi. 
S tem ni garancije za nadaljnjo mož
nost zaposlitve. Prav tako ni veliko 
dela v Ansaldu.

Deželna konferenca o državnih pod
jetjih pri nas, ki se začenja danes v 
Trstu, seveda ne bo rešila vseh odpr
tih vprašanj. Se posebej življenjsko 
važna so tista podobna v Trstu. Dej
stvo pa je, da tako v tržaški kot v go- 
riški pokrajini so državna podjetja 
imela precej teže in dajala zaposlitev 
tisočem ljudi. Danes pa je IRI marsika
tero podjetje prodal zasebnikom, v 
drugih pa skrčil proizvodnjo in seveda 
tudi zaposlitev. Na Goriškem kot tudi 
na Tržaškem pa smo zaradi tega zelo 
prizadeti in prikrajšani. Seveda priča
kujemo, da bodo na konferenci v Tr
stu nakazali možnost, da ovrednotijo 
prisotnost državnih podjetij pri nas.

Lep jazz koncert v Štandrežu 
udeležba pa zares nezadovoljiva

V Kulturnem domu Andreja Budala 
v Štandrežu je bil v sredo koncert pri
znane ljubljanske skupine Divjak jazz 
band. Nastop je priredilo društvo 
Oton Župančič v sodelovanju z zadru
go Ars Nova.

Štirje priznani glasbeniki (bobnar 
Ratko Divjak, pianist Dejan Pečenko, 
basist Viktor Brisani ter saksofonist in 
flavtist Matjaž Albreht) so pretežno 
mladi publiki v enoinpolurnem spore
du predstavili bogat program reperto
arja. Skupina Divjak jazz band, ki v 
tej sestavi nastopa komaj leto dni, je 
izvajala zelo različne skladbe, tako 
da je lahko vsakdo zadostil svojemu 
okusu. Madame Butterfly in Recorda
mi (spomni se me) sta bili skladbi, ki 
sta želi, zaradi svoje ležernosti in pri
kladnosti mlajšemu občinstvu, največ

Bencinski boni 
od ponedeljka dalje

Bencinske bone proste cone 
bomo na Goriškem lahko dvig
nili od ponedeljka, 25. januarja, 
na običajnih mestih. To je javila 
Trgovinska zbornica. Uporabni
ke opozarja, da bodo za sedaj 
bone delili po že ustaljenih na
vodilih in v tolikšnem kontin
gentu kot lani. Do morebitnih 
sprememb pride kasneje, ko bo 
dokončno odobren zakon o pro
sti coni.

Dunajske pesmi 
v torek v Tržiču

V mestnem gledališču v Tržiču bo v 
ponedeljek, 25. januarja, še en koncert 
tamkajšnje abonmajske sezone. Av
strijske liede bo pela znana nemška 
mezzosopranistka Christa Ludwig. 
Na klavir jo bo spremljal Charles 
Spencer.

Christa Ludwig je pričela nastopati 
takoj po vojni. Je med najbolj znani
mi pevkami na festivalu v Salzburgu 
in v dunajski Operi. Večkrat je pela v 
milanski Scali ter v Metropolitanu v 
New Yorku.

Charles Spencer pa je Anglež, od 
leta 1979 je asistent na glasbeni aka
demiji na Dunaju. Kot pianist je na
stopil v več krajih v Evropi, Ameriki 
in v Aziji.

Obračun za leto 1987 v znamenju pomanjkanja osebja

Občinski redarji v Gorici ugotovili 
za tretjino manj prometnih prekrškov
Občinski redarji v Gorici so v teh 

dneh pripravili obračun delovanja v 
lanskem letu. Dokaj analitično so 
predstavili obseg dela na vseh področ
jih za katera so pristojni. V očeh obča
nov gotovo izstopa prometno nadzor
stvo, ki je morda poglavitna, a ne edi
na dejavnost redarjev. V njihovi pri
stojnosti je tudi nadzorstvo nad trgov
skimi in drugimi javnimi lokali, nad 
izvajanjem gradbenih del, izdajanje 
dovoljenj in odločb, služba za izgub
ljene predmete in tečaji prometne vz
goje za učence osnovnih šol.

Glavna ovira pri tolikih' dejavnostih 
je nemara razpoložljivost premajhnega 
števila osebja. Prav iz te osnovne ugo
tovitve je treba izhajati pri obračunu 
leta 1987, ki je v skoraj vseh poglavjih 
skromnejši kot obračun za leto prej. 
To je treba predvsem pripisati po
manjkanju novih delovnih moči, ki pa 
jih ni, ker v zadnjem času ni bilo nate
čajev za tovrstne službe. V minulem 
letu so goriški redarji ostali tudi brez 
poveljnika, saj je dosedanji stopil v 
pokoj, natečaja za novega pa niso še 
izvedli.

Skupna razpoložljivost osebja je v 
lanskem letu znašala 55 tisoč 464 de
lovnih ur. Približno 4 tisoč ur (7,2%) so 
izgubili zaradi bolezni, tako da je bilo

dejansko opravljenih ur 51 tisoč 420 
(leta 1986 53.448). Dosti bolj kot delov
ne ure se je skrčilo število ugotovlje
nih prekrškov. Ti so padli za celo tret
jino, z 9.499, kolikor so jih ugotovili in 
kaznovali predlanskim, na 6.355 v lan
skem letu. Veliko večino predstavljajo 
prekrški zoper prometne predpise 
(6.319), ostali pa zadevajo občinske 
pravilnike, tržnico, lepake in reklamo, 
takso na pse, županove odredbe ipd.

Posledica zmanjšanja ugotovljenih 
prekrškov je tudi manjši dotok denar
ja v občinske blagajne. Lani so z raz
nimi globami vnovčili 118 milijonov 
807 tisoč lir, kar je 7 milijonov manj 
kot leto prej. Zaradi podražitve glob 
je razlika tu manjša kot kar zadeva 
število prekrškov. Lahko bi iz tega 
tudi sklepali, da so kdaj pa kdaj poli
caji zamižali na eno oko in v primerih 
manjših prekrškov prizanesli avtomo
bilistom. To še posebno v prvem ob
dobju veljavnosti ti. superglob, ki so 
jih skušali uvesti dokaj prožno, upoš
tevajoč probleme s parkiranjem vozil 
v mestu. Obračun sicer podrobno ne 
navaja raznih vrst prekrškov, ni pa 
težko sklepati, da jih je bilo daleč naj
več zaradi parkiranja na nedovoljenih 
mestih.

Za prometno nadzorstvo so motocik
listi skupno prevozili 36 tisoč kilomet

rov (leta 1986 46 tisoč), z avtomobili pa 
so jih nekaj čez 72 tisoč (66 tisoč). Po
segli so pri 59 nesrečah, od teh 17 z 
ranjenimi osebami. Leto prej je bilo 
manj nesreč, skupno 38, od teh 7 z ra
njenimi.

Pri nadzorstvu nad trgovskimi de
javnostmi so skupno izvedli 1.857 pre
gledov. Tudi v tem primeru je obra
čun nekoliko skromnejši, saj je bilo 
leto prej pregledov nekaj čez dva ti
soč. Dodatnih dvesto pregledov so 
opravili v zvezi z izkopi, popravili hiš 
in četrtkovimi sejmi.

Precej se je povečal obseg pisarniš
kega dela, kjer so krepko presegli de
lovanje v letu 1986. V to poglavje so
dijo predvsem koncesije za začasno 
zasedbo javnih zemljišč (991 primerov) 
in informativna poročila za Občino in 
druge javne ustanove (3.238). V uradu 
za izgubljene predmete so lani skupno 
prejeli 284 predmetov, od katerih so 
130 vrnili lastnikom, ostali pa so ob 
koncu leta bili še v skladišču. Pregled 
delovanja zaključuje izvedba tečaja 
prometne vzgoje, pri katerem je lani 
sodelovalo 580 učencev goriških 
osnovnih šol. Za predavanja, vaje in 
izpite so v ta namen redarji bili zapos
leni skupno 165 delovnih ur.

Eksplozija jeklenk za taborjenje 
v trgovini v Ul. Vittorio Veneto

Cigaretni ogorek je včeraj v trgovini z železnino v Ulici Vittorio Veneto 39 
povzročil verižno eksplozijo manjših plinskih jeklenk, ki se jih uporablja na 
taborjenjih.

Gmotna škoda je bila precejšnja, lastnik trgovine Umberto Scarbolo iz Gori
ce, Ul. Faiti 68, pa je tokrat imel srečo v nesreči, saj so ga izhodna vrata, ki so po 
seriji eksplozij padla iz tečajev, le oplazila po obrazu. Umberto Scarbolo je ob 
tem le zadobil udarec v glavo in lažjo zarezo nad obrvmi, z rešilcem zelenega 
križa so ga pripeljali v goriško splošno bolnišnico, kjer so mu sicer nudili le prvo 
pomoč in ga nato odslovili. Lastnik trgovine z železnino bo tako okreval v tednu 
dni.

Do eksplozije.je prišlo okrog 10. ure, ko se je zaradi neugasnjenega cigaret
nega ogorka vnel koš za smeti, tik zatem pa je eksplodiralo več manjših plinskih 
jeklenk. V prvem trenutku so domnevali, da je eksplodirala plinska jeklenka, s 
katero so segrevali prostor, izkazalo se je, da so bile te govorice neutemeljene, 
saj bi nedvomno bile posledice v tem primeru veliko hujše. Na kraj sta prihiteli 
cisterni gasilcev, ki so se dve uri trudili, da so pogasili požar, ki se je po 
eksploziji vnel.

Darovalec je 27-letni Carlo Princi

Srce ponesrečenega Goričana 
presadili bolniku v Padovi

Srce mladega Goričana, ki je v Tr
stu umrl za posledicami prometne ne
sreče, utripa v prsih pacienta bolnišni
ce v Padovi, kjer je v sredo kirurška 
ekipa dr. Gallucija uspešno opravila 
presaditev. Darovalec je 27-letni Carlo 
Princi iz Gorice, Korzo Italia 74, ki se 
je ponesrečil v nedeljo ponoči pri Ro- 
mansu. Prepeljali so ga v tržaško bol
nišnico na Katinari, kjer pa dva dni 
kasneje zanj ni bilo več pomoči. V sre
do navsezgodaj so zdravniki ugotovili, 
da je klinično mrtev in mu - z dovolje
njem matere Lionelle Taucer vd. Prin
ci - odvzeli srce in ledvico. Do posega 
je kot rečeno prišlo že v sredo. Vest 
posredujemo šele danes, ker žal naš 
dnevnik ni bil obveščen o tem izred
nem kirurškem posegu v bolnišnici na 
Katinari.

Policijska posadka je s Princijevim 
srcem ob 3.10 oddrvela proti Portogru- 
aru, kjer ga je le tri četrt ure kasneje 
oddala drugi posadki. Ob 5. uri se je v 
Padovi že začel poseg za presaditev. 
Ledvico Carla Princija so lahko upora
bili v Trevisu, kjer so jo presadili v 
57-letnega pacienta, ki je bil že dalj 
časa podvržen dializi.

Kljub neizmerni žalosti, ki jo po
vzroča prerana smrt mladega človeka, 
je plemenita gesta njegove matere re
šila dve življenji. Mama Lionella, ki je 
pred dvema letoma izgubila moža in ji 
je bil Carlo edini sin, je brez obotav
ljanja pristala na presaditev, ko so ji 
povedali, da za njenega sina ni več 
pomoči. Družina je zelo poznana v

Gorici, saj upravlja trgovino usnjenih 
izdelkov na Korzu. Tudi mladi Carlo 
si je pred tragičnim trčenjem v Ro- 
mansu uspešno utiral pot v trgovskem 
poklicu.

Pogreb bo jutri dopoldne ob 11. uri 
iz cerkve Srca Jezusovega v Gorici.

Nov predsednik 
zveze
Confcoltivatori

Kmetijski izvedenec Danilo Canesin 
je novi predsednik kmetijske organi
zacije Confcoltivatori. Zamenjal je 
Bruna Marizzo, ki je bil na tem mestu 
dolgo let. Odbor Confcoltivatori se je 
Marizzi zahvalil za izredno požrtvo
valno delo v korist kmetovalcev na 
Goriškem.

Nesreča na Travniku: 
danes proces

Na goriškem sodišču bodo danes po 
hitrem postopku sodili 41-letnemu 
Mariu Grusovinu, ki je prejšnji teden 
zakrivil prometno nesreču na Travni
ku, v kateri je umrla Dragica Koršič. 
Avtomobilist je po nesreči zbežal, a se 
že nekaj ur kasneje skesal in prosto
voljno javil orožnikom. Proces je pri
čakal v hišnem priporu.

odobravanja. Skupina je izvajala la
tinskoameriško glasbo moderno obar
vano, latin-funck jazz-blues in soul- 
latino.

Na žalost ne moremo preiti dejstva, 
da je kvalitetni glasbeni , predstavi 
prisostvovala maloštevilna publika, 
kar je verjetno posledica slabe rekla- 
mizacije koncerta. Prireditelji se mo
rajo pač zavedati, da sredstva mno
žičnega obveščanja (radio ter časo
pisje) lahko naredijo veliko reklame. 
Kulturna prireditev v našem društvu 
pa ne sme in ne more biti privatna 
domena nekaterih. Prav tako je pri iz
biri datumov treba upoštevati tudi 
druge prireditve. V tem tednu pa smo 
jih v Gorici imeli na pretek.

Nocoj koncert 
sopranistke Alberty

Intenziven teden kulturnih priredi
tev se nocoj nadaljuje s koncertom v 
okviru občinske sezone Glasba in čas. 
Sezona je letos namenjena predstavit
vi latinskoameriške glasbe. V tem 
okviru bo nocoj, s pričetkom ob 20.30 
v avditoriju nastopila sopranistka 
Margarita Castro-Alberty. Koncert 
prireja občinska uprava v sodelova
nju z združenjem glasbenikov naše 
dežele. Pevka, ki je po rodu Portori
čanka, ima za seboj nastope po sve
tovno najbolj znanih odrih. Še poseb
no slovi kot odlična izvajalka Verdi
jevih opernih arij.

Na današnjem koncertu v Gorici, ki 
je njen edini koncert v Italiji, jo bosta 
spremljala francoski kitarist Marc- 
Jean Bernard in pianist Ennio Silves
tri. Albertyjeva bo izvajala dvodelni 
program. V prvem delu bo predstavi
la latinskoameriške pesmi, v drugem 
pa bo pela svetovno znane operne 
arije.

Zabaven nastop 
teatra G. Belli

Nastop gledališke skupine Teatro 
G. Belli iz Rima je v sredo zvečer na
vdušil občinstvo v Kulturnem domu. 
Takoj je treba pripomniti, da bi glede 
na kakovost in vedrino predstave lah
ko bilo ljudi več. Slabemu obisku je 
bržkone botrovala nasičenost progra
ma, saj smo v Gorici v štirih dneh 
imeli dve slovenski in italijansko 
abonmajsko predstavo, gostovanje te
atra Belli in pekinško opero, ob tem 
pa še vrsto koncertov. Vsekakor ško
da za vse, ki si farse Daria Foja niso 
ogledali.

Igra je bila zabavna in razposajena, 
kot je značilno za tega avtorja, rimski 
igralci pa so jo znali posredovati 
sproščeno. V težavnem nadomeščanju 
Foja v glavni vlogi, ki je očitno prire
jena za njegov nezamenljivi klovnski 
talent, je Antonio Salines (istočasno 
režiser predstave) znal preprečiti, da 
bi se komu stožilo po Foju, kar gotovo 
ni malo. Dobro so nastopili tudi ostali 
igralci. Občinstvo se je ob številnih 
domislicah srčno nasmejalo in ob 
koncu z navdušenim aplavzom nagra
dilo nastopajoče.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »Angel heart — as
censore per 1'inferno«. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

VERDI 18.00-22.00 »Da grande«. 
VITTORIA 17.30-22.00 »Deep throat in 

America«. Prepovedan mladini pod 
18. letom.
rwt v» \sTrzic

EXCELSIOR 17.30-22.00 »Ursula la rou
lette del piacere«. Prepovedan mladi
ni pod 18. letom.

COMUNALE 17.00-19.30 »II cielo sopra 
Berlino«. Režija Wim Wenders.
Nova Gorica

SOČA 18.00-20.00 »Kraljeva končnica«. 
Mala dvorana (filmsko gledališče) 
18.15-20.15 »Zmajevo leto«.

DESKLE 19.30 »Krokodil dandy«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
D’Udine, Trg sv. Frančiška 4, tel. 

84124.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU

Comunale 2, Ul. Aulo Manlio 14, tel. 
480405.

POGREBI
Danes v Gorici ob 9.30 Ermes Garuti na 
glavnem pokopališču.
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Ob 200-letnici rojstva velikega književnika

Lirik in pustolovec lord Byron
Ženskar, hazarder, ekstravagantnež, 

potepuh, borec za svobodo in eden 
največjih pesnikov angleške romanti
ke. Vse te vzdevke je nosil oziroma še 
nosi George Gordon Noel Byron, pes
nik in pisec, bolje znan s krajšim »ple
miškim« imenom lord Byron, katerega 
200-letnica rojstva poteka prav danes. 
Prvih pet vzdevkov si je »prislužil« za 
časa svojega burnega življenja, šeste
ga mu ga je literarna zgodovina pode
lila posmrtno za njegov obsežni us
tvarjalni opus.

Byrona in njegovo delo' je silno za
znamovalo življenje. Bilo je burno, 
polno posebnosti, ki jih je mladi Geor
ge Gordon, komaj je bil po prastricu 
podedoval jordovski naslov, prav izbi
ral, da bi presenetil svoje vrstnike.

Byron je prišel na svet 22. januarja 
1788. leta v Londonu. Njegovega očeta 
ta dan — bil je torek — ni bilo doma: 
že nekaj časa je prihajal v mesto le ob 
nedeljah, to pa zato, ker so bile ob 
praznikih ukinjene aretacije zaradi 
dolgov! Takoj po rojstvu so zdravniki 
ugotovili, da ima dojenček na desni 
nogi poškodovano Ahilovo tetivo; za
radi tega je moral Byron vse življenje 
nositi korektivne škornje.

Prvo prelomnico v njegovem življe
nju predstavlja pridobitev plemiškega 
naslova. Byrona so vpisali v plemiške 
šole v Harrow in Cambridge, bolj kot 
študij pa ga je zanimalo branje. Poži
ral je knjige, v prostem času (in tega 
ni bilo malo) pa je počenjal vsakovr
stne norčije: z denarjem, ki si ga je bil 
izposodil pri oderuhih, je kupil konje, 
da se je lahko z njimi ponašal pred 
prijatelji-študenti; organiziral je bok
sarska srečanja; potem ko je močno 
shujšal (tudi diete so bile takrat očitno 
v modi) se je začel bogato in ekstrava
gantno oblačiti; celo medveda je ku

pil, da ga je lahko vodil po ulicah na 
vrvici!

V tem času (v začetku 19. stoletja) je 
začel, med eno ljubezensko avanturo 
in drugo, tudi pisati verze. Zbirka 
Brezdelne ure (Hours of Idleness) je 
naletela na hudo kritiko, na katero je 
Byron odgovoril z enim najbolj silovi
tih satiričnih spisov v angleški litera
turi (English Bards and Scotch Revie- 
wers).

Po »nevihti« je Byron zapustil An
glijo. Odpotoval je na Pirenejski polo
tok in nato na Bližnji vzhod, to poto
vanje pa mu je navdihnilo pesnitev 
Romanje Childa Harolda (Child Ha- 
rolds Pilgrimage), s katero je čez noč 
zaslovel. Ob povratku se je poročil, 
imel je še nekaj drugih ljubezenskih 
zvez. Zaradi njegovega preburnega 
čustvenega življenja ga je žena zapus
tila in zagrozila s škandalom. Po ločit
vi je bil Byron tako rekoč prisiljen za
pustiti Anglijo. Odtlej (1816) se ni več 
vrnil na Otok.

Začelo se je tako njegovo vandranje 
po Evropi (druga prelomnica). V Švici 
je spoznal pesnika Shelleya, bil je gost 
madame de Staél, več let je živel v 
Benetkah. Njegovi biografi omenjajo, 
da se je v tem času »spečal« z več kot 
dvesto ženskami, ne glede na njihov 
socialni izvor.

Iz tega intenzivnega in plodnega 
časa so tudi njegove najboljše stvarit
ve: pesniški drami Manfred (1817) in 
Kajn (1821) in predvsem komično-sati- 
rični ep Don Juan (1819-24), v katerem 
Byron s svojo ironijo ne prizanese niti 
sebi.

Byron je bil že za časa življenja 
znan tudi pri Slovencih. Pri nas ga je 
začel prevajati že Prešeren (epska pe
sem Parizina), pesnitev Mazepa pa je 
prevedel Jovan Vesel Koseski.

Leta 1823 je Byron postal član Od
bora za neodvisnost Grčije in se pri
družil Grkom v osvobodilni vojni pro
ti Tdrkom. Obiskal je nekaj grških 
otokov, kjer se mu je zdravstveno sta
nje, ki ga je že prej načela malarija, 
hudo poslabšalo. Njegovo intenzivno 
življenje se je končalo 19. aprila 1824 
v kraju Missolungi. Ob primerni 
zdravstveni pomoči bi lahko preživel 
sicer visoko vročino.

Njegova dela so vsekakor še živa. 
Byron je vnesel v literaturo figuro pis- 
ca-protagonista, ki so jo leta pozneje 
posneli tudi drugi avtorji (na primer 
Hemingway). Značilna za njegov opus 
sta pikrost in ironija (in tudi ta je še 
aktualna). Ob vsem njegovem ustvar
janju se pojavlja vprašanje odnosa 
med avtorjevim delom in življenjem. 
Za Byrona je bila ta zveza zelo tesna, 
kar se da razbrati tudi iz njegovih 13 
zvezkov pisem, ki so izšli v celoti šele 
poldrugo stoletje po njegovi smrti.

(mk)
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Italijani v Istri
Med novicami z najtrpkejšim 

priokusom, kar sem jih po novem 
letu bral v časopisih, je bila tista o 
dogodkih znotraj italijanske etnič
ne skupnosti v Istri. Še en dokaz 
globoke jugoslovanske krize, še 
ena ugotovitev, da je bila Karde
ljeva in Titova Jugoslavija bolj na
pisana na papirju, kakor udejanje
na v resničnem življenju.

Da po pravici povem, mi je gesta 
tiste skupine Istranov, ki so se od
ločili, da se bodo z javno akcijo in 
s pobiranjem podpisov borili za 
svoje pravice, zelo všeč: končno z 
italijanske strani v Istri dejanje, ki 
se razlikuje od uradne linije manj
šinskih in večinskih oblasti. Še da
nes se z zadrego spominjam okrog
le mize v Skednju, ki sem se je 
pred leti udeležil skupaj s pred
stavniki tržaških Slovencev in Is
tranov. Mi smo odkrito in tudi na
padalno povedali vse, kar ne gre 
na tej strani meje, medtem ko so 
naši kolegi v manjšinstvu z one 
strani previdno molčali in nekako 
ponavljali znane fraze (imel sem 
vtis, da so se jih naučili na pamet) 
o tem, kako je pri njih vse lepo in 
prav. Jaz pa sem dobro vedel, da 
to ni povsem res, da obstajajo mar
sikatera odprta vprašanja, in me je 
bilo zaradi tega kot Slovenca is
kreno sram.

Za protest istrskih prijateljev mi 
torej ni žal, pač pa me boli reakci
ja, s katero je bil sprejet tako znot
raj Unije Italijanov same, kakor 
znotraj hrvaških političnih krogov. 
Namesto, da bi se razvila o vpra
šanjih, ki so bila izpostavljena, str
pna in spoštljiva debata, je prišlo 
do očitajočih in celo grozečih be
sed, češ, pobudniki protesta so ne
kakšna peta kolona Jugoslaviji 
sovražnih sil, saj prevzemajo tiste

očitke, ki, jih je slišati v Italiji v 
šovinističnih in iredentističnih kro
gih.

Seveda se s takimi argumenti ne 
morem sprijazniti, kajti še predo
bro poznam podobno taktiko, ko 
tistega, s katerim se ne strinjaš, 
kratko in malo osumiš povezova
nja z zunanjim ali notranjim sov
ražnikom in ga s tem skušaš utiša
ti. Pri tem se seveda izogneš dol
žnosti, da bi se z njegovimi tezami 
zares soočil in nanje tudi racional
no odgovoril. Tržaški Slovenci smo 
bili na primer v imenu iste logike 
prikazani kot državi sovražni ele
menti, če ne kar izdajalci, ker smo 
imeli v iskanju podpore za našo 
zaščito stike in razgovore z ljub
ljanskimi in beograjskimi oblas
tmi.

Tistim, ki mislijo po istih kalu
pih, nima seveda smisla pridigati 
o tem, kaj pomeni prisotnost Itali
janov v Istri, kjer vsak kamen, ki 
ima kakšno estetsko vrednost, go
vori o beneški preteklosti. Govoriti 
o viziji »jadranskega miru«, da 
uporabim De Gasperijeve besede, 
o politični in kulturni situaciji, ki 
naj bi uresničila morda prvič v 
zgodovini harmonično prepletanje 
dveh različnih etnij in dovoljevala 
vsakemu, ne glede na jezik, da se 
v domačem okolju razvije na suve
ren način, je tudi po vsej verjetnos
ti brez haska. Morda velja poseči 
po bolj konkretnih argumentih in 
opozoriti, kako je politično nespa
metno in neprikladno poslušati z 
Reke in iz Pulja grozeče besede na 
račun italijanskih oporečnikov 
prav v trenutku, ko se pripravlja 
predsednik Mikulič na potovanje v 
Rim zato, da bo tam nekaj dobil ne 
pa dajal.

Svojevrstno 
videnje teatra
Pri centru za kulturno dejav

nost v Zagrebu je pred nedavnim 
izšla nova knjiga teatrologa Las- 
zla Vegla iz Novega Sada z naslo
vom Abrahamov nož. Veglove 
gledališke eseje so v sredo pred
stavili v Slovenskem mladinskem 
gledališču.

V svoji knjigi je Vegi veliko 
pozornosti namenil prav SMG in 
nekaterim slovenskim gledališ
kim ustvarjalcem (Dušan Jovano
vič, Rudi Šeligo, Janez Pipan, 
Vito Taufer). Sam je na predsta
vitvi dejal, da je SMG s svojo ra
dikalno gledališko ustvarjalnostjo 
prisotno v širšem srednjeevrop
skem prostoru. Andrej Inkret je 
menil, da predstavlja Abrahamov 
nož svojevrstno evidenco in feno
menološki opis živega življenjske
ga gradiva.

Macbeth kot mučna pripoved o samoti
V Macbethovem svetu, najbolj obsesivnem od 

vseh svetov, ki jih je ustvaril Shakespeare, je vse 
pregneteno z zločinom, mislijo nanj in strahom pred 
njim (Jan Kot, Shakespeare — naš sodobnik, Feltri
nelli 1964). Kaže, da je režiserja in igralca Gabriela 
Lavio v njegovem videnju Shakespearove umetnine 
gnalo prav to: ponazoriti psihična depresivna, že 
kar shizofrena in histerična stanja človekove samo
te in človeka, ki se znajde z okrvavljenimi rokami 
in te roke čedalje bolj namaka v vedro krvi. Mac
beth se na koncu tudi sam znajde pred smrtjo. Na 
tej točki ne more narediti nič drugega, kot da pahne 
v nič čim večje število živih. To je zadnje dejanje, 
ki izhaja iz absurdnosti sveta — Macbeth sveta ne 
more razstreliti, lahko pa ubija...

Shakespearov Macbeth (ta čas ga igrajo v gleda
lišču Rossetti kot hit italijanske gledališke sezone) 
se udejanja v dimenziji, ki ji daje okvir scena Gio- 
vannija Agostinuccija: to je dolg, mrzel in turoben 
hodnik, duhovna ječa, grad, a tudi opustošena nara
va. To je hodnik (narejen v perspektivi), na koncu 
katerega so železne rešetke, ogledalo ali neprobo- 
jen zid, ki so obenem edina odprtina za beg iz kraja

more. Ta dogajalni prostor skriva v podu lopute, ki 
so podzemno kraljestvo čarovnic in mrtvih. Ta dia
bolična atmosfera je označevala vso predstavo. Zdi 
se, da je ves zgodovinski okvir Macbetha stopil v 
ozadje, vsa Shakespearova zgodba je postavljena 
nadčasovno in prav nič ni važno, da se recimo do
gaja na Škotskem, da je kralj Duncan ubit, da se 
fabula razplete v junakovo katastrofo.

Gre, skratka, za filozofsko kategorijo biti in bi
vanja, ki je stalno pod vprašajem, za čas, trenutek, 
v katerem se mora človek potrjevati z akcijo, ta pa 
je vedno negotova, celo nepotrebna oziroma nikoli 
zaključena. Macbethov aktivizem v labilnem linear
nem času narekuje serijo ponavljajočih se dejanj: 
gre za posnemanje že komičnih ceremonialov, ki so 
izgubili vsakršen smisel zato, ker se je intimni smi
sel izgubil, pozabljen je, uničen. Lavia je svojega 
Macbetha prenesel v naš čas. To je sodoben človek, 
gledalec in interpret obupane subjektivnosti in in
dividualnosti, ki se ne more več združiti z izgublje
no staro kolektivno zavestjo o bivanju.

Predstava Macbetha v Rossettiju je torej mučna 
pripoved o samoti človeka, o njegovih notranjih

stanjih. Gabriele Lavia je vse to prenesel na oder z 
mojstrskimi zamahi svoje kreativne igralske umet
nosti. Celo razosebil je nekatere svoje ude, na pri
mer roko, ki je ubila škotskega kralja in ki tako 
rekoč ni del njegove intime, je telesni tujek (prizori, 
ko njegova desnica mlahavo poletava po odru so 
zelo sorodni dejanju, ki ga je Cavazza opravil v 
Cankarjevem Narodovem blagru s svojo levo nogo). 
Njegov Macbeth je tu pa tam grotesken, popolnoma 
noro zasvojen od ubijalske slasti, izgubljen je, po
končan. In z njim Lady Macbeth (Monica Guerrito- 
re), strastna ženska, ki se izgubi v vrtincu uničeva
nja, ne prenese moralnega bremena in zato opravi 
samomor.

Sama inscenacija je v duhu vsega povedanega: 
turobna, senčna, molovska. Neverjetna igra luči, za
temnjenih barv, rdečega barvila in svečnih luči za
ostruje atmosfero do skrajnosti, do tiste mere, ko se 
občutja ujetosti v pošastne kroge preselijo tudi med 
gledalce.

MARIJ ČUK

Jakob Renko

Poezije
REZILO IN KRUH
Na umu podlosti si izmislim — rezilo, 
zaradi kruha ne jem nikoli sam...

Podnevi iščem te, 
rezilo, a kruha ni.
Potem ljubezen.

Na vrhu vsega tega je ponižnost kruha 
in rezilo — svinčnik.
Potem še.

NIMAM ČASA
Na plugu sem sameval,
na lugu ostanem, danes, ko si mi bila všeč.
Malokdo se sreča z menoj. Ne vem? Morda enkratno zaživim 
brez tebe, ki ne dihaš več. OBSTOJ.

RANE
Rane. Mislim, ni drugače,
kot sem mislil včasih... nima smisla.
Potem je vse drugače.

Ubogam reveža, kot bil sem 
na tem kraju mesta in svetlob. Drugače umiram.
Na isti zemlji bom kot kruh in voda, 
če se mi posreči srečati gnilobo...

Potem bom sam med svati.

Albin Prepeluh - Abditus

PRIPOMBE K MI 
PREVRATNI DOBI
str. 360, lir 17.000

J&

Esejistično pisani spomini na prvo prevratno dobo, v kateri je 
razpadla nekdanja avstro-ogrska monarhija in se rodila samos
tojna jugoslovanska država.
Delo ni zgolj spominski, marveč tudi zgodovinski spis, v kate
rem se zrcali širše družbeno okolje, vsesplošno ljudsko razpo
loženje in hotenje tedanjega časa, pa tudi kritično gledanje na 
takratne politične može, ki so vplivali na razvoj dogodkov.

Naprodaj v:
TRŽAŠKI KNJIGARNI, KNJIGARNI TERČON, Nabrežina 
in KATOLIŠKI KNJIGARNI, Gorica

Paralele
na ljubljanski TV

Ljubljanska televizija je pred dne
vi oddajala nadvse zanimiv TV film, 
ki je nastal v koprodukciji med RTV 
Ljubljana in avstrijsko televizijsko 
hišo ORF. Film z naslovom Paralele 
prikazuje zgodbo avstrijskega po
slovneža na robu propada (igra ga 
znani avstrijski igralec Albert For- 
tell), ki se poda čez Karavanke v 
Slovenijo, da bi tu prodal svoj izum 
(stroje za obdelavo lesa). Kljub raz
ličnostim v gospodarskih sistemih v 
obeh državah, drugačnim delovnim 
pogojem, drugačnim pogledom na 
poslovnost in na uspešnost, mu posel 
uspe. Odločilno za njegov uspeh je 
posredovanje ene od vodij slovenske 
tovarne pohištva (Olga Kocjan). Med 
obema se razvname ljubezenska 
zgodba, ki pa se konča, ko želi Av
strijec prepeljati Slovenko na sen
čno stran Alp.

Film je zanimiv, ker nakaže razli
ko med kapitalističnim in samoup
ravnim sistemom, pa čeprav je ne 
poglobi. Avstrijski gledalci se bodo 
lahko tako vsaj v grobem seznanili z 
delovanjem samoupravljanja (a film
ski prikaz ni kaj nič spodbuden!) in z 
gospodarskimi težavami pri južnih 
sosedih.

Film je dvojezičen (med dogaja
njem v Avstriji je pogovorni jezik 
nemški, med dogajanjem v Sloveniji 
pa slovenski). »Avstrijski del« pogo
vorov je bil na ljubljanski televiziji 
podnaslovljen, vprašanje pa je, če 
bodo v Avstriji podnaslovih sloven
sko govorjeni del: le-tam namreč 
podnaslovi niso najbolj priljubljeni, 
s sinhroniziranim prevodom pa bi 
Paralele vsekakor izgubile eno svo
jih značilnosti.

Po scenariju Aleksandra Marodiča 
in Michaela Scharangoma je film re
žiral Marjan Ciglič.

MARJAN KEMPERLE
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Košarka: ob koncu L dela pokala prvakov

Partizan odličen, polom Tracerja
Partizan - Makabi 85:77 (46:33)

PARTIZAN: Djordjevič 5, Obradovič 
2, Ignjatovič, Grbovič 24, Savovič 3, 
Pecarški 12, Divac 12, Popovič, Paspalj 
19, Nakič 8.

MAKABI: Simms 2, Daniel 8, Aroesti 
2, Cornelius, Berkowitz 2, Lippin 3, 
Jamchy 14, Magee 26, Cohen, Barlow 20.

SODNIKA: Aldea (Rom.) in Laszlo 
(Madž.); PON: Daniel (26), Berkowitz 
(35), Paspalj (38), Jamchy (40); ON: Par-

OSTALA IZIDA 7. KOLA 
Orthez - Barcelona 95:83, Nashua - 

Saturn 126.

Partizan
LESTVICA

7 6 1 653:626 12
Aris 7 5 2 713:665 10
Makabi 7 4 3 676:665 8
Tracer 7 4 3 634:668 8
Saturn 7 3 4 724:694 6
Barcelona 7 2 5 675:667 4
Nashua 7 2 5 671:747 4
Orthez 7 2 5 618:632 4

PRIHODNJE KOLO: Nashua - Par
tizan in Orthez - Airs (10. 2.), Tracer 
- Saturn in Barcelona - Makabi (11. 2.).

tizan 25, Makabi 33; 3 TOČKE: Djor
djevič, Grbovič, Paspalj in Lippin po 
1, Jamchy 2; GLEDALCEV: 6.000.

BEOGRAD — Partizan je prvi del 
tekmovanja v finalni grupi pokala pr
vakov končal z res odličnim obraču
nom: 6 zmag in en sam poraz, kar mu 
zagotavlja uvrstitev v play off, ki bo 
od 5. do 7. aprila v Belgiji, kjer bodo 
igrale 4 najboljše ekipe iz finalne sku
pine.

Makabi se je po pričakovanju izka
zal kot izredno neugoden nasprotnik 
in je že v 2. minuti vodil s 7:0. Beog
rajčani so prvič izenačili v sredini 1. 
polčasa (17:17), a prvič povedli v 16. 
min. (29:28) ter polčas končali z 10 toč
kami prednosti. V začetku 2. polčasa 
so prednost povišali na 15 točk, gostje 
pa se niso vdali in so v 38. min. zaosta
jali samo za 4 točke. Ob koncu pa sta 
se razigrala Grbovič in Pecarški in 
zmaga je ostala doma.

Aris - Tracer 120:95 (54:46)
ARIS: Lipiridis 2, Yannakis 16, Galis 

50, Subotič 37, Filippou, Wiltjer 15.
TRACER: Bargna 2, Aldi 5, Pittis 1, 

D'Antoni 5, Premier 7, Meneghin 12, 
Brown 15, Montecchi 10, McAdoo 38.

SODNIKA: Ivanov (Bol.) in Jungen- 
brand (Fin.); PM: Aris 14:20, Tracer 
16:27; PON: Meneghin (32), Filippou 
(35), D'Antoni (38); 3 TOČKE: Aris 
10:13 (Yannakis 3:5, Subotič 7:8), Tra
cer 2:11 (D'Antoni 1:5, Premier 1:4, 
Montecchi 0:1, McAdoo 0:1); GLEDAL
CEV: 5.500.

SOLUN — Ponovil se je lanski po
lom Tracerja v Solunu, za kar imata 
največ zaslug izredni Galis (20:29) in 
pa Subotič, ki je v najtežjih trenutkih 
1. polčasa držal ekipo na nogah in je 
zatem ob koncu prvega in v začetku 
drugega polčasa največ pripomogel, 
da si je nabrala odločilno prednost. 
Vendar so tudi ostali igralci Arisa dali 
svoj doprinos.

Tracer pa je povsem razočaral: reši
la sta se je Meneghin, ki se je dobro 
držal, dokler je imel moči (6:6 v 1. pol
času) in pa McAdoo.

Tracer je sicer dobro začel, saj je 
Aris prvič povedel v 11. min. (27:26), 
vendar je bil vse preveč netočen. V 2. 
polčasu se je nadaljeval »show« Galisa 
in Subotiča, a Tracer se je povsem 
zgubil.

Nocoj Tyson - Holmes

V Atlantic Cityju se bosta nocoj pomerila komaj 21-letni 
svetovni prvak v težki kategoriji Mike Tyson in 38-letni 

Larry Holmes. Favorit je seveda mladi Tyson

Pred jutrišnjim smukom v Leukerbadu

Zaradi megle počivali
LEUKERBAD (Švica) — Letošnja zima se je prav zaro

tila proti... zimskim športom. Včeraj bi morali izpeljati 
prvi uradni spust pred jutrišnjim smukom za svetovni po
kal, zaradi megle pa tekmovalci niso mogli na progo. 
Zato je možno, da bodo danes izvedli dve vožnji. Edina 
tolažba je ta, da je začelo snežiti, tako da bo proga manj 
trda in nevarna.

Včeraj pa so sklenili, da moški smuk, ki je bil, predvi
den 30. t. m. v Chamonixu v Franciji, izvedejo 29. t. m. v 
Schladmingu. V Chamonixu se namreč ubadajo s pomanj
kanjem snega. Potrdili pa so, da moški veleslalom trenut
no ostane v Morzineju (31. t. m.). Če ne bo dovolj snega, 
ga bodo premestili v Schladming, kjer ga bodo izpeljali 
30. t. m.

Nekaj več sreče imajo v Badgasteinu, kjer je zapadel 
sneg in bodo tako jutri in v nedeljo izvedli ženski smuk 
in slalom, veljavna za kombinacijo.

Bob: Končna zmaga avstrijski posadki
BREUIL-CERVINIA (Aosta) — Na včerajšnji tekmi, ve

ljavni za svetovni pokal v štirisedežnem bobu, je bila 
najhitrejša vzhodnonemška posadka "RDA I" (Volker, Qu- 
erner, Hanneman, Kuhn). Druga je bila angleška posadka 
'GBR I ", a tretja "Italia II" (Phipps, Bramble, Murrain, 
Cearns). Končna zmaga je šla avstrijski posadki, ki jo vodi 
Appelt.

Prestopni rok v jugoslovanskem nogometu

Želje in... dolgovi 
le malo pa zamenjav

Posebej za Primorski dnevnik 
FRANCI BOŽIČ

Koliko velja dober jugoslovanski 
nogometaš? Večina prestopov je 
zavita v meglo, tako da finančni 
del pogodb nikoli ne pride na dan. 
To velja zlasti za največje transfer
je, kjer so vsote največje. Tokrat pa 
je bil lanskoletni golgeter Radmilo 
Mihajlovič odkrit: »Zame je treba 
plačati 300.000 mark in kupiti sta
novanje.«

Najbogatejša jugoslovanska klu
ba Crvena zvezda in Partizan sta 
se ob tej številki takoj umaknila, 
čeprav sta zanj pokazala veliko 
zanimanja. Toda tik pred iztekom 
prestopnega roka se je zanj le 
ogrel splitski Hajduk, ki je bil pri
pravljen vse to plačati, vendar pod 
pogojem, da bi ga naprej prodal 
francoskemu Bordeauxu. Do ures
ničitve te zamisli pa vendarle ni 
prišlo, kajti za zapleteno operacijo 
je zmanjkalo časa.

Še en sarajevski nogometaš je 
bil v središču pozornosti - Predrag 
Pašič, ki je zadnjo sezono sedel na 
klopi pri Stuttgartu. Nemci so ga 
bili pripravljeni prodati Sarajevu 
za zanje smešno nizko ceno 50.000 
mark, toda Sarajevčani niso mogli 
plačati niti tega. Nič čudnega, da 
je v prestopnem roku toliko želja 
in le malo prestopov.

Beograjska Politika te dni objav
lja podatke o dolgovih jugoslovan
skih prvoligašev, za zdaj pa »vodi« 
Priština s 60 milijardami starih di
narjev, pred Rijeko s 53. Rijeka je 
morala zaradi tega Partizanu pro
dati najboljšega igralca Sredojevi- 
ča, z odškodnino zanj pa bo igral
cem plačala zaostale premije.

Podobno je tudi s Prištino, ki je 
morala - prav tako Partizanu - pro
dati najboljša igralca Batroviča in 
Djukiča, pri čemer pa se je zelo 
razjezil Dinamov trener Blaževič, 
ki se je ogreval za Djukiča. Sicer 
pa tudi Dinamo v tem prestopnem 
roku ni ostal praznih rok, kajti an
gažiral je nekdanja reprezentanta 
Deveriča (vrnil se je iz Hajduka) in 
Čapljiča, ki se pri Partizanu nika
kor ni znašel. Medtem ko sta se 
torej še zdaj močna Partizan in Di
namo še dodatno okrepila, pa sta 
druga dva velika kluba, Crvena 
zvezda in Hajduk, ostala povsem 
praznih rok, saj sta angažirala le- 
nekaj amaterjev. Splitski Hajduk je

Predrag Pašič

celo prodal nekaj igralcev, name
ra, da bi angažiral znana bolgar
ska asa Iskrenova in Gospodinova, 
pa mu tudi ni uspela. Spličani so 
se bržkone sprijaznili s tem, da v 
letošnjem prvenstvu ne morejo ra
čunati na kako višjo uvrstitev, zato 
tudi niso investirali. Toda zato ne 
bi bilo veliko presenečenje, če bi 
se moral Hajduk spomladi boriti za 
obstanek v ligi.

Vsi jugoslovanski prvoligaši so 
že začeli s pripravami za nadalje
vanje prvenstva, mnogi pa so se 
odpravili na gostovanja, Dinamo 
na primer v Avstralijo, Partizan pa 
v Afriko.

Sicer pa je to sezona malega no
gometa, za katerega so kljub tve
ganju s poškodbami ogreti tudi 
mnogi igralci velikega nogometa. 
Še najbolj igralci zagrebškega Di
nama, ki so pred dnevi zmagali na 
turnirju v Ženevi, kjer je Haris 
Škoro dokazal, da je pravi umetnik 
tudi na majhnem igrišču. V Tito
vem Velenju pa je bilo konec ted
na celo neuradno evropsko prven
stvo, ki je bilo celo pod okriljem 
FIFA. Mednarodna nogometna zve
za se namreč ogreva za organiza
cijo .SP in EP, prav Velenje pa se 
bo potegovalo za eno izmed teh 
dveh prvenstev. Tokrat je prese
netljivo zmagala mariborska ekipa 
Branika - Talci, ki je v finalu s 3:1 
premagala belgijsko moštvo Ford 
Genk, medtem ko so štirikratni ev
ropski prvaki iz Nizozemske G ras 
Boys ostali praznih rok.

Rally Pariz - Dakar

Orioli in Kankkunen 
vse bliže zmagi

NOUAKCHOTT (Mavretanija) 
Letošnji nesrečni rally Pariz - Dakar 
se izteka. Zaradi peščene nevihte niso 
izpeljali niti predzadnje, 21. etape, saj 
so bili tekmovalci še vedno ustavljeni 
na progi 20. etape. Do kraja manjka 
sedaj le 300 km poti, tako da bi se 
Italijanu Eddyju Orioliju (honda) in 
Fincu Juhi Kankkunenu (peugeot), vo
dilnima med motociklisti oz. avtomo
bilisti, zmaga izmuznila iz rok le zara
di kakšne velike okvare ali hujšega 
padca.

Končno pa je prišla tudi ena razve
seljiva vest: našli so namreč špansko 
posadko Juste - Sainz, o kateri več dni 
ni bilo vesti. Poleg tega naj bi tudi 
aretirali neko Francozinjo, ki naj bi 
bila ukradla Vatanenov avtomobil.

Za Vatanena pa je dirke konec. Vče
raj so namreč sklenili, da ga dokončno 
izključijo. Sklep je sprejel direktor 
rallyja po'posvetovanju z mednarodno 
avtomobilsko zvezo. Kot znano, je za
radi kraje avta Vatanen startal po 
predvidenem roku, tako da so ga sus
pendirali. Po prizivu so mu dovolili 
dirko nadaljevati, sedaj pa jo mora do
končno zapustiti.

Bašič okrepil 
vrste Pro Gorizie

Obljube predsednika Pro Gorizie 
Giancarla Pozza, da bo storil vse, da 
nudi ekipi pogoje, da napreduje v C-2 
ligo, se uresničujejo. Od včeraj je na
mreč vest, da je goriško moštvo, ki je 
trenutno na drugem mestu razpredel
nice, najelo jugoslovanskega nogome
taša Stanislava Bašiča. S tem se je Pro 
Gorizia kakovostno okrepila v napa
du, kjer se bo jugoslovanski napadalec 
pridružil Trevisanu, Romanu in Brazil
cu Mauleju.

Bašič prihaja iz Ljubljane, kjer je v 
lanskem prvenstvu dosegel 15 golov 
za Olimpijo in torej zagotavlja ugodno 
izhodišče, pa tudi v Del Nerijevi vrsti 
bo učinkovito nastopal.

Pri goriškem društvu je sodelovanje 
jugoslovanskih nogometašev sicer že 
rodilo dobre sadove. Dveletno nasto
panje Olimpijinega napadalca Ivana 
Voljča je namreč veliko prispevalo k 
uspehu mestnega kluba v zadnjih 
dveh sezonah.

Rally Montecarlo, prva preizkušnja za SP

Lancia odlično začela sezono
MONTECARLO — Z včerajšnjo zmago Bruna 

Sabyja je Lancia prišla že do 10. uspeha na avto
mobilskem rallyju Montecarlo, njeno premoč, ki 
traja od leta 1986, pa je z drugim mestom potrdil 
Alessandro Fiorio.

Uspeh Lancie pa tokrat ni bil nikoli v dvomu. 
Saby je takoj prevzel vodstvo in razen kratkot
rajnih zamenjav z Loubetom, ki pa je kaj kmalu 
zletel s ceste in dirko končal, ga ni izpustil več 
iz rok.

Vsekakor je bil to dokaj neobičajen Monte
carlo, saj je z izjemo drugega prehoda po Turini- 
jumanjkal sneg. Najnevarnejši tekmeci vozil lan
cia bi morale biti mazda, BMW in renault, zlasti 
na asfaltu. Kaj kmalu pa so mazde, čeprav je bilo 
opaziti napredek glede na lansko sezono, prak
tično izginile s prizorišča, renaulti in BMW pa se 
tudi na zanje ugodnem terenu niso prebili v 
ospredje.

Naslednji rally bo na Švedskem (4.-7. februar).
Končni vrstni red: 1. Saby - Fauchille (lancia 

delta) v 7.1911"; 2. Fiorio - Pirollo (lancia delta) 
po 10'50"; 3. Ballet - Lallement (peugeot 205 GTI) 
23'35"; 4. Oreille - Andrei (renault LT 11 turbo) 
32’45"; 5. Salonen - Harjanne (mazda 323) 36'57"; 
6. Chauche - Barjou (BMW 325) 3711"; 7. Spiliotis 
- Spiliotis (audi quattro) 39 05"; 8. Del Zoppo - 
Scalvini (lancia delta) 40'45".

Saby (lancia delta) ]e odlično začel sezono (AP)

Vrstni red pilotov za SP: 1. Saby (Fr.) 20 
točk; 2. Fiorio (It.) 15; 3. Ballet (Fr.) 12; 4. Oreille 
(Fr.) 10; 5. Salonen (Fin.) 8; 6. Chauche (Fr.) 6; 7. 
Spiliotis (Mon.) 4;8. del Zoppo (It.) 3; 9. Bos (Fr.) 2; 
10. Frau (Fr.) 1.

Vrstni red avtomobilskih hiš za SP: 1. Lan
cia 20; 2. Peugeot 14; 3. Renault 12; 4. Audi 11; 5. 
Mazda 10.

Tenis: na prvenstvu Avstralije

Finale Graf - Evert
MELBOURNE — Če uvrstitev Zahodne Nemke Steffi 

Grafove v finale mednarodnega teniškega prvenstva Av
stralije ni presenečenje, tega ne moremo povsem trditi za 
Američanko Chris Evertovo, ali bolje, njen nastop za kon
čno zmago je bil vsaj nepredviden.

Grafova je v polfinalu brez velikega truda s 6:3, 6:3 izlo
čila rojakinjo Kohde Kilschovo, medtem ko je Evertova, 
prav tako v dveh setih (6:2, 7:5) odpravila Martino Navrati
lovo. Malokdo je mislil, da se bo Evertova na obnovljeni, 
hitri podlagi lahko uveljavila. Začela pa je izredno koncet- 
rirano, njeni udarci so bili sila natančni, Navratilova pa je 
precej grešila. V drugem, bolj borbenem setu, je Navratilo
va dvakrat povedla: z 2:0 in zatem s 5:3. To pa ji ni nič 
pomagalo, saj je znova začela precej grešiti, zgubila je ser
vis in nasprotnica jo je dohitela na 5:5. Evertova je svoj 
servis izkoristila, kar Navratilovi zatem ni uspelo, odpove
dala pa je prav pri voleju in servisu, običajni svojih najbolj
ših orožjih. Od leta 1973 je bilo to že 76. srečanje med tema 
igralkama, Navratilova pa je doslej zamgala 40-krat.

V jutrišnjem finalu je seveda favoritinja Grafova, pred
vsem zaradi svoje močne in hitre igre. Vendar ne gre poza
biti, da Evertovi izkušenj res ne manjka, in prav to bi jo 
znalo rešiti: v šestih nastopih na tem turnirju se je vsako
krat uvrstila v finale, dvakrat pa je tudi zmagala. Grafova 
in Evertova sta se doslej srečali enajstkrat, šestkrat pa se je 
uveljavila Američanka, a Grafova je osvojila vse štiri za
dnje dvoboje (tri v lanski sezoni).

Danes bodo na vrsti moški polfinali med Edbergom in 
Wilandrom na eni ter Lendlom in Cashom na drugi strani.

danes igra za vas - danes igra za vas

Edi Gergolet
Como - Juventus 2
Empoli - Sampdoria 2
Milan - Pisa 1 X

Como - Juventus 2
Empoli - Sampdoria 2
Milan - Pisa 1 X
Napoli - Cesena 1
Pescara - Inter 2
Roma - Ascoli 1
Torino - Avellino 1 X
Verona - Fiorentina 1 2
Bari - Padova 1 2
Messina - Atalanta 1X2
Taranto - Lazio 1X2
L.R. Vicenza - Virescit 1
Cagliari - Cosenza 1

Edi Gergolet (letnik 1961) je kot mladenič vzljubil nogomet in se vključil v 
vrste doberdobske Mladosti. Pri matičnem društvu je opravil »obvezno« pot 
mladinskih lig, da je prišel v člansko postavo, kjer se je izkazal kot neutrud
ni graditelj igre. Za eno sezono je prešel k Sovodnjam, letos pa ponovno 
nastopa za kraško moštvo. V prostem času se ukvarja tudi z jamarstvom pri 
društvu Kraških krtov, ki letos praznujejo 15-letnico obstoja. Prejšnji teden 

je Nadja Kriščak pravilno napovedala 8 izidov.

V Pisi bi se odločili za Suldarina 
(sk. X), v sk. 2 pa bi opozorili na 
Opertija, ki je trenutno v dobri for
mi. Med prvimi bi moral biti tudi 
Mister North (sk. 1).

Tudi druga dirka bo v Pisi. Posku
sili bi bazo s sk. X, v kateri tekmuje 
Lio Manfredonia, ki bi moral biti 
med protagonisti. Za zmago se bo 
potegoval še Arctic Frost (sk. T), pre
senečenje pa lahko pripravi Ostra 
Marina (sk. 2).

V Padovi bo na startu nekaj solid
nih konj. Najprej bi omenili sk. X z 
Drimatom, v sk. 1 pa bi se lahko 
uveljavil Erbusco. Prezreti ne gre 
niti Follyja Giana (sk. 2).

Težka je napoved za dirko v Rimu. 
Poskusili bi s sk. X, v kateri naj bi 
bil med protagonisti Fermatelo BB. 
Soliden je še Furio Bell (sk. 2), v sk. 
1 pa bi se Fresia Vinci kljub neugod
ni številki znal prebiti v ospredje.

V Firenzah smo za Elvezia (sk. 1). 
Med glavnimi favoriti je še Durissi
mo (sk. X), a v sk. 2 lahko preseneti 
hitri in regularni Etruccia MO.

V Turinu poskusimo s Fidarmom 
(sk. 2), ki je hiter na startu, je pa 
tudi v ugodnem začetnem položaju. 
V sk. X bi med prvimi moral biti še 
Daio Del Ronco, a v sk. 2 ne smemo 
pozabiti na Dolopeza MP.

DIRKA TRIS
Na dirki tris, ki bo v Rimu, bo 

startalo 21 konj. Naši favoriti: Cent 
(št. 7), Etrusco (12), Equo (13). Za sis
temista: Fiscer (17), Enola Gay (5), 
Clodio Sbarra 121.

1. — prvi X
drugi 1 2

2. — prvi X 1
drugi 1 2

3. — prvi X
drugi 1 2

4. — prvi X
drugi 1 2

5. — prvi 1
drugi X 2

6. — prvi 2
drugi X 2
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Pri ŠZ Dom več kot štirideset tekmovalcev Pri plavalnem društvu Gorizia Nuoto

Bogat in pester spored
V času, ko se je zaradi vedno večje

ga vpadanja števila rojstev marsikate
ro društvo znašlo že v hudih težavah, 
so lahko odgovorni pri sekciji za špor
tno gimnastiko, oz.^ za športno ritmič
no gimnastiko pri ŠZ Dom prav zado
voljni, saj so zbrali v svojih vrstah več 
kot 40 telovadcev. V glavnem je tukaj 
prisotna osnovnošolska mladina, zbira
jo pa se tudi nižješolci, oz. prisotni so 
tudi nekateri višješolci, ki imajo tudi 
vlogo pomožnih trenerjev.

Po telefonu smo se povezali z načel
nico sekcije, Mijo Ušaj-Češ.čutovo, ki 
nam je orisala program delovanja 
moške in ženske skupine v letošnji se
zoni. Spored tekmovanj in nastopov, 
ki čaka mlade telovadce v letu 1988 je 
izredno bogat in pester. Tako orodni 
telovadci, kot članice baletne skupine 
se bodo udeležili raznih tekmovanj, 
nastopali pa bodo tudi na nekaterih 
večjih prireditvah. Med temi bi v prvi 
vrsti omenili na telovadno akademijo 
ob proslavitvi 25-letnice nastanka SZ 
Dom, ki bo v telovadnici goriškega 
Kulturnega doma v režiji članov te 
sekcije.

»Kar se tiče agonistične dejavnosti, 
smo se doslej udeležili predvsem tek
movanj v Sloveniji. Poleg odličnih sti
kov, ki jih vzdržujemo z novogoriškim 
društvom Partizan, smo bili stalno pri

sotni na raznih republiških tekmova
njih,« nam je dejala Češčutova. »Pred
vsem telovadci se raje prijavijo na 
tekmovanja, ki so v naši matični do
movini, kjer je izbor tekmovalcev 
mnogo bolj kakovosten in tudi tekmo
vanja sama so zasnovana na bolj res
nih osnovah. V naši deželi je ta dejav
nost bolj malo razvita, v tekmovalnem 
okolju pa obstajajo razni »klani«, tako 
da niso vedno rezultati odraz realne 
vrednosti telovadcev. Med važnejšimi 
našimi nastopi bi omenila predvsem 
republiško prvenstvo v vajah na orod
ju, ritmiki in v preskoku s pomožnim 
platnom, ki bo v Ljubljani maja mese
ca. Naša vadba je v glavnem posveče
na prav temu prvenstvu, kjer smo lani 
dosegli odlične rezultate kljub izredno 
hudi konkurenci. Fantje so namreč za
sedli ekipno drugo mesto, medtem ko 
je bil Maksi Šuligoj odličen tretji med 
starejšimi pionirji.«

»Dekleta pa čaka, ob raznih nasto
pih na telovadnih akademijah, dežel
no prvenstvo v ritmični gimnastiki že 
20. februarja, na katerem imajo naše 
predstavnice dobre možnosti za lep 
uspeh. Damjana Češčut je lani osvojila 
deželni naslov v ritmiki, menin pa, da 
bodo dekleta tudi letos pokazala do
bro pripravljenost in posegla po višjih 
mestih.«

Poleg večjih tekmovanj se bodo go- 
riški telovadci udeležili tudi poligona 
za najmlajše, ki bo konec januarja v 
Novi Gorici, februarja pa bo za osnov
nošolce zimski poligon, vedno v pri
redbi novogoriškega kluba Partizan. 
Načelnica sekcije nam je še povedala, 
da stremijo po tem, da bi vzgojili las
tni trenerski kader. V ta namen se 
bodo trije člani skupine (fant in dve 
punci) udeležili tečaja za vaditelje, ki 
se bo pričel februarja v Gorici.

MARKO LUTMAN

__________KOŠARKA__________
Naraščajniki

FERROVIARIO - BREG 169 :101 (71:45)
BREG: Punis 2, Corbatti, Zeriali, 

Virno 2, Mokor, M. Gomabač 12 (0:4), 
M. Bandi 8 (2:8), Kralj 0, Škabar 15 
(1:4), B. Bandi 62 (4:6)

Deželno in megleno vreme ter po
zna ura so morda vplivali na res naza- 
dostno predstavo naših. Proti zelo ag
resivni in tudi grobi obrambi se »pla
vi« niso mogli znajti in primerno gra
diti napad. Pešala pa je tudi obramba. 
Edini, ki je še enrkat pokazal vse svo
je znanje in temperament, je bil B. 
Bandi, ki je bil pravi junak srečanja, 
saj je dosegel izkupiček kar šestdese
tih točk. (Stojan)

Člani pripravljalnega balinarskega odbora

Na Goriškem je bilo nekoč balina
nje zelo razvito. Ni je bilo skoraj naše 
gostilne, ki bi ne imela na vrtu ureje
ne balinarske steze, ob kateri je bilo 
vseskozi zelo živo. Tu so se vedno zbi
rali najstrastnejši balinarji, potekala 
pa so tudi razna tekmovanja. Kar se 
tiče bolj organiziranega delovanje, je 
še pred par leti delovalo v Doberdobu 
balinarsko društvo Gradina, zametki 
katerega segajo v obdobje med dvema 
yojnama. Društvo je bilo včlanjeno v 
italijansko balinarsko zvezo, vidnejši 
predstavniki pa so nastopili tudi na 
državnem prvenstvu.

Z zadovoljstvom smo zato lahko 
ugotovili, da se v večnamenskem kul

turno-športnem središču na Vrhu, v 
poletnih večerih, zbira na balinarskih 
stezah veliko število navdušencev, ne 
samo domačinov, kar priča o ponov
nem zanimanju za to dejavnost. Ob 
tem bi omenili, da se tudi člani goriš
kega društva upokojencev večkrat 
shajajo v znani Pavlinovi gostilni, ki 
je že več kot pol stoletja glavno zbira
lišče balinarjev v samem mestu.

Vsa ta dejavnost pa ima izključno 
rekreacijski značaj. Zato se je v krogu 
nekaterih štandreških balinarjev poro
dila zamisel, da bi lahko ustanovili ba
linarsko društvo, ki naj bi imelo pove
zovalno funkcijo med vsemi temi sku

pinami in bi koordiniralo balinarsko 
dejavnost na Goriškem. V ta namen se 
je pred kratkim sestal odbor, ki ima 
nalogo, da pripravi društveni statut, 
da poskrbi za primeren naziv, skratka, 
da izvede vse, kar je potrebno, tako da 
bo lahko ustanovni občni zbor že letos 
spomladi. Novoustanovljenemu odbo
ru predseduje Dino Roner, podpred
sednik je Aldo Tabaj, tajniške in bla
gajniške dolžnosti opravljata Darij 
Nanut in Luciano Šturm. Člani odbora 
pa so še Mirko Paškulin, Gabrijel Pe- 
tejan, Edi Tabaj, Franko Marvin in 
Stano Pavlin.

Prvi namen novega balinarskega 
društva je predvsem razvoj balinarske 
dejavnosti na Goriškem, s poudarkom 
seveda na agonističnem delu. Štan- 
dreški klub bi tako deloval v stalni 
povezavi z ostalimi že obstoječimi 
skupinami, ki bi še naprej skrbele za 
rekreacijsko dejavnost. Vsa tekmoval
na dejavnost pa bi imela svoje središ
če v novem klubu. Želja odbornikov 
je, da bi v svoj krog privabili tudi žen
ske, saj je baje tudi med predstavnica
mi nežnega spola veliko zanimanje za 
to športno panogo. Doslej se je tej po
budi pridružilo trideset balinarjev, 
prepričani pa smo, da bo s časom šte
vilo privržencev prav gotovo naraslo.

V kratkem se bodo odborniki sestali 
tudi s predstavniki rajonskega sveta iz 
Štandreža. V načrtu imajo namreč ure
ditev dveh balinarskih stez tik ob 
štandrežki telovadnici. Do takrat pa se 
bodo treningi v poletnih mesecih od
vijali na Vrhu, pozimi pa bo dejavnost 
stekla na pokritih igriščih v Ozeljanu.

Hvalevredna pobuda štandreških balinarjev

Društvo za koordinacijo dejavnosti

Slovenca Silvano Kravos 
in Emy Bavcon med boljšimi

Emy Bavcon

Plavalno društvo Gorizia Nuoto je v 
letu 1987 praznovalo desetletnico de
lovanja. In ravno jubilejna sezona je 
bila, predvsem glede tekmovalnih do
sežkov, najplodnejša.

Goriški plavalci so se izkazali z zelo 
dobrimi rezultati na deželni ravni, ne
kateri predstavniki pa so celo dosegli 
norme za nastop na državnem prven
stvu v raznih mladinskih kategorijah. 
Društvo pa se lahko ponaša tudi z le
pim številom plavalcev, ki zastopajo 
goriško društvo na raznih tekmova
njih, kar priča o velikem zanimanju za 
panogo, ki je za naše mesto relativno 
nova. Trenutno šteje namreč plavalna 
sekcija približno 120 tekmovalcev, 
med katerimi je dobra polovica otrok, 
ki ne presega še desetega leta starosti, 
kar je seveda jamstvo za uspešnost 
tudi v bodoče. Ob veliki skrbi, ki jo 
posvečajo agonistični skupini, prireja 
Gorizia Nuoto tudi tečaje za začetnike 
in tudi za bolj vešče plavalce. V okvi
ru goriškega društva deluje tudi sek
cija za vaterpolo, članska postava pa 
nastopa v D ligi.

Zasluge za velik razmah goriškega 
plavalnega društva, ki je pred štirimi 
leti bilo na robu propada, ima odbor, 
ki mu predseduje Gennaro Di Cristo, 
in pa seveda trenerja Sergio Burelli in 
Roberto Agati, ki sta z zelo profesio
nalnim pristopom in z veliko požrtvo
valnostjo privedla svoje plavalce na 
visoko tekmovalno raven. V deželnem 
merilu se je v zadnjih treh letih Gori
zia Nuoto približala k samemu vrhu, 
in predvsem najmlajši tekmovalci so 
se izkazali letos z drugim mestom na 
ekipnem deželnem tekmovanju. Ome
niti bi hoteli tudi zelo pogoste stike, 
ki jih vzdržuje plavalno društvo s so
rodnimi skupinami iz Slovenije. Goriš
ki plavalci so namreč stalno prisotni 
na raznih tekmovanjih v Sloveniji, 
medtem ko se slovenska društva red
no udeležujejo vsakoletne trofeje vz
hoda, ki jo priredi Gorizia Nuoto v 
domačem bazenu na Rojcah. Na tej 
mednarodni prireditvi so prisotni tudi 
tekmovalci iz Triveneta in iz Avstrije.

Med najvidnejšimi predstavniki go
riškega društva sta tudi dva slovenska 
plavalca, Emy Bavcon in Silvano Kra
vos. Petnajstletna Emy je pravi zasta
vonoša goriških plavalcev, saj tekmuje 
že sedem let.

»S plavanjem sem začela povsem 
naključno, ko sem bila v prvem razre
du osnovne šole in sem se še bala 
vode,« nam je uvodoma povedala 
Emy. »Ko sem dokončala začetni tečaj,

so mi takratni vaditelji svetovali, naj 
se vpišem v agonistično skupino in 
tako se je začela moja tekmovalna pot. 
Trenutno treniram petkrat na teden, 
včasih tudi po dve uri, kar je sicer še 
kar naporno, a je tudi edini način, da 
se lahko dobro odrežeš na raznih tek
movanjih. V vseh teh letih sem doseg
la tudi več lepih uspehov, ki so naj- 
lepše zadoščenje za vložen trud. Dva
krat sem osvojila deželni naslov, in si
cer v kategoriji začetnikov na 100 in 
200 metrov prosto. Kasneje sem stopila 
na najvišjo stopničko tudi na dežel
nem prvenstvu na 400 metrov prosto. 
Letos pa sem zasedla drugo mesto, 
vedno na deželnem prvenstvu, v abso
lutni kategoriji na 400 metrov mešano. 
Večkrat so me pozvali tudi na razne 
deželne in meddeželne priprave, ki so 
bile zelo koristna izkušnja.«

Kakšni pa so tvoji načrti za v bo
doče?

»Moja prva želja je ta, da bi se lah
ko uvrstila na državno prvenstvo v ka
tegoriji, tj. za petnajstletnice in še- 
stnajstletnice. Drugih večjih utvar si 
ne delam, če pa bo prišlo do kakšnega 
večjega uspeha, bo to prav lepo prese
nečenje.«

Še bolj naključen pa je bil prvi kon
takt trinajstletnega Silvana Kravosa s 
plavanjem. Po hujšem zlomu komolca, 
so mu zdravniki svetovali plavanje 
kot zelo primerno terapijo. Mladi Sil
vano pa je takoj pokazal, da se v vodi 
kar dobro znajde, tako da je kaj kmalu

Silvano Kravos

prestopil v agonistično skupino. S se
rijo odličnih rezultatov, ki jih je Kra
vos dosegel v zadnjem letu, je sloven
ski plavalec morda najbolj perspekti
ven član goriškega društva.

Kakšni so najvidnejši dosežki v 
tvoji razmeroma kratki tekmovalni 
karieri?

»S plavanjem se agonistično ukvar
jam le dve leti. Predvsem v letošnji 
sezoni sem dosegel nekaj res dobrih 
rezultatov. Z zmago na deželnem pr
venstvu v 200 metrov prsno in 50 met
rov kravl sem dosegel tudi deželni re
kord v kategoriji začetnikov. Mislim 
pa, da sem se najboljše izkazal pred 
kratkim v Trstu, ko sem dosegel nor
mo, ki mi daje pravico do nastopa na 
državnem prvenstvu tako na 100 kot 
na 200 metrov prsno. Upam, da bom z 
dobrimi treningi tudi na tako kako
vostnem tekmovanju lahko dosegel 
dobro uvrstitev.«

MARKO LUTMAN

Pred kratkim se je vrnila domov iz 
daljne Patagonije na skrajnem jugu 
-Južne Amerike slovenska alpinistka iz 
Kopra Ines Božič. Vrnila pa se je s 
Prestižnim uspehom v žepu. Kot druga 
ženska na svetu je osvojila vrh mitič
nega patagonskega očaka Cerra Tor
ija, »strašne« štrleče špice, ki je vidna 
daleč naokrog in v katero se redno 
zaganjajo viharji, ki prihajajo z Atlan
tika in Pacifika. Patagonija je za alpi
niste postala »moderna« v zadnjih le
tih, predvsem pa sta zasloveli nemo
goči steni Fitz Roya in prav Cerra 
Torreja, ki sta stalno odbijali celo vr
sto znanih in manj znanih alpinistov 
*n tako še utrdili sloves nepremagli- 
vosti ter viharnih sten.
. Ines Božič, ki jo je v neki anketi 
Javno mnenje imenovalo za absolutno 
najboljšo slovensko alpinistko, pa za 
Jas ni postala celo prva ženska, ki je 
°svojila najbolj znano patagonsko špi- 
F?- Za same štiri dni jo je namreč pre
hitela italijanska alpinistka Rosanna 
ytanfrini, ki se je temu cilju posvetila 
26 pred časom in ki je plezala Z zna
nim Mauriziom Giordanijem, ki se je 
y teh stenah že poskušal in je torej že 
hiel bistveno važne izkušnje. Najbolj- 
o slovensko alpinistko smo poiskali v 

Ljubljani, kjer študira, saj je doma iz 
L.opra, kjer je tudi začela svojo alpi- 

istično pot. Daljši pogovor je potekal 
nekako takole.
it ,.es' opiši svojo alpinistično in... 
,vljenjsko pot...

jg*tmam 25 let, plezam pa od leta 
ori ' ko s° me sprejeli v alpinistični 
im k Obalnega PD iz Kopra. Za sabo 
j^ntn približno 300 vzponov, ki ——
tr opravila v Julijcij, Dolomitih, Cen- 
fjj. ntti Alpah, Franciji, Španiji, Bolga- 
dv dru9od- Udeležila sem se tudi 
Ig^n himalajskih odprav in sicer leta

na Rakapoši v Pakistanu, nasled

njega leta pa na Nanga Parbat v Kara- 
korumu. Moja zadnja izkušnja pa je 
seveda tista uspešna iz Patagonije. 
Drugače pa sem absolventka na ljub
ljanski univerzi in sem pred diplomo v 
angleščini, nemščini in španščini.«

Poleg tega, da si, kot je potrdila 
nedavna anketa, naša najbolj uspeš
na alpinistka in študentka, si tudi 
dopisnica za nekatere prestižne pla
ninske in alpinstične revije doma in 
na tujem...

»Sem že nekaj časa redna sodelavka 
s članki in reportažami vodilnih itali- 
jansakih alpinističnih revij Alp in Ri
vista della Montagna, prestižne evrop
ske revije Mountagnes Magazine, so
delujem pa tudi pri raznih poljudno
znanstvenih publikacijah, kot je npr. 
Geodes. Menim, da je to sodelovanje, 
predvsem s tujimi revijami, nujno, saj 
Evropa in širši svet ve zelo malo oz. 
vsekakor premalo o alpinizmu v Ju
goslaviji in na Vzhodu na splošno, to 
pa je žal velika pomanjkljivost, saj 
vemo, da smo Jugoslavani, pa tudi 
Čehi ali pa Poljaki, prava svetovna 
plezalska velesila. In je torej prav, da 
o teh uspehih čim več poročamo.«

Ti vzdržuješ mnogo stikov z alpi
nisti in planinskimi delavci iz raz
ličnih držav in torej vidiš in slišiš 
marsikaj. Kakšno je točno mesto ju- 
goslovnskega alpinizma v svetu, oz. 
kaj so res tista velesila, za katero 
nas na tem področju imajo?

»No, pred kratkim sem bila na med
narodnem planinskem filmskem festi
valu v Trentu in sem opazila, da nas 
kot alpiniste res spoštujejo. Predvsem 
so druge prevzeli naši himalajski us
pehi, recimo odprave na Makalu, Dau- 
lagiri, Lotse, Everest in morda še kate
re, in še naše načrtno »obdelovanje« 
Patagonije, ki jo poznamo kot lastne

»Peklenski« Cerro Torre, katerega je 
pred kratkim, kot druga ženska na 

svetu, osvojila Ines Božič

žepe. Prav na teh izredno težkih ste
nah, pa tudi, recimo, na Aconcagui, 
smo povlekli celo vrsto prvenstvenih 
smeri, ki dajajo našemu alpinizmu še 
posebno veljavo. Tudi kar se posamez
nih alpinistov tiče, smo več kot na do
brem. Tomo Česen in Franček Knez 
resnično spadata v sam svetovni alpi
nistični vrh.«

Tvoje pojmovanje alpinizma še 
zdaleč ni tako sfanatizirano kot pri 
nekaterih posameznikih, morda celo 
tudi pri nas, ki so sposobni videti 
steno in nič drugega...

»Takoj moram poudariti, da mi alpi
nizem pomeni le del moje življenjske 
dejavnosti in morda niti ne vodilne ali 
nosilne. Sem študentka in se tudi na
meravam zaposliti na področju, kete- 
remu se v teh študijskih letih posve
čam. Prav gotovo nočem živeti od al

pinizma oz. za alpinizem, ki je kakor
koli ga že vzamemo, drugotna oz. vz
poredna dejavnost s kako drugo. Pa 
tudi alpinizma kot takega ne spreje
mam restriktivno ali omejujoče. Pač 
rada plezam, ker plezanje pomeni tudi 
potovati po svetu, spoznavati ljudi, 
njihovo socialno strukturo, zgodovino 
in psihologijo, pa tudi spoznavanje je
zikov, svetovnih kontrastov, skratka 
prave resničnosti, ki je pač širša, če jo 
zajameš široko, to pa lahko dosti lažje 
storiš na potovanjih in ob odhodih. Al
pinizem brez tega bi mi ne pomenil 
mnogo, kot tudi sama stena še kot 
taka ni nekaj popolnega.«

To je zelo lepo, da poveš ti, ki si 
alpinistka svetovnega formata, saj si 
kot druga ženska na svetu osvojila 
Cerro Torre. Opiši to svojo nedavno 
patagonsko izkušnjo.

»Ko smo z Janezom, Zlatkom in 
Ivom prišli v bazo pod Cerro Torre- 
jem, sta se z gore pravkar vrnila Gior
dani in Manfrinijeva, ki je torej kot 
prva ženska stala na tej špici. Vreme 
je bilo čudovito, tako da smo se takoj, 
pa čeprav preutrujeni zaradi dolgega 
potovanja, odpravili pod goro. Morali 
smo sami znositi ogromno materiala 
pod steno, ker nismo imeli na razpola
go konjev, nato pa se, ker je vreme še 
vedno držalo, takoj lotiti plezanja. 
Pravzaprav nismo bili niti pretirano 
hitri pri vzponu, saj smo skupno ple
zali tri dni. Kakorkoli že, na vrhu Tor
reja smo stali kakih štiri dni po priho
du v Patagonijo, kar je vsekakor svo
jevrstni rekord. Žal pa potem na Fitz 
Royu ni šlo, kot smo si želeli. Kar se 
pa tiče dejstva, da me je pri naskako
vanju ženskega rakorda, prehitela od
lična italijanska alpinistka Manfrinije
va, ki je znana predvsem zaradi svojih 
uspehov kot športna plezalka, mi je

žal predvsem zaradi sponzorja, ki je 
bil v tem primeru italijanska tvrdka 
Ciesse Piumini. Hoteli so imeti prvo 
žensko na tem očaku, ko pa so že ime
li prvi solo vzpon (Marco Pedrini, op. 
ur.) in pa prvi zimski. Z »ekonomske
ga« stališča sem jih verjetno celo razo
čarala...«

Na koncu bi še spregovorila o 
ženskem alpinizmu. Kakšen pomen 
ima slednji v Sloveniji, pa tudi širše 
v svetu? Oz. kako »družba« sprejema 
žensko - alpinistko?

»Kar se tiče stanja pri nas v Sloveni
ji, moram takoj poudariti, da nas spre
jema »normalno«, brez nobenega viha
nja nosu ali celo mashilističnega pri
stopa. Pač naša družba je tako (pozi
tivno) vztrojena in ni v tem primeru 
nobenih težav, postrani gledanj ali 
celo oviranj. V Italiji, kjer je družba v 
teh pogledih bolj konzervativna, je 
verjetno drugače... Tu, pri nas, nismo 
nikoli imele problemov. Sicer pa, žal, 
trenutno pri nas ženske ne plezalo kaj 
posebno dosti. Je pač odvisno od ge
neracijskega nihanja in obdobij, ki si 
sledijo. Organizirali smo že dve jugos
lovanski, izključno ženski odpravi v 
Pamir in na himalajski sedemtisočak 
Južna Anapurna, obe ti generaciji pa 
sta se nato nekoliko razpršili. Vendar 
pa, ponavljam, to je stvar skupine ali 
generacije in torej verjamem, da se bo 
v kratkem pri nas ženski alpinizem 
spet opomogel. Kar se pa tiče ženske
ga alpinizma na svetu, bi poudarila, 
da se je razvil marsikje in dosegel 
zelo visok nivo. Dovolj je, da npr. po
mislimo na Poljsko. Pa tudi v prostem 
plezanju so ženske, ki se uspešno loti
jo sten desetih stopenj in smo torej 
tudi na tem področju povsem enakov
redne z moškimi. In seveda je prav 
tako in tako mora tudi biti.«

Razgovor zapisal 
DUŠAN JELINČIČ
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Težave petletne argentinske demokracije 
ki se mora še vedno boriti s preteklostjo

BUENOS AIRES Argentina, dan po 
spodletelem Ricovero vojaškem uporu. Dr
žava in njena demokracija sta sicer čili, po
polnoma zdravi pa le nista, in tega se ver
jetno zaveda tudi sam predsednik Raul Al- 
fonsin, ki se je moral - že drugič v nekaj
mesečnem razdobju - pomeriti z upornim 
krilom vojske.

Lani je argentinskemu predsedniku po
magalo tudi prebivalstvo, ki je množično 
demonstriralo na že zgodovinski Plazi de 
Mayo, kljub temu pa se je moral Alfonsin 
pogajati z upornim polkovnikom. Ko mu je 
uspelo pregovoriti Rica in njegove vojaške 
somišljenike, je Raul Alfonsin dejansko pri
stal na delno ponižanje, saj je polkovnik 
zase zahteval (in dosegel) imuniteto. Tokrat 
je bil Alfonsin sam. Množic, ki bi na Plazi 
de Mayo podipirale demokratični ustroj dr
žave, ni bilo, predsedniku pa je kljub temu

uspelo zlomiti upor v vojašnici Monte Ca- 
seras.

Morda je to dokaz, da stoji petletna ar
gentinska demokracija že dovolj trdno na 
nogah, Alfonsinovo »samotno« pogajanje z 
uporniki pa lahko tolmačimo tudi drugače. 
Argentina je na poti v demokracijo zabred
la v težave finančnega značaja. Slabega 
gospodarstva je bila sicer kriva osemletna 
diktatura, Alfonsinova republika pa bi mo
rala izplačati 45 milijard dolarjev medna
rodnega dolga. Najbrž so Argentinci le pre
več zahtevali od svojega predsednika in od 
novorojene demokratične ureditve, res pa 
je tudi, da je bil Alfonsinov začetni zalet 
nekaj enkratnega. Pomislimo samo na dej
stvo, da je leto po odpravi diktature poslal 
pred sodnike malodane vse člane vojaške
ga generalštaba, ki je osem let mučil in 
pobijal v imenu peščice ljudi na oblasti. 
Vsa Latinska Amerika je začudeno gledala

na človeka, ki si je drznil tako pometati z 
bivšimi oblastniki.

Še enkrat je treba priznati, da je Alfonsi- 
nova pogumna poteza vzbudila veliko zani
manja in mednarodnih razprav, resnično 
vidnih rezultatov pa žal ni bilo. Na stotine 
oficirjev in podoficirjev je pobijalo v imenu 
diktature, sodniki pa so sodili le petindvaj
setim krivcem, saj so lani prekinili vse sod
ne postopke proti vpletenim višjim vojaš
kim činom. Tako je tudi prišlo do absurda, 
da niso sodili polkovniku Ricu, ki je lahko 
mirno še naprej hujskal mlajše vojake in 
vodil upore reakcionarnih nostalgikov.

Mnogi še aktivni reakcionarji in občutna 
gospodarska kriza so omogočili Ricu, da si 
je že aprila lani upal dvigniti glavo in sku
šal uresničiti vojaški državni udar. Argen
tinci so se sicer izkazali za demokratičen 
narod, Raul Alfonsin pa ga je najbrž polo
mil, ker Rica ni že takrat poslal pred sodni
ke.

Izkoriščanje 
v nekaterih 

azijskih kolhozih
MOSKVA Sovjetski časopisi pišejo zadnje čase o 

azijskih republikah v tonu, ki daje slutiti, da tam, kljub 
perestrojki in glasnosti, ni vse v najlepšem redu. Tokrat se 
Literaturnaja gazela ukvarja z Uzbekistanom, kjer so prav 
pred kratkim zamenjali šefa partije Usmanhodžajeva, 
kljub temu da so ga imeli za človeka, ki je bil zvest Gor
bačovu. Usmanhodžajev sicer ni bil vpleten V dogodke, o 
katerih piše časopis, vendar pa so dogodki še kar značilni.

Tednik govorio šefu nekega kolhoza Ahmadžamu Adi- 
lovu, ki je bil prijatelj Šarafa Rašidova, šefa uzbekistanke 
partije pred Usmanhodžajevom. Bil je šef kolhoza celih 15 
let in v tem času je zagrešil celo vrsto prekrškov, če že ne 
zločinov. S svojimi kolhozniki je delal kot s tlačani. Vsak 
dan je kakih 1000 ljudi delalo samo zanj. Pod poslopjem 
direkcije je dal zgraditi zapor, v katerem je tiste, ki so si 
upali protestirati mučil in iz katerega so nesrečneži izgi
njali neznanokam. Časopis navaja primer nekega pastirja, 
ki ni hotel sodelovati z Adilovom in ga je slednji zato 
zaprlin tako pretepel, da je možakar priznal krajo 200 
ovac, zaradi česar so ga obsodili na 7 let zapora.

Resnica je prišla na dan po smrti Rašidova, ko je Adi- 
lov izgubil podporo v Taškentu in so njegove zločine od
krili. Sedaj sedi v zaporu in premišljuje o muhasti sreči.

ZDA prekinile stike 
s Severno Korejo

WASHINGTON — Združene države 
Amerike so se odločile, da prekinejo 
diplomatske stike z Ljudsko demokra
tično republiko Korejo zaradi do
mnevnega sodelovanja te države v te
rorističnem napadu na južnokorejsko 
letalo pred dvema mesecema. Napad 
naj bi po ameriških trditvah izvedla 
dva severnokorejska tajna agenta, v 
eksploziji letala pa je umrlo vseh 115 
potnikov in članov posadke.

Južnokorejska policija je po natan
čni preiskavi aretirala severnokorej
sko tajno agentko Kim Hyon Hui, ki 
je v začetku januarja letos priznala, da 
je na letalo podstavila bombo. Prizna
la je tudi, da je v akciji sodeloval tudi 
njen kolega, ki pa je napravil samo
mor, da bi se izognil aretaciji. Teroris
tka naj bi tudi izjavila, da sta napad 
na letalo izvedla po naročilu Kim 
Jong Ila, sina severnokorejskega pred
sednika Kim II Sunga.

Po mnenju ZDA je preiskava po
vsem jasno dokazala vpletenost Sever
ne Koreje. Zato so se ZDA odločile, da 
poleg prekinitve diplomatskih stikov

in uvedbe gospodarskih sankcij Sever
no Korejo uvrstijo na seznam držav, ki 
podpirajo mednarodni terorizem. Na 
tem ameriškem seznamu so že Libija, 
Iran, Sirija, Južni Jemen in Kuba. Za 
vse te države velja tudi prepoved 
ameriškega izvoza.

V kolikšni meri bo ta odločitev vpli
vala na nadaljnje ameriško-severnoko- 
rejske odnose je težko napovedovati. 
Prav gotovo pa je, da dosti sprememb 
ne bo, saj že doslej ti odnosi, ki so jih 
sicer obnovili pred desetimi meseci, 
niso bili preveč tesni. Trgovinska me
njava je bila zelo omejena, režim vizu
mov za obiske ZDA ali Ljudske de
mokratične republike Koreje pa je bil 
tudi doslej izredno omejevalen. Ob 
napovedi prekinitve stikov je ameriš
ka vlada prepovedala svojim diploma
tom v drugih državah kakršnekoli raz
govore z diplomatskimi predstavniki 
Severne Koreje. Iz State Departmenta 
so tudi sporočili, da bodo v sodelova
nju z Južno Korejo proti LDR Koreji 
uvedli še nekatere druge ukrepe, če se 
jim bo to zdelo potrebno.

V konvencionalni oborožitvi 
sovjetska premoč le navidezna

WASHINGTON - Premoč armad 
varšavskega pakta v konvencionalni 
oborožitvi je le navidezna. Ta prese
netljiva trditev ameriškega senator
ja Carla Levina zveni kot razglašena 
nota v skoraj enoglasnem preplaše
nem zboru izjav, da bo Zahodna Ev
ropa po umiku raket srednjega in 
kratkega dosega talec sovjetskih 
tankovskih in motoriziranih divizij.

Resnici na ljubo, je že pred tem 
marsikdo navajal, da so trditve za
hodnih jastrebov o sovjetski premo
či le dimna zavesa, ki naj bi prepre
čevala mirovno sporazumevanje 
med velesilama in blokoma. Svojo 
izjavo je Levin dal pred razpravo v 
ameriškem senatu, ki bo moral rati
ficirati sporazum INF o likvidaciji 
raket srednjega in kratkega dosega 
v prihodnjih treh letih. Ameriški vo
jaški lobby je namreč, že pričel s 
svojo podtalno igro, tako da bi pre
prečil ratifikacijo, ali vsaj dosegel

večja nakazila za posodobitev za
hodne konvencionalne oborožitve.

Levin skuša torej prepričati svoje 
kolege, naj ne nasedajo propagandi 
vojaškega lobbyja. Trdi namreč, da 
je treba domnevno sovjetsko pre
moč bolj pozorno analizirati. Že res, 
da ima varšavski pakt 52.200 tankov, 
a. velika večina (56,9 odstotka) teh 
tankov je zastarelih. V glavnem gre 
za modele T-54 in T-55, ki so jih 
zgradili pred letom 1965. Tudi o boj
ni usposobljenosti posadk ima mar
sikdo svoje dvome. V zameno ima 
NATO »le« 22.000 tankov, ki pa so v 
glavnem najsodobnejši leopardi, za
hodne tankovske enote imajo na
mreč le 19,1 odstotka zastarelih mo
delov. Tankovske enote obeh vojaš
kih blokov se torej v bistvu skoraj 
izenačujejo. Če pa k temu dodamo 
še zahodne »protitankovske orožne 
sisteme« (rakete, topovi, helikopter
ji, letala in mine), ne bi smela vz

hodna »oklepna falanga« tako skrbe
ti zahodnih vojaških krogov. Isti sis
temi so prav tako uspešni pred sov
jetskimi motoriziranimi divizijami, 
kjer so poleg tankov glavna udarna 
moč oklepni transporterji in samo
hodne havbice. Na topove so Rusi v 
bistvu udarjeni še iz časov med obe
ma vojnama, da to marsikateri stra
teg ocenjuje kot kompleks, ki je 
skregan s sodobno strategijo.

Seveda pa se Levin ne omejuje 
samo na naštevanje pomanjkljivosti 
armad vzhodnega bloka, ker ne bi 
bil verodostojen. Glavna prednost je 
po Levinovem mnenju enotno, sov
jetsko poveljstvo, in seveda množič
na prisotnost elitnih sovjetskih enot 
v vseh državah varšavskega pakta. 
Glede konvencionalne oborožitve 
daje Sovjetom izredno prednost 
standardizacija oborožitve, ki je sko
raj v celoti sovjetskega izvora, in se
veda enotni kalibri, da si lahko eno
te posameznih držav brez težav iz
menjujejo municijo.

Plaz kokaina 
na zahodni svet

NEW YORK — Vsako leto prihaja v 
zahodne industrializirane države na 
kvintale, na tone, morda celo na dese
tine ton kokaina. Samo v ZDA so v 
letu 1987 zaplenili kakih 40 ton kokai
na, kar je komaj 10 odst. vsega mami
la, ki po raznih poteh prihaja iz Latin
ske Amerike na Zahod.

Po podatkih, ki jih je posredovala 
DEA, specializirana ameriška agenci
ja, ki se ukvarja s preprečevanjem šir
jenja mamil, je lani samo na ameriško 
tržišče prodrlo 138 ton kokaina. Urad
nih podatkov za sedaj sicer še ni, ven
dar trdijo, da bo količina kokaina, ki 
so jo zaplenili lani, mnogo večja od 
one, ki je do sedaj padla v roke polici
je. O rasti te količine zgovorno priča 
podatek, da so leta 1983 zaplenili 
samo dve toni kokaina, štiri leta ka
sneje pa kar 38 ton.

V Zahodni Evropi številke niso tako 
zaskrbljujoče. Leta 1986 so zaplenili 
1340 kg mamila, leta 1987 pa 2500. 
Samo v Veliki Britaniji so leta 1986 
zaplenili 99 kg kokaina, leto kasneje 
pa 358 kg. »Lani smo zaplenili več ko
kaina kot v prejšnjih petih letih,« je 
rekel predstavnik britanske carine. V 
Italiji so v letu 1987 zaplenili 123 od
stotkov kokaina več kot leto prej.

ZDA pa ostajajo slejkoprej država, v 
katero plasirajo 75 odstotkov južnoa
meriškega kokaina. Najbolj priljublje
no pristanišče, skozi katero prihaja 
droga, je Miami. Če so do pred nekaj 
leti mamilo tihotapili z majhnimi jah
tami, ga sedaj tihotapijo s kontejner- 
kami. Ta sistem je sicer nekoliko ne
varnejši, trdijo, vendar pa se tveganje 
izplača, saj je nemogoče, da bi policija 
utegnila pregledati milijone kontej
nerjev, ki prihajajo vsak dan v ZDA. 
Nemogoče je celo, da bi pregledali 
nekaj sto kontejnerjev, ki jih prevaža 
vsaka ladja, še zlasti ker je mamilo 
skrito v kontejnerjih, ki imajo spretno 
zgrajeno dvojno dno.

Pozimi zebe in sneži. Mar to res drži?

Drži, seveda, čeprav ne vedno in ne povsod. V Courmaveuru si lahko privoš
čijo tek s sanmi, v Appletonu (Winsconsinu) je zamrznjeni sneg celo krepko 
ponagajal delavcem, ki so se znašli s plugom v jarku. Očitno pa sta brez 
podobnih skrbi dekleti, ki kar v kopalkah navijata v Melbournu za teniške 
igralce (Telefoto AP)


